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Förord 
Nu är det dags för UNF:s 30:e kongress och vi har samlats i Uppsala för att prata om UNF:s framtid! 

Vi befinner oss i en tid då samhällets syn på droger och alkohol börjar förändras, och det ger oss en unik 
möjlighet att påverka framtiden. Vi ska vara ungdomarnas röst i de här frågorna och vi ska göra vår röst 
hörd. Genom vårt engagemang och vår envishet ska vi skapa en demokratisk och solidarisk värld där alla 
kan leva ett fritt och rikt liv i en värld fri från droger. 

Nu börjar ert jobb, alla ni som deltar som ombud. Ni ska diskutera och rösta fram det som ni tycker är det 
bästa för UNF. Tänk stort och tänk långsiktigt och fundera på vad du vill att UNF ska vara i framtiden 
och ja, framtiden tillhör er. 

Den här våren har kantats av dialogmöten med just den frågan, vad ska UNF vara och vad ska UNF göra 
nu och framåt. Vi hoppas att ni har tagit den chansen och bidragit till dialogen om den nya framtida 
nykterhetsrörelsen. 

Vi önskar att ni för att detta ska bli en så bra kongress som möjligt, är snälla och visar respekt mot 
varandra under förhandlingarna. Vi alla vill UNF:s bästa och det är genom debatt som vi utmanar oss och 
blir bättre. 

Tänk stort och långsiktigt. Även om mandatperioden bara är två år behöver vi se längre än så för att 
kunna bygga en hållbar organisation för framtidens UNF:are. 

See the bigger picture. Tänk på vad de beslut som vi tar kan få för effekt både nu och i framtiden. Om vi 
lyfter blicken, kommer vi att ta bättre beslut. Våga vara modiga! Så låt oss ta detta ögonblick och blicka 
framåt. Vi kan och kommer att skapa en bättre framtid för oss alla. 

Tack för att ni är här, nu kör vi! 

Filip Nyman och Jane Segerblom 
Ordföranden för Ungdomens Nykterhetsförbund 

  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Ordlista 

2 (248) 

 

Ordlista 
Acklamation Beslut fattat med ja-rop 

Administration I en förening ofta hantering av utskick, kopiering, 
medlemsregisterhantering m.m. 

Ajournera Beslut om paus i mötet 
Ansvarsfrihet  Godkännande av styrelsens arbete för föregående år 
Att-sats  Själva kravet i ett yrkande, motion eller förslag 
Arbetsplan  Plan för organisationens arbete 
Avslag  Att rösta nej på ett förslag 
Avslagsyrkande Förslag att mötet ska avslå (rösta emot) ett förslag 
Balansräkning  Lista på organisationens tillgångar 
Beslutsmässig  Med rätt att fatta beslut 
Beslutsprotokoll  Protokoll som bara tar upp besluten, inte diskussionen 
Bifalla  Gå med på, rösta för 
Bifallsyrkande  Förslag att mötet ska bifalla (rösta för) ett förslag 

Bokslut  Ekonomisk sammanställning med balans- och 
resultaträkning 

Bordlägga Skjuta upp beslut till ett senare möte 
Budget  Plan för beräknade utgifter och inkomster 

Dagordning  Planering över dagen där tider för förhandlingar, fika och 
andra aktiviteter finns med 

Diskussionsprotokoll  
Protokoll som, förutom besluten, innefattar vem som sagt 
vad. Den här typen av protokoll skrivs det på UNF:s 
kongresser 

Enkel majoritet Mer än hälften av rösterna 
Föredragande  Den som berättar om, föredrar, en fråga 
Föredragningslista  Lista över ärenden som ska behandlas på mötet 

Förtroendevald  Person som demokratiskt utsetts till uppdrag, till exempel i 
en styrelse 

Huvudförslag Ett förslag som fått mest stöd 
Justera  Läsa igenom, kontrollera och skriva under ett protokoll 
Justerare  Person som utsetts att justera ett protokoll 

Jämka sig  Ändra sitt förslag så att det kommer att sammanfalla med 
ett annat förslag  

Kommitté Grupp som utsetts av styrelsen att sköta vissa frågor 

Kontrapropositionsvotering  Turnering för olika förslag, liknar tävlingar med semifinal 
och final 

Kvalificerad majoritet En majoritet som omfattar minst en förutbestämd andel av 
rösterna (större än hälften, oftast två tredjedelars majoritet) 

Könskvotering  Bestämmelse om att ett visst antal män, kvinnor eller icke-
binära måste ingå i någonting 

Majoritet  Mer än hälften av rösterna 
Mandat  Uppdrag, befogenhet 
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Motförslag Förslag som ställs mot huvudförslag 

Motion  Skriftligt förslag som inkommit till kongressen eller 
årsmötet i förväg 

Nominera Föreslå personer till förtroendeuppdrag 

Omedelbar justering 
Beslut av mötet att en paragraf i protokollet omedelbart 
justeras, så att den kan träda i kraft innan protokollet i dess 
helhet har blivit justerat 

Ordningsfråga 
Ärende som inte direkt berör pågående debatt, utan som 
handlar om mötets former, mötesordningen. 
Kan tas upp när som helst under ett möte. 

Plenum Möte 
Presidium Mötesfunktionärer (ordförande, sekreterare) 
Proposition Förslag 

Propositionsordning Den följd förslagen kommer att ställas mot varandra vid 
omröstning 

Protokoll Skriftlig anteckning av beslut 

Remiss Skrivelse som skickas till flera som får möjlighet att lämna 
synpunkter innan beslut tas 

Replik Kort bemötande svar i debatt 
Reservation Notering i protokollet att en inte instämmer i beslutet 

Resultaträkning Sammanställning av intäkter och kostnader under ett 
räkenskapsår 

Revisor Person vald till att granska verksamhet och ekonomi 
Revisionsberättelse Revisorernas rapport med förslag efter revisionen 
Räkenskapsår Den tid bokföringen omfattar 
Röstlängd Anteckning av antal röstberättigade 
Rösträknare Mötesdeltagare som räknar röster vid votering 
Sluten omröstning Anonym omröstning 

Streck i debatten  Om mötet beslutar att sätta streck i debatten så avrundas 
diskussionen 

Suppleant Ersättare 
Talarlista Lista över dem som begärt ordet 

Valberedning  Förtroendevalda som har till uppgift att förbereda val till 
exempelvis styrelsen 

Verksamhetsberättelse  Styrelsens rapport över vad som hänt sedan senaste 
kongressen eller årsmötet 

Votering Omröstning 
Yrka  Föreslå 
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Övriga motioner och förslag 236 

Förbundsvalberedningens förslag om ”Valberedningsinstruktion” (14a) 237 
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av ledamöter i riksstyrelsen” (17) 247 
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Kallelse (2b) 
 
Välkommen till kongressen 2023 i Uppsala den 29:e-2:e juli! 
Varmt välkommen på UNF:s kongress 2023 i Uppsala! Kongressen är UNF:s högst beslutande organ och 
bestämmer över vad UNF ska satsa på fram till 2025! Ta din chans som medlem att delta på en av årets 
stora happenings och bli ombud till kongressen! 
 

Kongress i Uppsala 
Vi ser väldigt mycket framemot att välkomna er till en fysisk kongress i Uppsala, vår kongress anordnas 
med två utav de andra förbunden i vår rörelse; Junis och IOGT-NTO. 
 
Mer information om årets kongress finns på unf.se/kongress23 
 

Ombud – för dig som vill bestämma om UNF:s framtid 
Som ombud får du vara med och bestämma vad UNF ska satsa på och vad vi tycker i olika frågor! För att 
åka som ombud behöver du bli vald på ditt distriktsårsmöte eller regionmöte. Det finns också möjlighet 
att åka som ersättare som är med på kongressförhandlingarna om ett ombud exempelvis blir sjukt. 
 
Det är gratis att delta på kongressen och UNF står för resan till kongressen, samt mat och boende under 
veckan. 
 

Att delta som ombud 
För att delta som ombud måste du bli vald till det på distriktsårsmötet eller regionmöte, kontakta ditt 
distrikt eller förbundsstyrelsen för mer information. 
 

Skriv en motion! 
Har du en idé som kan förbättra UNF? Då kan du motionera, det vill säga lägga ett förslag till kongressen. 
Alla UNF:s medlemmar, föreningar och distrikt har rätt till att göra det! 
 
Motionerna ska mejlas till motioner@unf.se senast den 20:e april 2023! 
 

Kongressförfest 2023 
 
Under våren bjuder förbundsstyrelsen in till kongressförfest. Detta är ett ypperligt tillfälle att diskutera 
förbundsstyrelsens förslag till arbetsplan, budget, verksamhetsberättelse och mycket annat. Det som är 
lite speciellt i år är att vi kommer att hålla kongressförfesten senare under våren för att ge ombuden 
möjlighet att använda kongressförfesten som en plattform för att förbereda sig inför kongressen. Detta 
anordnas den 12:e-14:e maj, mer information om plats kommer senare. 
 
Psst! För mer info håll koll på hemsidan under unf.se/kongress23 
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Kommer det finns en möjlighet att påverka handlingarna innan dem sätts 
ihop till kongresshandlingar? 
Självklart, under början av våren kommer olika delar av förbundsstyrelsen bjuda in till diskussionskvällar 
där alla medlemmar är välkomna att diskutera och ge input på de kommande förslagen. 
 
Vi, tillsammans med hela förbundsstyrelsen, önskar er varmt välkomna på 2023 års kongress! 
Nu är det dags för dig som medlem att börja fundera på vad du vill att UNF ska satsa på under den 
nästkommande mandatperioden och framåt och skicka in dina motioner. 
 
Hoppas vi syns i sommar! 
 
Hälsningar Ordförande Filip Nyman och Jane Segerblom  
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av 
mötespresidium för kongressen” (3) 
Här är valberedningens förslag på mötespresidium. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att välja Sergio Manzanares, Therese Dahlén, Isabelle Benfalk och Lovisa Edström till 
mötesordförande för UNF:s 30:e kongress, samt 

att välja Arvid Ståhl, Jonathan Kraft, Wilhelm Wirén, Johan Persson, Daniel Johansson och 
Emmelina Hjort till mötessekreterare för UNF:s 30:e kongress. 
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Förslag till föredragningslista (4) 
1. Kongressens öppnande 

2. Kongressens stadgeenliga utlysning 

2a. Fastställande av antalet anmälda och närvarande ombud 

2b. Ställningstagande till om kongressen har kallats enligt stadgarna 

2c. Ställningstagande till om kongressen är beslutsmässig 

3. Val av mötesfunktionärer 

3a. Mötesordförande 

3b. Mötessekreterare 

3c. Rösträknare 

3d. Protokolljusterare 

4. Fastställande av föredragningslista 

5. Fastställande av arbetsordning 

6. Rapport om valda kongressutskott 

7. Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelser 

7a. Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelse 2021 

7b. Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelse 2022 

8. Övriga rapporter 

8a. Förbundsstyrelsens rapport om Historieutskottet 

8b. Förbundsstyrelsens rapport om Underlättande av medlemsavgift för distrikt och 

föreningar 

9. Förbundsstyrelsens ekonomiska rapporter 

9a. Förbundsstyrelsens årsredovisning med revisionsberättelser och 

internrevisorernas rapport 

9b. Förbundsstyrelsens ekonomiska berättelse 2021 och 2022 

9c. Fastställande av balans- och resultaträkning 2021 och 2022 

9d. Beslut om ansvarsfrihet för förbundsstyrelsen gällande 2021 och 2022 

10. Förslag rörande verksamhet 

10a. Förbundsstyrelsens förslag om Arbetsplan 2024–2025 

10b. Motion om Ny arbetsplan för UNF 2024–2025 

10c. Motion om Ökat verksamhetsfokus och hållbart engagemang 

10d. Motion om Sprid UNFs material till hela UNF 

10e. Motion om Gemensamt medlemsregister 
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10f. Motion om Föreningsstöttning 

10g. Förbundsstyrelsens förslag om Bildningssystem 

10h. Förbundsstyrelsens förslag om Tillsätta en utredning gällande en ny gemensam 

organisationsform för IOGT-NTO rörelsen 

10i. Förbundsstyrelsens förslag om Medskick till framtidens nykterhetsrörelse 

10j. Förbundsstyrelsens förslag om Drogpolitiskt program 

11. Förslag rörande ekonomi 

11a. Förbundsstyrelsens förslag om Budget 2024–2025 

11b. Förbundsstyrelsens förslag om Medlemsavgift 2024–2025 

11c. Motion om Medlemsavgift 

11d. Motion om Stöd om bokföringsprogram 

11e. Förbundsstyrelsens förslag om Övriga ersättningar 

11f. Förbundsvalberedningens förslag om Arvode inom förbundsstyrelsen 

11g. Motion om Försäkringar 

12. Förslag rörande principer 

12a. Motion om Tobakspolicyn 

12b. Internrevisorernas förslag om Uppdragsbeskrivning för UNF:s internrevisorer 

12c. Förbundsstyrelsens förslag om UNF:s principer 

12d. Motion om Energidryck 

13. Förslag rörande stadgar 

13a. Förbundsstyrelsens förslag om Stadgerevidering 

13b. Riksstyrelsens förslag om Revidering av stadgar om kretsar 

13c. Riksstyrelsens förslag om Revidering av stadgar om medlemskap och 

medlemsrättigheter 

13d. Motion om Ändring av stadga § 6:3 

13e. Motion om Förhindra stadgevidriga beslut och godtyckliga stadgeändringar 

13f. Motion om DÅM:ets förläggning 

13g. Motion om Distriktskontroll över upplösning och sammanslagning 

13h. Rapport om vilande stadgeändringar 

14. Övriga motioner och förslag 

14a. Förbundsvalberedningens förslag om Valberedningsinstruktion 

15. Beslut om antal ledamöter i förbundsstyrelsen 

16. Val av förbundsstyrelse 

16a. Ordförande 
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16b. Vice ordförande 

16c. Sekreterare 

16d. Kassör 

16e. Bildningsledare 

16f. Övriga ledamöter 

17. Val av två ledamöter i riksstyrelsen 

18. Val av två till tre internrevisorer och två ersättare 

19. Val av valberedning med fem ledamöter, varav en sammankallande, och fem ersättare 

20. Eventuella ytterligare val 

21. Avslutande 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Arbetsordning” (5) 
Bakgrund 
Arbetsordningen har vi för att gemensamt komma överens om hur reglerna för kongressen ska se ut. 
Vissa delar av mötets upplägg regleras i stadgarna medan annat varierar från år till år. I år är 
arbetsordningen särskilt viktig eftersom vi möts på ett sätt vi inte har gjort förut. Vi måste vara extra 
noggranna med att ge alla som vill möjlighet att prata, att se till att personer från olika delegationer får ta 
del av varandras perspektiv och få alla att känna att vi på kongressen kan ta välinformerade, genomtänkta 
och bra beslut.  

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anta Arbetsordning. 
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Arbetsordning 
UNF:s kongress är det yttersta uttrycket för vår demokrati. Ombud samlas från hela landet för att göra 
våra medlemmars röster hörda. För att en demokrati ska fungera behöver den spelregler som gör att alla 
vet hur och har möjligheten att göra sin röst hörd. Därför har vi denna arbetsordning. 

Kongressen är uppdelad i två olika moment: Plena, eller möte i helgrupp, och diskussionstorg, där 
handlingarna diskuteras inför plena. I diskussionstorg kommer alla handlingar som behandlar framtiden 
diskuteras, förutom val. Diskussionstorgen är till för att förbereda inför plena. I plena beslutas om alla 
handlingar, men vi försöker att hålla de flesta diskussioner i diskussionstorgen.  

Rättigheter 
UNF:s medlemmar har olika rättigheter på en kongress. Vilka rättigheter medlemmar har står också i 
UNF:s stadgar. 

● Alla som är medlem i IOGT-NTO-rörelsen får vara med på UNF:s kongress och tala. 

Mötesordförande kan ge andra möjlighet att tala också. 

● Alla ombud, förbundsstyrelsen, föredragande revisor och riksstyrelsen får lägga förslag 

på kongressen. Valberedningen får lägga förslag i frågor som de har berett. 

● Alla ombud har rösträtt. En ombudsersättare har rösträtt om den ersätter ett ombud som 

inte är på plats. 

● Ingen har rösträtt i frågor som handlar om egen förvaltning eller arvode. 

● Kongressen avgör andra frågor om mötesregler när de kommer upp.  

 

VoteIT 
UNF använder VoteIT som verktyg på kongressen. Verktyget används för att rösta, lägga förslag och 
ställa upp sig på talarlistan.  

● Alla ombud får en användare i VoteIT och innan kongressen går det att kommentera 

kongresshandlingarna och lägga förslag på VoteIT. 

● VoteIT används för att sätta upp sig på talarlistan, lägga förslag, yrka bifall och att rösta. 

● Det finns i VoteIT flera olika typer av omröstningsmetoder. Under kongressen kan tre 

olika metoder komma användas: 

o Schulze-metoden används generellt när det finns fler än två alternativ att rösta 

om. Mötespresidiet kan istället välja att genomföra en 

kontrapropositionsvotering, alltså att förslagen ställs emot varandra i en 

omröstningsturnering. När Schulze används kan ombud rangordna alternativen, 
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flera alternativ kan ges samma rang och alla alternativen behöver inte 

rangordnas.  

o STV-metoden (Single Transferable Vote) används vid val där det finns fler än två 

alternativ. I STV kan ombuden rangordna alternativen.  

Förslag 
Förbundsstyrelsen har förberett flera olika förslag. De som skrivit en motion har också kommit med 
förslag. Men under diskussionerna kommer det dyka upp idéer på fler förslag och det är fritt fram att 
lägga nya för alla ombud. 

● Alla förslag ska läggas in i VoteIT. Om VoteIT inte fungerar för ett ombud kan den be 

ens kompis att lägga in förslaget. 

● Det finns i VoteIT möjlighet att dra tillbaka sitt förslag. Det kan en göra om det dyker 

upp något annat som är bättre eller om en ångrar sig. 

● Ifall det finns två förslag som är väldigt lika varandra går det att jämka sig med varandra. 

Det betyder att ett ombud drar tillbaka sitt förslag för att en annans förslag är bättre. För 

att jämka sig lämnar ombudet som jämkar sig in en ordningsfråga. 

● Om ett ombud har dragit tillbaka sitt förslag kan ett annat ombud välja att lyfta det igen, 

om den tyckte att förslaget var bättre. 

● Det går att lägga förslag fram till kongressen har valt att gå till beslut. 

 

Förslag som berör hela IOGT-NTO-rörelsen 
Då förslaget måste vara likalydande i de fyra organisationerna för att skapa förutsättningar för att kunna 
gå vidare i processen med att utreda en framtida organisationsform så kan kongressen inte ändra i att-
satserna för utredningen eller i utredningens direktiv. Ombuden har däremot möjlighet att göra medskick 
som är viktiga för dem och deras organisation. Dessa medskick hanteras i en handling som 
förbundsstyrelsen har lagt fram till kongressen. Det är denna handling vi kommer utgå från under 
diskussionerna där ombuden har möjlighet att justera och lägga till medskick till sin förbundsstyrelse. 
Denna handling kommer att hanteras på torg i blocket Framtid.  

Plena 
Plena är när alla ombud är samlade på samma ställe. I plena använder ombuden en talarstol och pratar 
inför alla. Under plena diskuteras en fråga i taget och talarlistor används.  

Rapporter och saker som handlar om det som har hänt under den gångna mandatperioden diskuteras bara 
i plena. För att rapporterna ska diskuteras i plena måste de i VoteIT fått ett förslag om att de ska lyftas i 
plena 
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Talarlista och talartid 
Talarlista är listan som visar i vilken ordning ombud får tala. Vi vill att så många som möjligt ska kunna 
tala på kongressen. För att det ska gå behöver vi ha talarlistor. Vi har flera talarlista för att det ska vara lätt 
att komma in i diskussionen och ge en jämn fördelning mellan ombuden. För att få det behöver vi också 
ha begränsning på hur mycket var och en får tala.  

Talarlista 

● För att ställa upp sig i talarlistan används VoteIT. Om VoteIT inte fungerar kan ett 

ombud räcka upp sin nummerlapp. Mötesordförande kommer då nicka mot ombudet när 

den är uppskriven på talarlistan. 

● Det finns två olika talarlistor. En för förstagångstalare i en fråga och en för övriga. Den 

första talarlistan går generellt före den andra. 

● Ett ombud som är näst på tur i talarlistan kommer alltid behålla sin plats och ska stå redo 

för att tala i talarstolen. Om ett ombud ställer sig på talarlistan för första gången i en 

fråga men det redan är en på andra talarlistan som är näst på tur så får ombudet vänta 

tills efter den talaren.  

Talartid 

● Första gången ett ombud talar i en fråga har den 2 min på sig att tala. Andra gången får 

den 1 min. Mötesordförande knackar i bordet när det är 30 sekunder kvar av tiden. 

● På hela kongressen får ett ombud tala i sammanlagt 10 min. När ombudet har använt upp 

halva sin tid säger mötesordförande till.  

● Andra regler gäller för föredragande. Föredragande har 4 min på sig att tala och 

föredragandet räknas inte in i talartiden. Förbundsstyrelsen, valberedningen och 

revisorerna har oändligt tid för föredragande och det räknas inte in i talartiden. 

 

Röstlängd 
Röstlängd är hur många ombud som är på plats och får ta beslut. Ibland kommer personer sent eller byter 
av varandra och då behöver röstlängden uppdateras. Det kallas för att justera röstlängden. 

● Röstlängden uppdateras vid öppnande och återupptagande av möte, samt inför ett 

beslutsblock, vid större tekniska bekymmer och då presidiet vill. 

● Röstlängden uppdateras genom en närvarokontroll i VoteIT.  
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Omröstningar 
Olika typer av beslut behöver olika sätt att rösta på. Här står det hur röstning går till och när den används. 
Vanligast är att två förslag står mot varandra och det som vinner får stå emot ett annat förslag. Lite likt en 
fotbollsturnering med semifinal och sedan final. 

● För att rösta håller ombuden upp sin nummerlapp på förslaget de vill rösta bifall på. Det 

förslag som får flest bifall vinner. 

● Det går inte alltid att se vilket förslag som får flest bifall. Då kan ett ombud ropa votering 

för att begära en omröstning i VoteIT. Det går också att ropa votering om ett ombud 

tycker att ordförande såg fel om vilket förslag som vann. 

● Ordförande frågar alltid om ombuden är redo att gå till beslut och då får ombuden rösta 

om de är det. När en är i beslut går det inte längre att lägga nya förslag. 

● Om det är fler än två förslag kommer röstningen göras i VoteIT. 

● När resultatet blir lika på röstningen, så görs röstningen om. Om det blir lika igen 

bestämmer lotten vilket förslag som vinner. 

● När det är frågor som handlar om stadgar behöver det vara två tredjedelar av ombuden 

som röstar bifall, eller hälften av ombuden på två kongresser i rad. 

● Under Val står det hur val av personer går till. 

● Alla förslag som lyfts i plena ska röstas om ifall de ska avslås. Val av personer är enda 

undantaget.  

Val 
På varje kongress är det flera personer som ska bli valda till olika uppdrag. Det ska bland annat väljas en 
förbundsstyrelse, revisorer och många fler. Det är viktigt att valen går rätt till. 

● Dagen innan val klockan 12:00 går det inte längre att föreslå personer till val. 

● Det kommer finnas en fri gruppdiskussion där ombud har möjlighet att ställa frågor till 

alla som ställt upp som kandidat. 

● Ombuden kommer efter den fria gruppdiskussionen att samlas i stora salen och det finns 

möjlighet att i plena tala om varför en person borde bli vald. 

● Alla kandidater kommer att gå ut ur rummet under diskussionen i plena. 

 

  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Förbundsstyrelsens förslag om ”Arbetsordning” (5) 

17 (248) 

 

Ordningsfrågor 
Ordningsfrågor handlar om hur den demokratiska processen ska gå till under kongressen. 
Ordningsfrågor kan vara sakupplysning om du har fakta om något. Det kan vara att du vill ha streck i 
debatten. Det kan vara om du tycker att ett beslut borde tas på ett visst sätt. 

● Ordningsfrågor ska lämnas in genom VoteIT. Om VoteIT inte fungerar ska en lämna det 

skriftligt till en funktionär som sen lämnar frågan till mötespresidiet. 

● Ordförande avgör om frågan ska lyftas till kongressen eller om det kan lösas av till 

exempel en mötesfunktionär. 

● En ordningsfråga går alltid före talarlistan. 

● Det går att göra en sakupplysning. Det är om en har information som kan hjälpa 

diskussionen framåt. 

● Streck i debatten kan användas om ett ombud tycker att diskussionen har fastnat eller om 

den tror att kongressen är redo att gå till beslut. 

● Om det är praktiska frågor såsom att öppna ett fönster, så pratar en med en 

mötesfunktionär.  

 

Reservationer 
Ett ombud kan reservera sig om kongressen har tagit ett beslut som den verkligen inte kan stå bakom. 
Om någon reserverar sig kommer det stå i protokollet att den har gjort det. 

● Reservationer ska lämnas in skriftligt till mötespresidiet. 

● Det ska stå namn, ombudsnummer, vilken fråga det handlar om och varför en reserverar 

sig. 

● Reservationen ska lämnas in senast 24 timmar efter att kongressen tagit beslutet. 

● Om det är sista dagen på kongressen måste reservationen komma in innan mötet är 

avslutat. 

● Mötesordförande läser upp reservationer innan mötet avslutas för dagen. 

● Det går bara att reservera sig mot ett beslut som en själv varit med och röstat om 
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Diskussionstorg 
Frågor som går under områdena Framtid, Ekonomi, Organisering och Politik kommer att diskuteras på 
diskussionstorgen. Dessa regleras inte av arbetsordningen då de formellt sker utanför mötet, men de 
beskrivs här. 

● Alla samlas i den stora salen för att höra om vilka frågor vi ska diskutera. Frågorna är 

uppsatta på skärmar. 

● Alla som har ett förslag som finns med i kongresshandlingarna får kort presentera det 

innan diskussionerna börjar de vill. 

● Varje skärm har en diskussionsledare som ser till att alla får tala och att det är bra 

stämning i diskussionerna. 

● Det är fritt att gå ifrån en skärm för att gå till en ny. Tiden för diskussionsstorgen sätts av 

mötespresidiet. 

● När tiden för diskussionstorgen är över kommer det att finnas tid att lägga 

ändringsförslag. Förslagen läggs in direkt i VoteIT. Om ombudet vill jämka sig lämnar 

ombudet som jämkar sig in en ordningsfråga. 

● Alla frågor förutom formalia, rapporter och arbetsordning diskuteras i fria 

gruppdiskussioner. 
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Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelse 2021 (7a) 
Utvalda händelser 2021 
Covid-19 
Coronapandemin har fortsatt påverkat vår verksamhet och våra medlemmar. Personal har jobbat 
hemifrån och mycket verksamhet har varit tvungen att fortsätta digitalt. Under den första delen av 2021 
har korridorsvärvning varit omöjlig att genomföra, men när restriktionerna släppte under hösten 
märktes det hos medlemmarna. Inför 2022 är vi på banan igen och är redo att ta oss an ett pandemifritt 
år! 

Kongress 2021 
UNF höll sin 29:e kongress och sin första semi-digitala kongress med utgångspunkt i Jönköping, med 
delegationer som deltog digitalt från runt om i Sverige. Under kongressen togs bland annat beslut om ett 
nytt drogpolitiskt program och om UNF:s uppdrag. 

POPBOX 
Projektet POPBOX har fortgått och utvecklats under 2021, med prenumerationslösning nära förestående 

Kommunrankningen 
UNF har tagit fram kommunrankningen – en granskning av kommunernas arbete med ungas fritid, 
ungas inflytande och preventionsarbete. På grund av ändringar i Folkhälsomyndighetens publicering av 
olika uppgifter har vi valt att flytta kommunrankningens släpp till folknykterhetens vecka följande år. 

UNF:s verksamhetsområden 
Fritidsverksamhet 
2021 som år har varit tuff för alla ideella organisationer. Efterdyningarna av pandemin har i allra högsta 
grad märkt året i sin helhet, och inte minst när det kommer till den bedrivna verksamheten i 
föreningarna. Efter att från föregående år ha tvingats till anpassningar och ett stort medlemstapp har 
många föreningar inte kunnat skapa den naturliga övergång som behövts i verksamheterna. Erfarna 
mångåriga ledare har per standard lämnat organisationen av olika skäl (skola, ålder, andra intressen) och 
det har varit svårt att för organisationen att ha tid och möjlighet att hitta och lära upp flera nya ledare. Vi 
har dock gjort vårt bästa och har kunnat därmed kunnat fortsätta bedriva verksamhet på flertalet platser. 

Första halvåret har präglats av att fortsättningsvis försöka komma på och utveckla nya sätt för 
medlemmarna att kunna organisera sig som inte nödvändigtvis behöver innebära klassisk 
föreningsverksamhet. Det digitala har naturligt fått ta en större plats, om än inte i samma omfattning som 
under större delen av 2020. Samtidigt har en stor önskan från ungdomar om att träffas fysiskt funnits. 
Detta ledde till att olika semi-digitala aktiviteter fick ta plats, att man träffades några stycken och även 
erbjöd möjligheten att träffas utomhus eller digitalt. 

Under andra halvan av 2021 har dock verksamheten mer eller mindre börjat återgå till någon form av 
normalitet i att man som förening känner sig mer bekväma med att träffas. Eftersom även 
medlemsstatistiken rent generellt börjat se något bättre ut med nya medlemmar har klassiska 
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föreningsträffar gjort ett återtåg, något som startades och kändes av redan under och precis efter 
sommaren. 

Vi har övergripande under hela året arbetat med att hitta andra digitala lösningar och möjliggöra för 
medlemmarna att mötas på andra sätt. När pandemin börjat släppa sitt grepp har vi också arbetat närmare 
föreningar och ledare för att få igång den vanliga föreningsverksamheten på nytt igen, genom att själva 
arrangera aktiviteter och komma med inspiration och hjälp. Vi tittar också på fler möjligheter att kunna 
göra en del av verksamheten digital, såsom vissa kurser och träffar, för att nå fler på ett effektivt sätt. 

Skolbesök 
Under 2021 har skolbesök rent generellt varit svåra att genomföra som en följd av efterdyningar av 
pandemin. Många skolor har backat på det stora hela när det kommit till att släppa in oss på skolor. Olika 
av UNF framtagna koncept (såsom UNG) har som en följd av detta inte kunnat utvecklas på det sätt som 
det kanske skulle kunnat göras under en pandemifri tid. Genom värvningsinsatser utomhus och 
påverkanskampanjer och marknadsföring på internet har vi ändå försökt nå ut med information till 
ungdomar. 

Nya medlemmar – värvning 
Första halvan av 2021 har det generellt varit svårt att få till värvningar och tillfällen till detta. Vi har 
kunnat titta närmare på digitala lösningar, kompisvärvningar, Junis-övergångar samt 
samarbetsmöjligheter med andra organisationer i syfte att kunna hitta nya medlemmar. Återvärvningen 
har som en följd av att 2020 varit ojämn inledningsvis men i takt med att aktiviteter kommit igång (något 
som gjort det lättare att bjuda in gamla medlemmar) förbättrats. Samordningsmässigt har 2021 varit 
riktigt bra återvärvningsmässigt och personalen har tagit ett gemensamt ansvar för de samlade 
medlemssiffrorna. 

Under andra halvan har värvningar kunnat genomföras i något större omfattning, och erfarenheterna 
från andra sätt att värva har inte behövts i lika stor utsträckning. Satsningar med utomhusvärvningar, 
vars arbete inleddes under 2020, utökades och provades på många olika skolor för att möjliggöra att vi 
skulle få göra besök. Det gav också resultat i form av medlemmar och engagemang. Eftersom även 
tillfällena i stor grad kunnat kompletteras med fysiska uppföljningar är känslan att det lett till ett bra 
resultat i fråga om engagemangsnivåer hos de nya medlemmarna. 
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Drogpolitik 
UNF jobbar med drogpolitik för att vi tror att vi kan bidra med mer än bara det praktiska arbetet ute i 
landet. UNF jobbar med att bilda våra medlemmar i drogpolitiska frågor som oftast kan uppfattas som 
svåra och komplicerade på ett sätt som gör det lätt att begripa men också göra något med på lokal nivå. 
De metoder vi använder är aktivism där vi jobbar med att opinionsbilda genom bland annat 
nattaffisheringar och flashmobs. Vi jobbar också med lobbyism där vi bjuder in politiker, partier och 
andra organisationer i civilsamhället till diskussioner, seminarier, rundabordssamtal och opinionsbildning 
genom debattartiklar nationellt och lokalt. 

Bildning 
Under våren arrangerades en kongressförfest där deltagare från hela landet samlades digitalt för att bilda 
sig, diskutera, men framförallt för att peppa inför kongressen. 

Hela året arbetade vi med våra Digitalisten-kurser. Mindre kurser som en själv ska kunna gå digitalt, eller 
som ska fungera stöd på andra kurser och studiecirklar. Arbetet med lanseringen blev inte klar, men flera 
kurser har fått en grundutformning. 

Coronapandemin gjorde det svårt med UNF:s grundkurs, därför arbetades det fram stöd på vår hemsida 
för hur en kan hålla i digitala UNF:aren kurser. 

De så kallade DO- och DK-nätverken för distriktsordföranden och distriktskassörer pågick under hela 
åren. Pandemin gjorde stödet extra viktigt. 

Det extraordinära året gjorde att det inte bara blev en utan två(!) distriktsstyrelsesamlingar. Tillfällena där 
hela UNF:s distriktsstyrelser samlas under en helg för att utvecklas, dela erfarenheter och ha roligt. Den 
första blev digital och den andra fysisk. 

Den länge väntade Ledarenkursen utförde sitt pilottillfälle på hösten. Kursidéen utvecklades redan för 
många år sedan men det var under 2021 som vi fick första provet på vilken potential Ledaren har för att 
skapa UNF:s (och några av samhällets) framtida ledare. 

Under kongressen kom ett nytt bildningssystem som ändrar om lite. Två nya kurser ska tillkomma, 
Bildaren och Påverkaren, samtidigt som innehållet ska ändras i Höjdaren. 

UNF:s stora kamratstödskurs gick av stapeln under vintern. Under den drygt veckolånga kursen fick 
många medlemmar lära sig mer om kamratstöd och förbättra hälsan genom skidåkning. 

Särskilt under hösten tog bildningsarbetet fart i landet. Lite här och där började UNF:aren kurser hållas 
och äntligen kunde vi arrangera fysiska bildningstillfällen igen för att välkomna nästa generations 
UNF:are. 
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Medlemsutveckling 
Årsmöten 
Under 2021 hade vi 74 godkända årsmöten. 

Medlemsutveckling 
Det totala medlemsantalet för 2021 blev 2717 medlemmar, vilket är en ökning med 163 medlemmar mot 
den föregående perioden. 

Distrikt Antal 

medlemmar 

2020 

Återvärvade 

medlemmar 

Nyvärvade 

medlemmar 

Antal 

medlemmar 

2021 

Differens 

mot 2020 

Stockholm 214 93 100 193 -21 

Uppsala 202 69 231 300 98 

Södermanland 19 5 13 18 -1 

Östergötland 47 17 17 34 -13 

Jönköping 103 23 95 118 15 

Kronoberg 169 93 36 129 -40 

Kalmar 27 5 7 12 -15 

Gotland 9 2 1 3 -6 

Blekinge 10 7 0 7 -3 

Skåne 146 31 148 179 33 

Halland 66 31 49 80 14 

Väst 97 39 48 87 -10 

Skaraborg 159 62 76 138 -21 

Värmland 32 17 12 29 -3 

Örebro 55 17 116 133 78 

Västmanland 15 8 14 22 7 

Dalarna 60 30 29 59 -1 

Gävleborg 273 125 162 287 14 

Västernorrland 122 77 20 97 -25 

Jämtland 284 149 31 180 -104 
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Västerbotten 60 35 29 64 4 

Norrbotten 385 137 411 548 163 

Totalt 2554 1072 1645 2717 163 

 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

att lägga förbundsstyrelsens verksamhetsberättelse 2021 till handlingarna.  

Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelse 2022 (7b)  
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Förbundsstyrelsens rapport om ”Historieutskottet” (8a) 
Bakgrund och syfte 
IOGT-NTO-rörelsen samt UNF har en lång och bred historia, med många viktiga händelser. Det har 
dock varit ett problem att hitta denna historia och förstå vart våran folkrörelse kommer ifrån. Därav har 
historieutskottets syfte varit att förenkla detta arbete för medlemmar som vill ta del av våran historia. 

Historieutskottets grund ligger i behandlingen av en motion vid kongressen 2021. 

Historieutskottet har bestått av Sebastian Udenius (sammankallande), Sigrid Björk och Wilhelm Wirén. 

Metod 
Utskottet har kommit igång i liten skala med sitt uppstartsarbete. Det finns en Drive-enhet för 
utskottsarbetet och en plan för arbetet framåt. 

Framtid 
Utskottet har tyvärr inte haft möjlighet att slutföra sitt arbete på grund av diverse anledningar. 

Det finns dock ett hopp om att utskottets arbete kan fortsätta vidare efter kongressen 2023. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att lägga rapporten till handlingarna. 
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Förbundsstyrelsens rapport om ”Underlättande av 
medlemsavgift för distrikt och föreningar” (8b) 
Bakgrund 
Den föregående kongressen beslutade att förbundsstyrelsen ska arbeta för att underlätta för distrikt och 

föreningar att ta ut medlemsavgift. Beslutet kommer från att kongressen valde att fastställa UNF:s 
medlemsavgift för mandatperioden till 0 kronor. Det tydliggjordes att distrikt och föreningar hade 
möjlighet att själva ta ut en medlemsavgift på respektive nivå för att kunna söka eventuella bidrag som 
kräver en högre summa än 0 kronor men att det ska vara enkelt att göra och inte ta någon administrativ 
börda för distrikten och föreningarna. 

Rapport 
Förbundet har från det att man på förbundsnivå räknas som bekräftande trots att man inte betalar något 
försökt att skapa förutsättningar för de distrikt och föreningar som trots det valt att ta ut en avgift. Det 
förbundet har gjort är att man i eBas har möjlighet att som förening och distrikt ta ut en avgift när man 
skriver in sig som medlem. Medlemmarna har via eBas möjlighet att betala med kort och Swish som 
sedan går till förbundets konto och betalas ut kontinuerligt till föreningar och distrikt. Föreningarna och 
distrikten har även möjlighet att lägga in alla uppgifter och då kan medlemmen få en faktura och betala 
direkt till respektive förening och distrikt. I eBas kan respektive förening och distrikt lägga in om 
medlemmen betalat på annat sätt för att därigenom då se om man ”endast” har bekräftat eller även erlagt 
medlemsavgiften. I rapporter som sedan tas ut från eBas för exempelvis kommun- eller regionbidrag syns 
det antalet bekräftade kontra betalande för att underlätta för bidragssökande. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att lägga rapporten till handlingarna. 
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Styrelsen för UNGDOMENS NYKTERHETSFÖRBUND får härmed lämna sin redogörelse för föreningens
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Om inte annat särskilt anges, redovisas alla belopp i hela kronor (sek).

INNEHÅLLSFÖRTECKNING SIDA

- Förvaltningsberättelse 2 - 4

- Resultaträkning 5

- Balansräkning 6 - 7

- Noter 8 - 12

- Underskrifter 12

Transaktion 09222115557469746500 Signerat FN, JS, JF, JN, AD, SS, SB, SU, KN, MA, LJ



UNGDOMENS NYKTERHETSFÖRBUND

878500-1622

2(12)

FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE

VERKSAMHETEN

Allmänt om verksamheten      

Ungdomens nykterhetsförbund, UNF, är en nykterhet- och demokratiorganisation av unga, för unga. I UNF ges unga

möjligheten att utvecklas, påverka samhället i viktiga frågor och umgås tillsammans med andra unga i en drogfri miljö.

UNF, som det ser ut i dag, bildades 1970 genom en sammanslagning av IOGT:s ungdomsförbund Sveriges

Godtemplares Ungdomsförbund (SGU) och NTO:s ungdomsförbund Heimdal. Detta var samtidigt som IOGT och NTO

gick ihop till dagens IOGT-NTO. UNF är en del av IOGT-NTO-rörelsen.

UNF som organisation utgår från IOGT-NTO-rörelsens grundsatser och tre bärande idéer: Demokrati – Solidaritet –

Nykterhet. UNF:s vision är en demokratisk och solidarisk värld, fri från droger. Som organisation är UNF partipolitiskt

obunden och religiöst neutral.

UNF är av unga, för unga, och skapar verksamhet som syftar till att bidra till en mer demokratisk och solidarisk värld fri

från droger. UNF arbetar för att skapa opinion, påverka beslutsfattare och att utmana den rådande alkoholnormen,

både i Sverige och internationellt.

Medlemmarna i UNF är mellan 13-25 år. I UNF utvecklas unga, blir demokratikämpar och får uppleva en trygg

gemenskap där alkohol och andra droger inte förekommer.

Styrelsen

Styrelsen utgjordes av:

Filip Nyman, ordf. Jane Segerblom, ordf. Johan Fridlund, kassör

Daniel Bergdahl, sekr. Simon Thörn, bildningsledare Ellen Hjort

Jacob Nehrer

fram till kongressen, därefter av:

Filip Nyman, ordf. Jane Segerblom, ordf. Johan Fridlund, kassör

Sebastian Udenius, sekr. Simon  Schönbeck, bildningsledare       Jacob Nehrer

Sigrid Björk        Amanda Dafors

Revisorer var fram till kongressen Jonathan Spånberger och Malin Andersson, därefter Marcus Andersson och Kim

Nguyen.

Revisorssuppleanter var fram till kongressen Emil Johansson och Arvid Ståhl, därefter Jonathan Spånberger.

Auktoriserad revisor för IOGT-NTO-rörelsen är Grant Thornton Sweden AB, huvudansvarig revisor Lena Johnson.

Styrelsen har under året hållit fjorton protokollförda styrelsemöten.

Samuel Somo var generalsekreterare fram till kongressen och därefter Björn Lindgren.
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Väsentliga händelser under räkenskapsåret

Under sommaren hölls kongress, vilket naturligtvis innebar många viktiga beslut och ett visst byte av förtroendevalda.

Kongressen hölls i ett hybridformat, med ett antal fysiska mötesplatser runt om i landet som var sammankopplade i ett

digitalt möte.

Under kongressen beslutades om “Riktlinjer för UNF:s personalresurser”, som möjliggjorde ett nytt sätt att organisera

personalen. Efter en beredningsprocess inom förbundsstyrelsen, med inspel från personalorganisationen och distrikten,

beslutade förbundsstyrelsen under hösten att genomföra en omorganisation. Den nya organisationen påverkade främst

fältpersonalen och innebar att den tidigare organisationen med verksamhetsutvecklare som jobbade i ett distrikt var,

ersattes av föreningsutvecklare och distriktsutvecklare organiserade i fyra personalregioner.

Pandemin fortsatte påverka organisationen mycket, med hårda restriktioner framförallt under våren och sedan igen

under senare delen av hösten. Det ledde fortsatt till att många aktiviteter behövde hållas digitala. Dock kunde en del

fysiska aktiviteter, exempelvis värvningsinsatser på skolor, genomföras efter sommaren.

Liksom under 2020 beviljades UNF ett särskilt pandemistöd från Socialstyrelsen för att nå särskilt utsatta unga med vårt

kamratastödsarbete.

Förbundsstyrelsen beviljade ytterligare ett lån till UNF Jönköping för Rosa Villan på 1,15 miljoner kronor, som ska

betalas tillbaka inom 12 månader.

Framtida utveckling

Den nya personalorganisationen, ihop med en pandemi som förhoppningsvis fortsätter att klinga av, ger goda

möjligheter för att bygga upp en allt starkare organisation som värvar fler, har ett bättre bildningsarbete och stöttar

föreningar och distrikt i att ha bra aktiviteter.

Samtidigt kommer de kommande minskade intäkterna från Miljonlotteriet innebära att organisationen behöver göra

många tuffa prioriteringar av utgifterna.

Under 2022 fortsätter UNF att utveckla arbetet med fler externa finansieringskällor. UNF kommer arbeta med att söka

fler bidrag, fonder och projektmedel samt fortsätta utveckla tjänsten POPBOX. Det planeras också för ett utökat stöd till

distrikt och föreningar i att stärka sin egenfinansiering
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1701-1712

19 189

-4 607

26 392

85

3 878

22

Balanserat

resultat

11 339 064

1 454 358

13 676 625

-13 193 662

13 276 385

1801-1812

20 397

564

27 160

85

5 221

18

Ändamåls-

bestämda

medel

13 831 625

-13 676 625

13 193 662

13 348 662

1901-1912

17 144

157

26 913

88

3 424

18

2001-2012

16 517

1 335

28 215

90

2 554

15

2101-2112

16 798

839

29 717

90

2 717

14

FLERÅRSÖVERSIKT

Beloppen i flerårsöversikten är angivna i tusental kronor om inte annat anges.

Verksamhetsintäkter

Verksamhetsresultat

Balansomslutning

Soliditet %

Antal medlemmar not 12

Antal Anställda

FÖRÄNDRINGAR I EGET KAPITAL

Belopp vid årets ingång

Årets resultat

Upplösningar

Reserveringar

Belopp vid årets utgång

Förbundets resultat och ställning i övrigt framgår av efterföljande resultat- och balansräkning med noter.
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RESULTATRÄKNING

Föreningens intäkter

Bidrag

Intäkter från lotterier genom IOGT-NTO

Övriga rörelseintäkter

Summa föreningens intäkter

Föreningens kostnader

Direkta kostnader

Övriga externa kostnader

Personalkostnader

Summa föreningens kostnader

Verksamhetsresultat

Finansiella poster

Övriga ränteintäkter och liknande resultatposter

Räntekostnader och liknande resultatposter

Summa finansiella poster

Årets resultat

Fördelning av årets resultat

Årets resultat enligt resultaträkningen

Utnyttjande av ändamålsbästämda medel från förgående år

Reservering av ändamålsbästemda medel som inte utnyttjats

under året

Kvarstående belopp för året

2

3

4

3 235 192

12 993 662

568 979

16 797 833

-4 497 356

-4 032 455

-7 429 141

-15 958 952

838 881

616 383

-906

615 477

1 454 358

1 454 358

13 676 625

-13 193 662

1 937 321

3 388 041

12 756 625

372 456

16 517 122

-4 396 430

-3 167 564

-7 618 206

-15 182 200

1 334 922

63 244

-2 055

61 189

1 396 111

1 396 111

13 824 374

-13 646 625

1 573 860

2021-01-01 2020-01-01

2021-12-31 2020-12-31

1
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BALANSRÄKNING

TILLGÅNGAR

Anläggningstillgångar

Materiella anläggningstillgångar

Byggnader och mark

Inventarier

Summa materiella anläggningstillgångar

Finansiella anläggningstillgångar

Långfristiga värdepappersinnehav

Andra långfristiga fordringar

Summa finansiella anläggningstillgångar

Summa anläggningstillgångar

Omsättningstillgångar

Varulager m.m.

Varulager, Popbox

Summa varulager m.m

Kortfristiga fordringar

Kundfordringar

Övriga fordringar

Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter

Summa kortfristiga fordringar

Kassa och bank

Kassa och bank

Summa kassa och bank

Summa omsättningstillgångar

SUMMA TILLGÅNGAR

5

6

7

8

5 000

0

5 000

1 996 728

1 800 000

3 796 728

3 801 728

25 615

25 615

507 991

2 032 308

19 923

2 560 222

23 329 182

23 329 182

25 915 019

29 716 747

5 000

0

5 000

1 996 728

1 900 000

3 896 728

3 901 728

–

–

365 191

54 760

141 567

561 518

23 751 415

23 751 415

24 312 933

28 214 661

2021-12-31 2020-12-31

1
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EGET KAPITAL OCH SKULDER

Eget kapital

Ändamålsbestämda medel

Balanserat resultat

Summa eget kapital

Långfristiga skulder

Deponerade medel från föreningar

Summa långfristiga skulder

Kortfristiga skulder

Leverantörsskulder

Övriga skulder

Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter

Summa kortfristiga skulder

SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER

4

9

13 348 662

13 276 384

26 625 046

620 000

620 000

1 276 233

199 138

996 330

2 471 701

29 716 747

13 831 625

11 339 064

25 170 689

660 000

660 000

437 750

255 103

1 691 119

2 383 972

28 214 661

2021-12-31 2020-12-31
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ALLMÄNNA UPPLYSNINGAR

Nyttjandeperiod

5

Procent

20

1Not

Redovisnings- och värderingsprinciper

Valt regelverk

Årsredovisningen har upprättats enligt årsredovisningslagen och BFNAR 2012:1, Årsredovisning och koncernredovisning

(K3).

Intäkter

Intäkter redovisas till det verkliga värdet av vad som erhållits eller kommer att erhållas.

Intäkter i form av gåvor intäktsförs som huvudregel när gåvan sakrättsligt är genomförd. Intäkter i form av bidrag

intäktsförs när villkoren för bidraget är uppfyllda. Om bidraget avser en bestämd tidsperiod periodiseras bidraget över

denna period.

Fordringar

Fordringar upptas till det belopp som efter individuell prövning beräknas bli betalt.

Materiella anläggningstillgångar

Materiella anläggningstillgångar redovisas till anskaffningsvärde minskat med avskrivningar. I anskaffningsvärdet ingår

utgifter som direkt kan hänföras till förvärvet av tillgången.

Materiella anläggningstillgångar skrivs av systematiskt över tillgångens bedömda nyttjandeperiod. När tillgångarnas

avskrivningsbara belopp fastställs, beaktas i förekommande fall tillgångens restvärde.

Inventarier vars anskaffningsvärde överstiger ett halvt prisbasbelopp och vars ekonomiska livslängd är mer än tre år ska

redovisas som en tillgång och bokföras som en investering.

Typ

Inventarier

Finansiella anläggningstillgångar

Andelar i aktiefond har värderats till det lägsta av anskaffningsvärde eller marknadsvärde på balansdagen.

Långfristiga innehav värderas till anskaffningsvärdet. Om värdet på aktierna och/eller andelar minskat och denna

värdenedgång kan antas vara varaktig görs en nedskrivning.

Direkta kostnader

Direkta kostnader består av samverkansbidrag till IOGT-NTO-rörelsen gemensamma arbete, distrikt och

föreningsanslag, UNF:s medlemstidning Motdrag samt förbandsverksamhet.

Ersättningar till anställda

Löpande ersättningar till anställda i form av löner, sociala avgifter och liknande kostnadsförs i takt med att de anställda

utför tjänster. Eftersom alla pensionsförpliktelser klassificerats som avgiftsbestämda redovisas en kostnad det år

pensionen tjänas in.

Varulager

Varulagret har värderats till det lägsta av anskaffningsvärdet och nettoförsäljningsvärdet.
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Personal

Räntekostnader, ränteintäkter och liknande resultatposter

hänförliga till koncernföretag

Ändamålsbestämda medel

2021

470 645

4 732 396

5 203 041

1 621 740

6 824 781

6

8

14

2021

616 383

616 383

2021

13 831 625

-12 756 625

-30 000

0

-400 000

-450 000

-40 000

-13 676 625

12 993 662

0

0

0

200 000

13 193 662

13 348 662

2020

469 257

5 145 390

5 614 647

1 632 031

7 246 678

7

8

15

2020

63 244

63 244

2020

14 009 374

-13 679 374

-45 000

-10 000

0

0

0

-13 824 374

12 756 625

400 000

450 000

40 000

0

13 646 625

13 831 625

2

3

4

Not

Löner och andra ersättningar

Styrelse

Övriga anställda

Totala löner och andra ersättningar

Sociala kostnader och pensionskostnader

Sociala kostnader

Totala löner, andra ersättningar, sociala kostnader samt pensioner

Medelantalet anställda

Män

Kvinnor

Medelantalet anställda

Not

Ränteintäkter

Summa

Många organisationer inom rörelsen har underkonton hos IOGT-NTO.

IOGT-NTO fastställer räntan för dessa underkonton någon gång i december.

2020 fastställdes räntan till 0,1% och för 2021 till 2,2%.

Not

Ingående ändamålsbest. medel

Upplösningar

Miljonlotteriet*

Ledaren

Trivselgerillan

Kongressen

Popbox

Motdrag

Summa upplösningar

Avsättningar/reserveringar

Miljonlotteriet*

Kongress 2021

Popbox

Motdrag

Sommarläger

Summa avsättningar/reservering

Utgående ändamålsbest. medel

*Medlen avser nykterhetsfrämjande verksamhet bland barn och ungdomar 2021 för upplösningar och 2022 för

reserveringar.
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Edsåsen 4:10, Åre kommun

Inventarier

Långfristiga värdepappersinnehav

Reverslån

2021-12-31

5 000

5 000

5 000

2021-12-31

49 149

49 149

-49 149

-49 149

0

2021-12-31

1 996 728

1 996 728

1 996 728

2021-12-31

1 800 000

1 800 000

2020-12-31

5 000

5 000

5 000

2020-12-31

49 149

49 149

-49 149

-49 149

0

2020-12-31

1 996 728

1 996 728

1 996 728

2020-12-31

1 900 000

1 900 000

5

6

7

8

Not

Ingående anskaffningsvärden

Utgående anskaffningsvärden

Redovisat värde

Fastigheten är en obebyggd tomt som förbundet erhållit som gåva. Fastigheten är inte åsatt något taxeringsvärde.

Not

Ingående ackumulerade anskaffningsvärden

Utgående ackumulerade anskaffningsvärden

Ingående ackumulerade avskrivningar

Utgående ackumulerade avskrivningar

Redovisat värde

Not

Ingående anskaffningsvärden

Utgående ackumulerade anskaffningsvärde

Redovisat värde

Marknadsvärdet                                                                                      6 914 122      5 261 359

Innehavet består av 15 509,18 andelar i aktiefonden GodFond Sverige & Världen samt 1 189,6893 andelar i Spiltan

Räntefond Sverige.

Not

UNF Jönköping

Amortering sker med 100 000 kr varje år.
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Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter

Väsentliga händelser efter räkanskapsårets utgång

Eventualförpliktelser

2021-12-31

289 968

538 600

167 761

996 329

2020-12-31

598 118

702 850

390 151

1 691 119

9

10

11

Not

Upplupna personalkostnader

Distriksbidrag

Övriga

Summa upplupna kostnader och förutbetalda intäkter

Not

En ny prognos för Miljonlotteriets överskott presenterades för förbundsstyrelsen under februari och mars, som innebär

väsentligt lägre utbetalningar från 2023 och framåt. Med UNF:s metod att reservera denna utbetalning för upplösning

och användning året efter leder det till att UNF från 2024 behöver skära kraftigt i kostnader för att inte få ett för stort

negativt resultat. Förbundsstyrelsen har påbörjat sin diskussion om hur detta ska hanteras, under 2022, 2023 och åren

framåt.

Not

UNF är borgensman för ett lån om 1,74 miljoner kronor för UNF Jönköping.
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Medlemmar

Jane Segerblom

Ordförande

Jacob Nehrer

Simon Schönbeck

Sebastian Udenius

Marcus Andersson

Förtroendevald revisor

12Not

Medlemsantalet räknas sedan 2019 utifrån registrerade antal medlemmar innevarande år. Före kongressen 2019

räknades även medlemmar som ej vidtagit en aktiv bekräftelse av medlemskapet föregående år in i det totala

medlemsunderlaget.

UNDERSKRIFTER

Stockholm

Filip Nyman

Ordförande

Johan Fridlund

Förbundskassör

Amanda Dafors

Sigrid Björk

Vår revisionsberättelse har lämnats  

Grant Thornton Sweden AB

Lena Johnson 

Auktoriserad revisor

Kim Nguyen 

Förtroendevald revisor
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Årsredovisning

UNGDOMENS NYKTERHETSFÖRBUND
878500-1622

Styrelsen för UNGDOMENS NYKTERHETSFÖRBUND får härmed lämna sin redogörelse för föreningens
utveckling under räkenskapsåret 2022-01-01 - 2022-12-31.

Om inte annat särskilt anges, redovisas alla belopp i hela kronor (sek).
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FÖRVALTNINGSBERÄTTELSE

VERKSAMHETEN

Väsentliga händelser
Ungdomens nykterhetsförbund, UNF, är en nykterhet- och demokratiorganisation av unga, för unga. I UNF ges unga
möjligheten att utvecklas, påverka samhället i viktiga frågor och umgås tillsammans med andra unga i en drogfri miljö.
UNF, som det ser ut i dag, bildades 1970 genom en sammanslagning av IOGT:s ungdomsförbund Sveriges
Godtemplares Ungdomsförbund (SGU) och NTO:s ungdomsförbund Heimdal. Detta var samtidigt som IOGT och NTO
gick ihop till dagens IOGT-NTO. UNF är en del av IOGT-NTO-rörelsen.

UNF som organisation utgår från IOGT-NTO-rörelsens grundsatser och tre bärande idéer: Demokrati – Solidaritet –
Nykterhet. UNF:s vision är en demokratisk och solidarisk värld, fri från droger. Som organisation är UNF partipolitiskt
obunden och religiöst neutral.

UNF är av unga, för unga och skapar verksamhet som syftar till att bidra till en mer demokratisk och solidarisk värld fri
från droger. UNF arbetar för att skapa opinion, påverka beslutsfattare och att utmana den rådande alkoholnormen,
både i Sverige och internationellt. Medlemmarna i UNF är mellan 13–25 år och genom sitt medlemskap utvecklas dem
och blir demokratikämpar. Utöver det ska alla våra medlemmar erbjudas en trygg gemenskap där alkohol och andra
droger inte förekommer.

UNF som organisation utgår från IOGT-NTO-rörelsens grundsatser och tre bärande idéer: Demokrati – Solidaritet –
Nykterhet. UNF:s vision är en demokratisk och solidarisk värld, fri från droger. Som organisation är UNF partipolitiskt
obunden och religiöst neutral.

UNF är av unga, för unga, och skapar verksamhet som syftar till att bidra till en mer demokratisk och solidarisk värld fri
från droger. UNF arbetar för att skapa opinion, påverka beslutsfattare och att utmana den rådande alkoholnormen,
både i Sverige och internationellt.

Medlemmarna i UNF är mellan 13-25 år. I UNF utvecklas unga, blir demokratikämpar och får uppleva en trygg
gemenskap där alkohol och andra droger inte förekommer.

Styrelsen

Styrelsen utgjordes av:

Filip Nyman,                              Jane Segerblom,
ordförande                                ordförande

Johan Fridlund,                         Sebastian Udenius,                       Simon Elfström Schönbeck,
kassör                                       sekreterare                                    bildningsledare

Sigrid Björk,                               Amanda Dafors                            Jacob Nehrer
ledamot                                     ledamot                                        ledamot

Revisorer under perioden Marcus Andersson och Kim Nguyen, samt Jonathan Spånberger som Revisorssuppleant.
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Auktoriserad revisor för IOGT-NTO-rörelsen är Grant Thornton Sweden AB, huvudansvarig revisor Lena Johnson.

Styrelsen har under året hållit 9 protokollförda styrelsemöten.

Björn Stenqvist (f.d. Lindgren) var generalsekreterare fram till september då han blev föräldraledig. Därefter var Jonas
Larsson vikarierande generalsekreterare.

Väsentliga händelser under räkenskapsåret
Året har särskilt präglats av samtal och förberedelser inför ett nytt ekonomiskt läge för UNF som förbund.
Miljonlotteriet, som länge varit organisationens största intäktskälla, har varnat för minskat överskott och såväl
prognoser som resultat har bekräftat den bilden allt eftersom. Förbundsstyrelsen har navigerat detta genom att
successivt minska utgifter samtidigt som man förstärkt arbetet med finansiering bl.a. genom bidragsansökningar och
förberedelser för placering av likvida medel.

Konsekvenserna av det ekonomiska läget har också burit något gott med sig. Arbetet med att effektivisera
organisationen och våra arbetssätt har känts extra nödgade och det har resulterat i en ny arbetsordning som tydligare
organiserar såväl personella som ideella resurser, samt en ny distrikt-och föreningsstrategi som stakar ut en ny väg för
hur stödet till förbundets medlemmar ska se ut.

Organisationen har också genomgått praktiska förändringar då Generalsekreteraren Björn Stenqvist gick på
föräldraledighet i september och ersattes av Jonas Larsson som tidigare arbetat som Bitr. GS. Därtill sades avtalet för
UNF:s Kansli upp och i december genomfördes flytten till de nya kontoren i samma byggnad.

Förbundsstyrelsens lån till UNF Jönköping består nu av tre delar. Dels ett reverslån om 1,7 mkr som amorteras med 100
tkr årligen och dels ett kortfristigt lån om ca 2,1 mkr. Därtill är UNF borgenärer för ett lån som ställts ut till UNF
Jönköping från IOGT-NTO, detta lånet har inte återbetalats enligt villkoren vilket innebär att UNF behöver åta sig även
den summan om ca 1,75 mkr.

Framtida utveckling
Arbetet med att ställa om förbundet efter de nya ekonomiska förutsättningarna ger också goda möjligheter för att
fortsätta arbetet med att bygga en starkare organisationen som får mer effekt av det arbete som utförs. Fokuset på
meningsfull fritid, bildning och politik kvarstår men stärks ytterligare av omställningsarbetet där organisationen särskilt
tittar på hur man bättre kan möta unga i samtiden såväl som i framtiden.

Samtalen med de andra förbunden i IOGT-NTO-rörelsen har också stärkts av de rådande omständigheterna. Därför
kommer UNF under 2023, tillsammans med de andra förbunden, se över om IOGT-NTO-rörelsen bör organiseras sig
annorlunda i framtiden för att bättre utföra det uppdraget som organisationerna idag arbetar med på var sitt håll.

Slutligen kommer UNF 2023 fortsätta att utveckla arbetet med externa finansieringskällor. Förutom arbetet med
POPBOX och bidrag, fonder och projektmedel så kikar vi ytterligare på kommunsamverkan och företagssponsring för
att säkerställa att UNF har ett mångfacetterat intäktsarbete. Samordningen av finanseringsarbetet kommer framöver ske
genom en finansieringssamordnare som tillsätts hos kansliet under våren.
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1901-1912
17 144

157
26 913

88
3 424

18

Balanserat
resultat

13 276 385

532 011
13 193 662

-10 585 530
16 416 528

2001-2012
16 517
1 335

28 215
90

2 554
15

Ändamåls-
bestämda

medel
13 348 662

-13 193 662
10 585 530

10 740 530

2101-2112
16 798

839
29 717

90
2 717

14

2201-2212
14 303

307
31 408

86
2 284

13

FLERÅRSÖVERSIKT

Beloppen i flerårsöversikten är angivna i tusental kronor om inte annat anges.

Verksamhetsintäkter
Verksamhetsresultat
Balansomslutning
Soliditet %
Antal medlemmar
Antal Anställda

FÖRÄNDRINGAR I EGET KAPITAL

Belopp vid årets ingång

Årets resultat
Upplösningar
Reserveringar
Belopp vid årets utgång
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RESULTATRÄKNING

Föreningens intäkter
Bidrag
Intäkter från lotterier genom IOGT-NTO
Övriga rörelseintäkter
Summa föreningens intäkter

Föreningens kostnader
Direkta kostnader
Övriga externa kostnader
Personalkostnader
Summa föreningens kostnader

Verksamhetsresultat

Finansiella poster
Övriga ränteintäkter och liknande resultatposter
Räntekostnader och liknande resultatposter
Summa finansiella poster

Årets resultat

Fördelning av årets resultat
Årets resultat enligt resultaträkningen
Utnyttjande av ändamålsbästämda medel från förgående år
Reservering av ändamålsbästemda medel som inte utnyttjats
under året
Kvarstående belopp för året

2

3

4

3 424 257
10 585 530

293 163
14 302 950

-3 196 660
-4 080 724
-6 718 619

-13 996 003

306 947

225 852
-788

225 064

532 011

532 010
13 193 662

-10 585 530

3 140 142

3 235 192
12 993 662

568 979
16 797 833

-4 497 356
-4 032 455
-7 429 141

-15 958 952

838 881

616 383
-906

615 477

1 454 358

1 454 358
13 676 625

-13 193 662

1 937 321

2022-01-01 2021-01-01
2022-12-31 2021-12-31

1

Transaktion 09222115557492275007 Signerat FN, JS, JF, ARD, JN, SB, SU, SES, KN, MA, LJ



UNGDOMENS NYKTERHETSFÖRBUND
878500-1622

6(12)

BALANSRÄKNING

TILLGÅNGAR

Anläggningstillgångar
Materiella anläggningstillgångar
Byggnader och mark
Inventarier
Summa materiella anläggningstillgångar

Finansiella anläggningstillgångar
Långfristiga värdepappersinnehav
Andra långfristiga fordringar
Summa finansiella anläggningstillgångar

Summa anläggningstillgångar

Omsättningstillgångar
Varulager m.m.
Varulager, Popbox
Summa varulager m.m

Kortfristiga fordringar
Kundfordringar
Fordringar hos koncernföretag
Övriga fordringar
Förutbetalda kostnader och upplupna intäkter
Summa kortfristiga fordringar

Kassa och bank
Kassa och bank
Summa kassa och bank

Summa omsättningstillgångar

SUMMA TILLGÅNGAR

5
6

7

5 000
0

5 000

1 996 728
1 700 000
3 696 728

3 701 728

14 600
14 600

175 063
1 834 546
2 103 404

101 436
4 214 449

23 477 692
23 477 692

27 706 741

31 408 469

5 000
0

5 000

1 996 728
1 800 000
3 796 728

3 801 728

25 615
25 615

507 991
–

2 032 308
19 923

2 560 222

23 329 182
23 329 182

25 915 019

29 716 747

2022-12-31 2021-12-31

1
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EGET KAPITAL OCH SKULDER

Eget kapital
Ändamålsbestämda medel
Balanserat resultat
Summa eget kapital

Långfristiga skulder
Deponerade medel från föreningar

Summa långfristiga skulder

Kortfristiga skulder
Leverantörsskulder
Övriga skulder
Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter

Summa kortfristiga skulder

SUMMA EGET KAPITAL OCH SKULDER

4

8

10 740 530
16 416 527

27 157 057

620 000

620 000

2 522 869
175 847
932 696

3 631 412

31 408 469

13 348 662
13 276 384

26 625 046

620 000

620 000

1 276 233
199 138
996 330

2 471 701

29 716 747

2022-12-31 2021-12-31
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ALLMÄNNA UPPLYSNINGAR

Nyttjandeperiod
5

Procent
20

1Not

Redovisnings- och värderingsprinciper

Valt regelverk
Årsredovisningen har upprättats enligt årsredovisningslagen och BFNAR 2012:1, Årsredovisning och koncernredovisning
(K3).

Intäkter
Intäkter redovisas till det verkliga värdet av vad som erhållits eller kommer att erhållas.
Intäkter i form av gåvor intäktsförs som huvudregel när gåvan sakrättsligt är genomförd. Intäkter i form av bidrag
intäktsförs när villkoren för bidraget är uppfyllda. Om bidraget avser en bestämd tidsperiod periodiseras bidraget över
denna period.

Fordringar
Fordringar upptas till det belopp som efter individuell prövning beräknas bli betalt.

Materiella anläggningstillgångar
Materiella anläggningstillgångar redovisas till anskaffningsvärde minskat med avskrivningar. I anskaffningsvärdet ingår
utgifter som direkt kan hänföras till förvärvet av tillgången.

Materiella anläggningstillgångar skrivs av systematiskt över tillgångens bedömda nyttjandeperiod. När tillgångarnas
avskrivningsbara belopp fastställs, beaktas i förekommande fall tillgångens restvärde.

Inventarier vars anskaffningsvärde överstiger ett halvt prisbasbelopp och vars ekonomiska livslängd är mer än tre år ska
redovisas som en tillgång och bokföras som en investering.

Typ
Inventarier

Finansiella anläggningstillgångar
Andelar i aktiefond har värderats till det lägsta av anskaffningsvärde eller marknadsvärde på balansdagen.
Långfristiga innehav värderas till anskaffningsvärdet. Om värdet på aktierna och/eller andelar minskat och denna
värdenedgång kan antas vara varaktig görs en nedskrivning.

Direkta kostnader
Direkta kostnader består av samverkansbidrag till IOGT-NTO-rörelsen gemensamma arbete, distrikt och
föreningsanslag, UNF:s medlemstidning Motdrag samt förbandsverksamhet.

Ersättningar till anställda
Löpande ersättningar till anställda i form av löner, sociala avgifter och liknande kostnadsförs i takt med att de anställda
utför tjänster. Eftersom alla pensionsförpliktelser klassificerats som avgiftsbestämda redovisas en kostnad det år
pensionen tjänas in.

Varulager
Varulagret har värderats till det lägsta av anskaffningsvärdet och nettoförsäljningsvärdet.
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Personal

Räntekostnader, ränteintäkter och liknande resultatposter
hänförliga till koncernföretag

Ändamålsbestämda medel

2022

376 740
4 303 565
4 680 305

1 401 452

6 081 757

8
5

13

2022

225 852
225 852

2022
13 348 662

-12 993 662

-200 000

-13 193 662

10 585 530

-10 585 530
10 740 530

2021

470 645
4 732 396
5 203 041

1 621 740

6 824 781

6
8

14

2021

616 383
616 383

2021
13 831 625

-12 756 625
30 000

400 000
450 000
40 000

-13 676 625

12 993 662
200 000

13 193 662
13 348 662

2

3

4

Not

Löner och andra ersättningar
Styrelse
Övriga anställda
Totala löner och andra ersättningar

Sociala kostnader och pensionskostnader
Sociala kostnader

Totala löner, andra ersättningar, sociala kostnader samt pensioner

Medelantalet anställda
Män
Kvinnor
Medelantalet anställda

Not

Ränteintäkter
Summa

Många organisationer inom rörelsen har underkonton hos IOGT-NTO.
IOGT-NTO fastställer räntan för dessa underkonton någon gång i december.
2022 fastställdes inlåningsräntan till 0,58 %

Not

Ingående ändamålsbest. medel
Upplösningar
Miljonlotteriet*
Ledaren
Sommarläger
Kongressen
Popbox
Motdrag
Summa upplösningar
Avsättningar/reserveringar
Miljonlotteriet*
Sommarläger
Summa avsättningar/reservering
Utgående ändamålsbest. medel

*UNF:s primära intäktskälla, miljonlotteriet, delar årligen ut överskottet från sin verksamhet till IOGT-NTO-rörelsen.
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Edsåsen 4:10, Åre kommun

Inventarier

Finansiella anläggningstillgångar

Upplupna kostnader och förutbetalda intäkter

2022-12-31

5 000
5 000

5 000

2022-12-31

49 149
49 149

-49 149
-49 149

0

2022-12-31

1 636 728
360 000

1 700 000
3 696 728

2022-12-31

371 621
374 072
187 003
932 696

2021-12-31

5 000
5 000

5 000

2021-12-31

49 149
49 149

-49 149
-49 149

0

2021-12-31

1 636 728
360 000

1 800 000
3 796 728

2021-12-31

289 968
538 600
167 761
996 329

5

6

7

8

Utfallet av deras verksamhetsresultat får vi efter deras bokslut, alltså under våren, för att därefter ta emot medlen fram
mot sommaren. UNF avsätter därefter hela intäkten från miljonlotteriet till efterföljande år samtidigt som vi upplöser
fjolårets avsättning för innevarande år. Detta sker eftersom överskottet från miljonlotteriet varierar år för år. Genom
avsättningarna skapar vi en inbyggd förskjutning vilket ger förbundsstyrelsen ett större handlingsutrymme att planera
sin verksamhet för kommande verksamhetsår.

Not

Ingående anskaffningsvärden
Utgående anskaffningsvärden

Redovisat värde

Fastigheten är en obebyggd tomt som förbundet erhållit som gåva. Fastigheten är inte åsatt något taxeringsvärde.

Not

Ingående ackumulerade anskaffningsvärden
Utgående ackumulerade anskaffningsvärden

Ingående ackumulerade avskrivningar
Utgående ackumulerade avskrivningar

Redovisat värde

Not

GodFond Sverige & Världen
Fonder deop-medel UNF
UNF Jönköping

Marknadsvärdet   GodFond Sverige & Världen              2022= 5 664 573    2021= 6 760 152
Marknadsvärdet Spiltan fonder                                      2022=    151 447    2021=    153 670

Amortering lån UNF Jönköping sker med 100 000 kr per år.

Not

Upplupna personalkostnader
Distriksbidrag
Övriga
Summa upplupna kostnader och förutbetalda intäkter
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Väsentliga händelser efter räkanskapsårets utgång

Eventualförpliktelser

Jane Segerblom
Ordförande

Amanda Rehnström Dafors

Sigrid Björk

Simon Elfström Schönbeck

Marcus Andersson
Förtroendevald revisor

9

10

Not

En prognos för Miljonlotteriets överskott presenterades för förbundsstyrelsen under våren 2022, som innebar väsentligt
lägre utbetalningar från 2023 och framåt. Därefter har flera uppdaterade prognoser presenterats som bekräftat samma
bild. Med UNF:s metod att reservera denna utbetalning för upplösning och användning året efter leder det till att UNF
från 2024 behöver skära kraftigt i kostnader för att inte få ett för stort negativt resultat. Förbundsstyrelsen har påbörjat
sin diskussion om hur detta ska hanteras och har redan under innevarande år påbörjat flera kostnadsbesparande
insatser för att stegvis ställa om till det nya ekonomiska läget.

Not

UNF är borgenärer för ett lån som ställts ut till UNF Jönköping från IOGT-NTO, detta lånet har inte återbetalats enligt
villkoren vilket innebär att UNF behöver åta sig den summan om ca 1,75 mkr.

UNDERSKRIFTER

Stockholm

Filip Nyman
Ordförande

Johan Fridlund
Förbundskassör

Jacob Nehrer

Sebastian Udenius

Vår revisionsberättelse har lämnats den dag som framgår av min elektroniska underskrift

Kim Nguyen
Förtroendevald revisor
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Lena Johnson
Auktoriserad revisor
Grant Thornton Sweden AB
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REVISIONSBERÄTTELSE 

Till kongressen i Ungdomens Nykterhetsförbund 
Org.nr. 878500-1622 

Rapport om årsredovisningen 

Uttalanden 

Vi har utfört en revision av årsredovisningen för Ungdomens 
Nykterhetsförbund för år 2021. 

Enligt vår uppfattning har årsredovisningen upprättats i enlighet med 
årsredovisningslagen och ger en i alla väsentliga avseenden rättvisande 
bild av förbundets finansiella ställning per den 31 december 2021 och 
av dess finansiella resultat för året enligt årsredovisningslagen. 
Förvaltningsberättelsen är förenlig med årsredovisningens övriga 
delar. 

Vi tillstyrker därför att kongressen fastställer resultaträkningen och 
balansräkningen. 

Grund för uttalanden 

Vi har utfört revisionen enligt god revisionssed i Sverige. Revisorernas 
ansvar enligt denna sed beskrivs närmare i avsnitten "Det registrerade 
revisionsbolagets ansvar” samt "De förtroendevalda revisorernas 
ansvar". Vi är oberoende i förhållande till förbundet enligt god 
revisorssed i Sverige. Vi som registrerat revisionsbolag har fullgjort 
vårt yrkesetiska ansvar enligt dessa krav.  

Vi anser att de revisionsbevis vi har inhämtat är tillräckliga och 
ändamålsenliga som grund för våra uttalanden. 

Styrelsens ansvar 

Det är styrelsen som har ansvaret för att årsredovisningen upprättas 
och att den ger en rättvisande bild enligt årsredovisningslagen. 
Styrelsen ansvarar även för den interna kontroll som den bedömer är 
nödvändig för att upprätta en årsredovisning som inte innehåller några 
väsentliga felaktigheter, vare sig dessa beror på oegentligheter eller 
misstag. 

Vid upprättandet av årsredovisningen ansvarar styrelsen för 
bedömningen av förbundets förmåga att fortsätta verksamheten. Den 
upplyser, när så är tillämpligt, om förhållanden som kan påverka 
förmågan att fortsätta verksamheten och att använda antagandet om 
fortsatt drift. Antagandet om fortsatt drift tillämpas dock inte om 
styrelsen avser att likvidera förbundet, upphöra med verksamheten 
eller inte har något realistiskt alternativ till att göra något av detta. 

Det registrerade revisionsbolagets ansvar 

Våra mål är att uppnå en rimlig grad av säkerhet om huruvida 
årsredovisningen som helhet inte innehåller några väsentliga 
felaktigheter, vare sig dessa beror på oegentligheter eller misstag, och 
att lämna en revisionsberättelse som innehåller våra uttalanden. Rimlig 
säkerhet är en hög grad av säkerhet, men är ingen garanti för att en 
revision som utförs enligt ISA och god revisionssed i Sverige alltid 
kommer att upptäcka en väsentlig felaktighet om en sådan finns. 
Felaktigheter kan uppstå på grund av oegentligheter eller misstag och 

anses vara väsentliga om de enskilt eller tillsammans rimligen kan 
förväntas påverka de ekonomiska beslut som användare fattar med 
grund i årsredovisningen. 

Som del av en revision enligt ISA använder vi professionellt omdöme 
och har en professionellt skeptisk inställning under hela revisionen. 
Dessutom: 

•  identifierar och bedömer vi riskerna för väsentliga felaktigheter i 
årsredovisningen, vare sig dessa beror på oegentligheter eller misstag, 
utformar och utför granskningsåtgärder bland annat utifrån dessa 
risker och inhämtar revisionsbevis som är tillräckliga och 
ändamålsenliga för att utgöra en grund för våra uttalanden. Risken för 
att inte upptäcka en väsentlig felaktighet till följd av oegentligheter är 
högre än för en väsentlig felaktighet som beror på misstag, eftersom 
oegentligheter kan innefatta agerande i maskopi, förfalskning, 
avsiktliga utelämnanden, felaktig information eller åsidosättande av 
intern kontroll. 

•  skaffar vi oss en förståelse av den del av förbundets interna kontroll 
som har betydelse för vår revision för att utforma granskningsåtgärder 
som är lämpliga med hänsyn till omständigheterna, men inte för att 
uttala oss om effektiviteten i den interna kontrollen. 

•  utvärderar vi lämpligheten i de redovisningsprinciper som används 
och rimligheten i styrelsens uppskattningar i redovisningen och 
tillhörande upplysningar. 

•  drar vi en slutsats om lämpligheten i att styrelsen använder 
antagandet om fortsatt drift vid upprättandet av årsredovisningen. Vi 
drar också en slutsats, med grund i de inhämtade revisionsbevisen, om 
huruvida det finns någon väsentlig osäkerhetsfaktor som avser sådana 
händelser eller förhållanden som kan leda till betydande tvivel om 
förbundets förmåga att fortsätta verksamheten. Om vi drar slutsatsen 
att det finns en väsentlig osäkerhetsfaktor, måste vi i 
revisionsberättelsen fästa uppmärksamheten på upplysningarna i 
årsredovisningen om den väsentliga osäkerhetsfaktorn eller, om 
sådana upplysningar är otillräckliga, modifiera uttalandet om 
årsredovisningen. Våra slutsatser baseras på de revisionsbevis som 
inhämtas fram till datumet för revisionsberättelsen. Dock kan framtida 
händelser eller förhållanden göra att ett förbund inte längre kan 
fortsätta verksamheten. 

•  utvärderar vi den övergripande presentationen, strukturen och 
innehållet i årsredovisningen, däribland upplysningarna, och om 
årsredovisningen återger de underliggande transaktionerna och 
händelserna på ett sätt som ger en rättvisande bild. 

Vi måste informera styrelsen om bland annat revisionens planerade 
omfattning och inriktning samt tidpunkten för den. Vi måste också 
informera om betydelsefulla iakttagelser under revisionen, däribland 
de eventuella betydande brister i den interna kontrollen som vi 
identifierat. 
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De förtroendevalda revisorernas ansvar 

Vi har att utföra en revision enligt revisionslagen och därmed enligt 
god revisionssed i Sverige. Vårt mål är att uppnå en rimlig grad av 
säkerhet om huruvida årsredovisningen har upprättats i enlighet med 
årsredovisningslagen och om årsredovisningen ger en rättvisande bild 
av förbundets resultat och ställning. 

 

Rapport om andra krav enligt lagar och andra 
författningar 

Uttalande 

Utöver vår revision av årsredovisningen har vi även utfört en revision 
av styrelsens förvaltning för Ungdomens Nykterhetsförbund för år 
2021. 

Vi tillstyrker att kongressen beviljar styrelsens ledamöter ansvarsfrihet 
för räkenskapsåret. 

Grund för uttalande 

Vi har utfört revisionen enligt god revisionssed i Sverige. Vårt ansvar 
enligt denna beskrivs närmare i avsnittet "Revisorns ansvar". Vi är 
oberoende i förhållande till förbundet enligt god revisorssed i Sverige. 
Vi som registrerat revisionsbolag har i övrigt fullgjort vårt yrkesetiska 
ansvar enligt dessa krav.  

Vi anser att de revisionsbevis vi har inhämtat är tillräckliga och 
ändamålsenliga som grund för vårt uttalande. 

Styrelsens ansvar 

Det är styrelsen som ansvarar för förvaltningen. 

Revisorns ansvar 

Vårt mål beträffande revisionen av förvaltningen, och därmed vårt 
uttalande om ansvarsfrihet, är att inhämta revisionsbevis för att med 
en rimlig grad av säkerhet kunna bedöma om någon styrelseledamot i 
något väsentligt avseende företagit någon åtgärd eller gjort sig skyldig 
till någon försummelse som kan föranleda ersättningsskyldighet mot 
förbundet. 

Rimlig säkerhet är en hög grad av säkerhet, men ingen garanti för att 
en revision som utförs enligt god revisionssed i Sverige alltid kommer 
att upptäcka åtgärder eller försummelser som kan föranleda 
ersättningsskyldighet mot förbundet. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Som en del av en revision enligt god revisionssed i Sverige använder 
det registrerade revisionsbolaget professionellt omdöme och har en 
professionellt skeptisk inställning under hela revisionen. Granskningen 
av förvaltningen grundar sig främst på revisionen av räkenskaperna. 
Vilka tillkommande granskningsåtgärder som utförs baseras på det 
registrerade revisionsbolagets professionella bedömning och övriga 
valda revisorers bedömning med utgångspunkt i risk och väsentlighet. 
Det innebär att vi fokuserar granskningen på sådana åtgärder, 
områden och förhållanden som är väsentliga för verksamheten och 
där avsteg och överträdelser skulle ha särskild betydelse för förbundets 
situation. Vi går igenom och prövar fattade beslut, beslutsunderlag, 
vidtagna åtgärder och andra förhållanden som är relevanta för vårt 
uttalande om ansvarsfrihet. 

 

 

Stockholm den        

 

 

 

Kim Nguyen  Marcus Andersson 
Förtroendevald revisor          Förtroendevald revisor 

 

 

 

Grant Thornton Sweden AB 

 

 

Lena Johnson 
Auktoriserad revisor 
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Revisionsberättelse 
Till kongressen i Ungdomens Nykterhetsförbund 

Org.nr. 878500 - 1622 
 

Rapport om årsredovisningen 

Uttalanden 

Vi har utfört en revision av årsredovisningen för Ungdomens 
Nykterhetsförbund för år 2022. 

Enligt vår uppfattning har årsredovisningen upprättats i enlighet 
med årsredovisningslagen och ger en i alla väsentliga avseenden 
rättvisande bild av Ungdomens Nykterhetsförbunds finansiella 
ställning per den 31 december 2022 och av dess finansiella resultat 
för året enligt årsredovisningslagen. Förvaltningsberättelsen är 
förenlig med årsredovisningens övriga delar. 

Vi tillstyrker därför att kongressen fastställer resultaträkningen 
och balansräkningen för förbundet. 

Grund för uttalanden  

Vi har utfört revisionen enligt god revisionssed i Sverige. 
Revisorernas ansvar enligt denna sed beskrivs närmare i avsnitten 
Det registrerade revisionsbolagets ansvar samt De 
förtroendevalda revisorernas ansvar. Vi är oberoende i förhållande 
till förbundet enligt god revisorssed i Sverige. Vi som registrerat 
revisionsbolag har fullgjort vårt yrkesetiska ansvar enligt dessa 
krav. 

Vi anser att de revisionsbevis vi har inhämtat är tillräckliga och 
ändamålsenliga som grund för våra uttalanden.  

Styrelsens ansvar 

Det är styrelsen som har ansvaret för att årsredovisningen 
upprättas och att den ger en rättvisande bild enligt 
årsredovisningslagen. Styrelsen ansvarar även för den interna 
kontroll som den bedömer är nödvändig för att upprätta en 
årsredovisning som inte innehåller några väsentliga felaktigheter, 
vare sig dessa beror på oegentligheter eller misstag. 

Vid upprättandet av årsredovisningen ansvarar styrelsen för 
bedömningen av förbundets förmåga att fortsätta verksamheten. 
Den upplyser, när så är tillämpligt, om förhållanden som kan 
påverka förmågan att fortsätta verksamheten och att använda 
antagandet om fortsatt drift. Antagandet om fortsatt drift 
tillämpas dock inte om styrelsen avser att upplösa förbundet, 
upphöra med verksamheten eller inte har något realistiskt 
alternativ till att göra något av detta. 

Det registrerade revisionsbolagets ansvar 

Vi har att utföra revisionen enligt International Standards on 
Auditing (ISA) och god revisionssed i Sverige. Vårt mål är att uppnå 
en rimlig grad av säkerhet om huruvida årsredovisningen som 
helhet inte innehåller några väsentliga felaktigheter, vare sig 

dessa beror på oegentligheter eller misstag och att lämna en 
revisionsberättelse som innehåller våra uttalanden. Rimlig 
säkerhet är en hög grad av säkerhet, men är ingen garanti för att 
en revision som utförs enligt ISA och god revisionssed i Sverige 
alltid kommer att upptäcka en väsentlig felaktighet om en sådan 
finns. Felaktigheter kan uppstå på grund av oegentligheter eller 
misstag och anses vara väsentliga om de enskilt eller tillsammans 
rimligen kan förväntas påverka de ekonomiska beslut som 
användare fattar med grund i årsredovisningen. 

Som del av en revision enligt ISA använder vi professionellt 
omdöme och har en professionellt skeptisk inställning under hela 
revisionen. Dessutom: 

• identifierar och bedömer vi riskerna för väsentliga felaktigheter 
i årsredovisningen, vare sig dessa beror på oegentligheter eller 
misstag, utformar och utför granskningsåtgärder bland annat 
utifrån dessa risker och inhämtar revisionsbevis som är tillräckliga 
och ändamålsenliga för att utgöra en grund för våra uttalanden. 
Risken för att inte upptäcka en väsentlig felaktighet till följd av 
oegentligheter är högre än för en väsentlig felaktighet som beror 
på misstag, eftersom oegentligheter kan innefatta agerande i 
maskopi, förfalskning, avsiktliga utelämnanden, felaktig 
information eller åsidosättande av intern kontroll. 
• skaffar vi oss en förståelse av den del av förbundets interna 
kontroll som har betydelse för vår revision för att utforma 
granskningsåtgärder som är lämpliga med hänsyn till 
omständigheterna, men inte för att uttala oss om effektiviteten i 
den interna kontrollen. 
• utvärderar vi lämpligheten i de redovisningsprinciper som 
används och rimligheten i styrelsens uppskattningar i 
redovisningen och tillhörande upplysningar. 
• drar vi en slutsats om lämpligheten i att styrelsen använder 
antagandet om fortsatt drift vid upprättandet av 
årsredovisningen. Vi drar också en slutsats, med grund i de 
inhämtade revisionsbevisen, om huruvida det finns någon 
väsentlig osäkerhetsfaktor som avser sådana händelser eller 
förhållanden som kan leda till betydande tvivel om förbundets 
förmåga att fortsätta verksamheten. Om vi drar slutsatsen att det 
finns en väsentlig osäkerhetsfaktor, måste vi i revisionsberättelsen 
fästa uppmärksamheten på upplysningarna i årsredovisningen 
om den väsentliga osäkerhetsfaktorn eller, om sådana 
upplysningar är otillräckliga, modifiera uttalandet om 
årsredovisningen. Våra slutsatser baseras på de revisionsbevis 
som inhämtas fram till datumet för revisionsberättelsen. Dock kan 
framtida händelser eller förhållanden göra att ett förbund inte 
längre kan fortsätta verksamheten. 
• utvärderar vi den övergripande presentationen, strukturen och 
innehållet i årsredovisningen, däribland upplysningarna, och om 
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årsredovisningen återger de underliggande transaktionerna och 
händelserna på ett sätt som ger en rättvisande bild. 

Vi måste informera styrelsen om bland annat revisionens 
planerade omfattning och inriktning samt tidpunkten för den. Vi 
måste också informera om betydelsefulla iakttagelser under 
revisionen, däribland de eventuella betydande brister i den interna 
kontrollen som vi identifierat. 

De förtroendevalda revisorernas ansvar 

Vi har att utföra en revision enligt revisionslagen och därmed enligt 
god revisionssed i Sverige. Vårt mål är att uppnå en rimlig grad av 
säkerhet om huruvida årsredovisningen har upprättats i enlighet 
med årsredovisningslagen och om årsredovisningen ger en 
rättvisande bild av Ungdomens Nykterhetsförbunds resultat och 
ställning. 

 

Rapport om andra krav enligt lagar och andra 
författningar 

Uttalanden 

Utöver vår revision av årsredovisningen har vi även utfört en 
revision av styrelsens förvaltning för Ungdomens 
Nykterhetsförbund för år 2022. 

Vi tillstyrker att kongressen beviljar styrelsens ledamöter 
ansvarsfrihet för räkenskapsåret. 

Grund för uttalanden 

Vi har utfört revisionen enligt god revisionssed i Sverige. Vårt 
ansvar enligt denna beskrivs närmare i avsnittet Revisorns ansvar. 
Vi är oberoende i förhållande till förbundet enligt god revisorssed i 
Sverige. Vi som registrerat revisionsbolag har i övrigt fullgjort vårt 
yrkesetiska ansvar enligt dessa krav.  

Vi anser att de revisionsbevis vi har inhämtat är tillräckliga och 
ändamålsenliga som grund för våra uttalanden. 

Styrelsens ansvar 

Det är styrelsen som har ansvaret för förvaltningen enligt 
stadgarna. 

Revisorns ansvar 

Vårt mål beträffande revisionen av förvaltningen, och därmed vårt 
uttalande om ansvarsfrihet, är att inhämta revisionsbevis för att 
med en rimlig grad av säkerhet kunna bedöma om någon 
styrelseledamot i något väsentligt avseende: 

• företagit någon åtgärd eller gjort sig skyldig till någon 
försummelse som kan föranleda ersättningsskyldighet mot 
förbundet. 

Rimlig säkerhet är en hög grad av säkerhet, men ingen garanti för 
att en revision som utförs enligt god revisionssed i Sverige alltid 
kommer att upptäcka åtgärder eller försummelser som kan 
föranleda ersättningsskyldighet mot förbundet. 

Som en del av en revision enligt god revisionssed i Sverige 
använder det registrerade revisionsbolaget professionellt omdöme 
och har en professionellt skeptisk inställning under hela revisionen. 
Granskningen av förvaltningen grundar sig främst på revisionen 
av räkenskaperna. Vilka tillkommande granskningsåtgärder som 
utförs baseras på det registrerade revisionsbolagets 
professionella bedömning och övriga valda revisorers bedömning 
med utgångspunkt i risk och väsentlighet. Det innebär att vi 
fokuserar granskningen på sådana åtgärder, områden och 
förhållanden som är väsentliga för verksamheten och där avsteg 
och överträdelser skulle ha särskild betydelse för förbundets 
situation. Vi går igenom och prövar fattade beslut, 
beslutsunderlag, vidtagna åtgärder och andra förhållanden som 
är relevanta för vårt uttalande om ansvarsfrihet. 

 

 

Stockholm, enligt datum som framgår av elektronisk signering. 
 
 
 
 
 
Kim Nguyen  Marcus Andersson 
Förtroendevald revisor Förtroendevald revisor 
 
Grant Thornton Sweden AB 
 
 
Lena Johnson 
Auktoriserad revisor 
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Internrevisorernas rapport (9a) 
Vårt uppdrag 
Som internrevisorer är vårt uppdrag mellan kongresserna att följa förbundsstyrelsens verksamhet och 
förvaltning genom att arbeta utifrån den uppdragsbeskrivning som kongressen fastställer. 

Enligt nu gällande uppdragsbeskrivning definieras vårt uppdrag primärt som följande: 

Internrevisorerna har ett föreningsdemokratiskt fokus med inriktning på ändamålsenligheten och 

effektiviteten i verksamheten. Deras granskning avser UNF:s förbundsstyrelse och dess 

organisationsledning och häri ingår att granska de stödfunktioner som anställda tjänstemän erbjuder 

förbundets medlemmar. Internrevisorerna ska, likt den auktoriserade revisorn, granska 

förbundsstyrelsens ekonomiska förvaltning, men bör i detta arbete hitta ett arbetssätt som kompletterar, 

snarare än strikt efterliknar, den auktoriserade revisorns granskning. Internrevisorerna bör lägga 

huvudfokus på intern regeltillämpning av stadgar, grundsatser, ideologiska program och kongressens 

beslut för att därmed säkerställa transparens och interndemokrati. 

Resultat 
Vi har genom protokoll och handlingar följt förbundsstyrelsens arbete och har inte uppmärksammat 
sådana fel eller brister som motiverat en fördjupad granskning. 

Mellan kongresser är förbundsstyrelsen UNF:s högsta beslutande organ och vi anser inte att det ingått i 
vårt uppdrag att överpröva förbundsstyrelsens beslut i sak. Utifrån detta har vi inget väsentligt att 
anmärka på förbundsstyrelsens arbete. 

Förslag till beslut 
Internrevisorerna föreslår kongressen besluta  

 

att lägga rapporten till handlingarna. 

 

 

Marcus Andersson, Kim Nguyen 

Internrevisorer | Ungdomens Nykterhetsförbund 
2023-05-11 
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Förbundsstyrelsens ekonomiska berättelse 2021–2022 
(9b) 
Bakgrund 
Förbundsstyrelsen presenterar varje år en årsredovisning. Årsredovisningslagen och bokföringslagen styr 
hur de ska se ut och bland annat innehåller de en kortfattad verksamhetsberättelse, en resultaträkning och 
en balansräkning. För att ge ytterligare en presentation av UNF:s ekonomi presenteras här en ekonomisk 
berättelse för 2021 och 2022, som kopplas mot både våra historiska resultat och även ger viss inblick i 
framtiden. 
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Miljonlotteriet 
UNF är beroende av Miljonlotteriets överskott och även den ekonomiska berättelsen tar avstamp i detta 
faktum. Miljonlotteriet fram till 2018 stadigt levererat ett överskott på totalt drygt 120 miljoner som 
sedan fördelats mellan de olika förbunden. 2019 drabbades Miljonlotteriet av ett stort ras av försäljning 
till följd av Konsumentombudsmannens stämning på Miljonlotteriets försäljningsstrategi. För att sedan 
drabbas av pandemin. Historiskt har UNF årligen erhållit ungefär 19 miljoner av detta överskott men 
sedan minskat beroende på minskat överskott men även vikande medlemssiffror. Fördelningsnyckeln är 
baserad på medlemsantal mellan ungdomsorganisationerna i rörelsen och UNF:s andel av överskottet 
ökade därför under perioden 2008 till 2013 till 17 %, för att sedan, i takt med minskande medlemsantal 
minska till 13,5 % 2017. 2018 och 2019 ökade andelen till 14,8 %, en effekt av förbättrade medlemssiffror 
för att 2020 minska igen till 13,8 % där vi ligger kvar idag. Fram till 2013 stod vidare intäkterna från 
Miljonlotteriet för strax över 80 % av UNF:s totala intäkter. I takt med minskande externa bidrag har 
dessa ökat till 86 % 2018. 2019 minskade till 80% av intäkterna för att 2020 gå ned till 77 % för att 2022 gå 
ned till 74 % och det till följd av dels minskat överskott, dels övriga bidrag till följd av pandemin och ett 
ökat arbete med att söka bidrag de senaste åren. 
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Bidragsgivare 
Med minskade intäkter från Miljonlotteriet aktualiseras behovet av andra intäkter. Våra huvudsakliga 
bidrag fås idag från MUCF (Myndigheten för ungdoms- och civilsamhällesfrågor) och Socialstyrelsen. 
Därutöver har vi genom åren sökt bidrag från andra externa bidragsgivare med varierad framgång. 
MUCF står för majoriteten av våra bidrag, och även om det är positivt att civilsamhället växt under de 
senaste åren, har konkurrensen om MUCF:s bidrag därmed också ökat – då staten inte valt att utöka 
anslagen i samma takt. Vi kan dock konstatera att vi historiskt varit dåliga på att söka externa bidrag men 
har de senaste året börjat att ansöka om mer bidrag. UNF kommer även framåt att fokusera på mer 
externa bidrag då vi nu även utökar personalstaben med en som ska arbeta med att hitta olika 
finansieringsvägar. 
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Resultatutveckling 
Historiskt har UNF haft stabil ekonomiskt resultat för sin verksamhet, kongressår gick ekonomin ungefär 
+/- 0 för att åren mellan kongresser landa på ungefär två miljoner kronor. Mellan 2013–2017 förlorade 
UNF balansen mellan intäkter och kostnader med en serie av minusresultat. Från 2018 har trenden vänt 
igen och det har påbörjat att visa ett positivt resultat. 2019 var det positivt om än med en liten summa för 
att 2020 ha blivit drygt 1,3 miljoner. 2021 landade vi drygt 800 tkr plus och 2022 drygt 400 tkr. Värt att 
nämna är att detta är ett verksamhetsresultat, ser vi sedan till när vi har gjort det sista på bokföringen och 
löst upp eventuella avsättningar samt satt av pengar har vi ett annat resultat. Ser vi till hela bokslutet och 
inte bara verksamhetsresultatet så gick vi drygt 2 miljoner plus 2021 och drygt 3 miljoner plus 2022. 
Anledningen till att UNF gick så pass mycket plus under de senaste tre åren är dels extra bidrag på grund 
av covid-19 och dels minskade omkostnader till följd av pandemin. 

 

Till följd av resultatutvecklingen är det även intressant att kolla hur det egna kapitalet (det kapital UNF 
äger) utvecklats. 2010 låg det på drygt 26 miljoner, för att under de goda åren fram till 2013 öka till strax 
under 30 miljoner där det legat relativt stabilt mellan 26–28 miljoner fram tills nu 2022 då vi gick upp till 
drygt 31,5 miljoner. 

Därtill är det värt att notera att delar av vårt eget kapital också är låsta i diverse ekonomiska åtaganden. 
Det mest nämnvärda är de lån som ställts ut till UNF Jönköping för fastigheten Rosa Villan. Dessa uppgår 
nu totalt till dryga 5,5 miljoner och kan därför inte fritt användas till investeringar i verksamheten. 
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Förbundsstyrelsen har under mandatperioden arbetat för att se över hur vi förvaltar det egna kapitalet 
och har påbörjat arbetet tillsammans med vår bank att sätta upp delar av kapitalet i fonder för att det ska 
växa och ge avkastning för kommande satsningar. 

 

Vän av ordning frågar sig säkert varför vi behöver ett så pass stort eget kapital, och svaret är att vi årligen 
låser upp en stor del av kapitalet genom att överskottet från Miljonlotteriet ändamålsbestäms till att 
finansiera det kommande året. Historiskt har vi också haft relativt mycket pengar och det är en sits vi inte 
vill förlora då den ger möjlighet att klara lite sämre tider men också erbjuda kapital som kan investeras i 
ny verksamhet, satsningar eller affärsmöjligheter. Skulle vi inte ha ett stort eget kapital skulle pengarna 
kunna ta slut mellan kongresserna. 

Verksamhetskostnader 
Vad använder vi då våra pengar till? Ett snabbt överslag visar att de senaste åren har drygt 7 till 9 miljoner 
gått till personal, som då innefattar både kansli och fältpersonal. Vi har under de senaste åren minskat 
våra kostnader för så kallade arbetsplansprojekt, där framförallt projekt bedrivna av FS minskat. Även 
bidrag till distrikt och föreningar har minskat men annat stöd har ökat till landet. Utöver detta kostar vår 
infrastruktur drygt 1,5 miljoner och styrelsen strax under miljonen. Vartannat år lägger vi strax under en 
miljon kronor på kongress och vi investerar i bildning och levererar en medlemstidning. Vi har avslutat 
vårt insamlingsarbete där vi sparar in ungefär miljonen. Vi lägger in 600 tkr till det internationella arbetet 
och 400 tkr till Vit Jul varje år som Junis har ansvaret för det operativa arbetet. 
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Kongressen 
Vartannat år har UNF kongress och historiskt har dessa kostat mellan 1 till 1,5 miljoner kronor och fram 
till 2019 har kongressen haft både förhandling samt läger och aktiviteter. Kongressen 2019 var den första 
på länge som kom precis vid miljonen men den senaste landade ganska mycket lägre. Kongressen 2021 
blev runt 600 tkr kronor då den delvis var digital. Att summan ändå blev hög var för att förbundet 
betalade ut pengar till distrikten för att kunna ha träffar och försåg distrikt med utrustning. 
Förbundsstyrelsen och presidium samlades i Jönköping för att kunna sända därifrån. Kommande 
kongress (2023) beräknas kosta 600 tkr. Det är bra att kostnaden planeras minska från den förra fysiska 
kongressen, men i framtiden ser vi behov av att minska kostnaden för kongress ytterligare. 

 

Nyckeltal 
På 2019 års kongress beslutades det att ta fram nyckeltal för varje kongress. Vi har tagit fram flera 
nyckeltal som presenteras. Dessa nyckeltal fungerar som en "nyckel" för att förstå vår verksamhet och 
signalerar hur verksamheten utvecklas mot våra syften och mål. De framtagna nyckeltalen inkluderar 
kostnad per medlem, intäkt per medlem, interna bidrag per medlem och föreningsbidrag per förening. Vi 
presenterar även nyckeltalen historiskt för att jämföra de senaste åren. 

Kostnad per medlem och intäkt per medlem är särskilt viktiga eftersom vi är en medlemsorganisation och 
våra intäkter är relaterade till antalet medlemmar. Kostnaderna används för att skaffa och underhålla 
medlemmar. För att undvika negativa ekonomiska resultat bör dessa nyckeltal vara så lika varandra som 
möjligt. Historiskt sett har kostnad per medlem legat runt 3000 kr. Under 2017, i takt med minskande 
medlemssiffror och något minskade kostnader, ökade kostnaden per medlem till över 6000 kr. Sedan dess 
har siffrorna legat på ungefär samma nivå, med undantag för 2018 då det var drygt 3800 kr. Mellan 2021 
och 2022 gjordes vissa besparingar och medlemssiffran ökade något, vilket resulterade i en kostnad per 
medlem på drygt 5600 kronor per år. 
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När det gäller intäkt per medlem kan vi konstatera att intäkterna länge har legat i linje med kostnaderna. 
Från 2018 har det funnits en någorlunda balans mellan kostnad per medlem och intäkt per medlem, med 
en skillnad på cirka 500 kronor. Under 2021 och 2022 landade intäkt per medlem på drygt 6000 kronor 
per år. 

De två sista nyckeltalen handlar om interna bidrag. Det första delar förenings- och distriktsbidraget med 
antalet föreningar, medan det andra delar bidraget med antalet betalande/bekräftade medlemmar. Teorin 
är att våra bidrag leder till livskraftiga föreningar och aktiva medlemmar. Fram till 2019 räknades bara de 
som betalade medlemsavgiften till UNF som bekräftade medlemmar, men från och med 2020 räknas alla 
som har bekräftat sitt medlemskap. 

Vi har successivt ökat bidragen per medlem genom åren, från cirka 600 kr till ca 1200 kr. Från 2019 har 
dessa belopp minskat, och under 2021 och 2022 har de legat på ungefär samma nivå, nämligen 390 kr för 
2021 och 350 kr för 2022. Minskningen beror delvis på minskat medlemsantal jämfört med historiska 
siffror, samt att arrangemang inte har kunnat genomföras i önskad omfattning, vilket har hindrat 
ökningen av bidragen. Budgeten för interna bidrag har minskats av kongressen, vilket har resulterat i 
minskade riktlinjer för bidragsbeloppen, och detta har också inneburit att budgetposten inte har uppnåtts 
helt. Inför 2023 har interna bidragen fått helt nya riktlinjer i hopp om att förenkla processen och 
möjliggöra att fler får ta del av bidragen. 

När det gäller nyckeltalet kopplat till föreningar kan man se att det år 2018 landade på 19 000 kr, jämfört 
med över 41 000 kr år 2011. En långsiktig och hållbar nivå är att nå drygt 15 000 kr. Under 2019 och 2020 
låg det på drygt 10 000 kr, vilket kan förklaras på liknande sätt som de tidigare nämnda bidragen per 
medlem. År 2021 skedde en ökning i takt med att medlemsantalet också ökade, och det landade på drygt 
13 000 kr, men minskade sedan till drygt 11 000 kr år 2022. 

Slutord 
UNF har under de senaste åren arbetat för att effektivisera ekonomin för att skapa en långsiktig hållbar 
ekonomi för organisationen. Förbundsstyrelsen har den här mandatperioden arbetat och utvecklat den 
policy för det egna kapitalet som föregående förbundsstyrelse antog för att kunna skapa en ekonomisk 
hållbarhet över en längre period. Att UNF ser över in- och utgifter är av vikt för att kunna vara en stark 
organisation även i framtiden. Nästkommande förbundsstyrelse bör arbeta med fortsatta satsningar för en 
långsiktig lösning av ekonomin och att öka det egna kapitalet långsiktigt utifrån de placeringar som 
nuvarande förbundsstyrelse startat.  

Pandemin har påverkat ekonomin liksom verksamheten men nu när vi är ur den finns många vägar 
framåt för att skapa den organisation som UNF ska vara. Nuvarande förbundsstyrelse lämnar över en 
stabil ekonomisk förvaltning till nästkommande förbundsstyrelse att fortsatt förvalta för att skapa goda 
möjligheter för UNF landet att fortsätta leva. 

 
 



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Förbundsstyrelsens ekonomiska berättelse 2021–2022 (9b) 

77 (248) 

 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att lägga rapporten till handlingarna. 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Arbetsplan 2024–2025” 
(10a) 
Bakgrund 
Varje kongress tar beslut om en arbetsplan för den kommande mandatperioden för UNF. En 
mandatperiod sträcker sig över två år på förbundsnivå. Arbetsplanen innehåller våra gemensamma 
riktlinjer för hur vi ska utforma verksamheten i UNF. Alla medlemmar i organisationen behövs för att 
uppnå de resultat vi vill ha. Förbundsstyrelsen finns till för att underlätta genomförandet av arbetsplanen 
och för att ge en enad riktning.  

Förslaget på ny arbetsplan ser lite annorlunda ut än vad vi är vana vid. Den avgående styrelsen har valt att 
lägga ett förslag på arbetsplan som vi tror att den nya styrelsen lätt kan sätta sig in i och arbeta med. 
Under året har en ny verksamhetsplaneringsprocess antagits där arbetsplanen lägger grunden för vad 
styrelsen ska fokusera på i verksamheten under de kommande 2 åren. Detta kan ni läsa mer om i 
arbetsordningen, styrande dokument på hemsidan. Inför den processen tror vi att denna arbetsplan blir 
lättare att arbeta med.  

Texten vi har skrivit beskriver den politiska viljeriktningen vi vill se UNF ta de kommande två åren inom 
områdena meningsfull och trygg fritid, kamp mot droger och bildandet av världsförbättrare som är 
grundat i utvärderingar av de tidigare åren och vad vi ser nu framåt behöver prioriteras. Detta förslag på 
arbetsplan tror vi lägger en väldigt bra strategisk grund som styrelsen sen kan arbeta om i 
verksamhetsplaneringsprocessen till operativa insatser tillsammans med personal och medlemmar, vilket 
förhoppningsvis kommer att kunna göra både personal och medlemmar mer insatta och där de också 
känner ett mer ägandeskap över verksamheten samt att den verksamhet vi gör är hämtat från en 
nulägesanalys och det vi borde lägga tid och fokus på, just nu.  

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anta Arbetsplan 2024–2025. 
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Arbetsplan 2024–2025 
Arbetsplanen innehåller våra gemensamma riktlinjer för hur vi ska utforma verksamheten i UNF. Alla 
medlemmar i organisationen behövs för att uppnå de resultat vi vill ha. Förbundsstyrelsen finns till för att 
underlätta genomförandet av arbetsplanen och för att ge en enad riktning, för att vi gemensamt ska 
kunna arbeta mot vår vision, en demokratisk och solidarisk värld fri från droger. 

UNF:s uppdrag 
Tillsammans för vi en nykter kamp där unga får kraft att vara framtidens världsförbättrare. 

UNF är ett sammanhang för meningsfull och trygg fritid 
UNF är en samlingsplats för ungdomar i hela Sverige, där varje individ ska känna sig trygg och 
meningsfull, därför ägnar sig UNF åt kamratsstödsarbete. Vi ser tillsammans till att skapa en möjlighet för 
trygg och meningsfull plats och fritid för alla Sveriges ungdomar. I samspel med vår förening- och 
distriktsplan vill vi jobba mot ett större UNF, där ortsföreningar är den dominanta 
verksamhetsplattformen.  

UNF är en plattform där vi för kampen mot droger 
I 140 år har nykterhetsrörelsen varit pionjärer i sitt arbete för demokrati, solidaritet och vår stora kamp 
mot alkohol och droger. Ungdomens Nykterhetsförbund är inte ett undantag. Vi är ungdomar som 
brinner för demokrati och solidaritet och vi kämpar dagligen mot alkohol- och drogindustrin. Vi vill 
påverka vårt samhälle genom en medmänsklig politik som påverkar människor positivt, men är hård mot 
det som skadar samhället och individen. Oavsett om det är alkoholindustrin, Europeiska unionen eller 
Sverige så kommer vi att stå upp för alla människors rätt till ett fritt liv. För att arbeta mot dessa mål ska 
det vara enkelt att driva politik på alla nivåer inom organisationen.  

UNF är en organisation som bildar världsförbättrare 
UNF är en samhällsbyggande organisation där alla ungdomar är välkomna att i gemenskap och utifrån sig 
själv växa och utvecklas. UNF ägnar sig åt folkbildning för att medlemmar ska få mötas på jämlika 
grunder, inhämta kunskap och bli engagerade medborgare. Det är UNF:s uppgift att bilda unga i 
demokrati och solidaritet. Detta synliggörs i vårt bildningsarbete som styrs av vårt bildningssystem. För 
att bildningen ska bli mer aktiv och lättillgänglig har vi valt att fokusera vårt bildningsarbete på ett 
smalare och mindre stelbent arbetssätt, där UNF:aren, Ledaren och Höjdaren är våra viktigaste 
bildningstillfällen. 
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UNF är ett sammanhang för meningsfull och trygg fritid 
I en värld där hat och osäkerhet får allt större utrymme är UNF viktigare än någonsin. Från norr till 
söder, storstad som glesbygd, finns UNF och ger ungdomar en plats att utvecklas och finna en gemenskap 
hos varandra. Alla ungdomar har rätt till ett sammanhang och en fritid utan sprit där de kan växa och 
frodas tillsammans med andra världsförbättrare. UNF:s uppgift är därför att skapa meningsfulla och 
trygga mötesplatser för unga över hela Sverige.  

Samhället utvecklas konstant och vi ser en oroväckande tid framför oss, där ett hårdare samhällsklimat 
verkar oundvikligt. UNF måste fortsätta ta kliv framåt för att bli mer aktuell och göra skillnad för 
ungdomar och samhället i stort. Framtidens ungdomsrörelse måste hitta nya sätt att engagera ungdomar 
och nå ut till fler. Tillsammans ska vi växa och utvecklas för att skapa en modern ungdomsrörelse och 
stärka vår position i det svenska civilsamhället.  

UNF:are i hela Sverige ska känna en gemenskap och en stolthet i sitt engagemang, där ett medlemskap 
känns givande och viktigt, för både individen och samhället. Genom ett långsiktigt medlemskap är vi med 
och skapar framtidens världsförbättrare, där varje medlem har sin egen möjlighet till att utvecklas till den 
de vill vara.  Vi vill under kommande mandatperiod därför bidra till att förlänga medlemskapet hos den 
typiska medlemmen. 

För att nå dessa mål behöver vi kraftsamla för att lyfta UNF till nya höjder. Det krävs ett hårdare arbete 
där vi tillsammans jobbar mot ett ökat medlemsantal. Vi tar sikte mot målet att öka till 5000 medlemmar. 
Tillsammans vill vi skapa tydliga strukturer och riktlinjer för att kunna fokusera på att organisera ett 
effektivt värvning- och återbekräftelsearbete.  

UNF är betydelsefullt för våra medlemmar. Varje medlem har sin egen anledning att vara just UNF:are. 
Oavsett anledning är UNF en självklar plats för våra medlemmars engagemang. Som medlem i UNF får 
alla en möjlighet att ta ansvar, lära sig nya saker och ta del av en viktig gemenskap. 
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Det är kring föreningar som vi samlar och utövar vårt engagemang. Medlemmarna har ett ansvar i att 
bidra till att föreningen även kan ge det till andra. Det är vad vi i nykterhetsrörelsen kallar kamratstöd. 
Det är en naturlig del av föreningarnas verksamhet och inte någon särskild tid på schemat eller speciell 
checklista. Snarare är det något som genomsyrar all vår verksamhet och ger sig tillkänna i föreningarnas 
kultur och klimat i verksamheten. Med hjälp av vår kamratstödsmetod vill vi fortsätta vara betydelsefulla 
för våra medlemmar genom en stark och växande föreningsverksamhet. Detta ska ske genom 
väletablerade och stora föreningar som stärks av aktivt och utbrett föreningsstöd. För våra föreningar och 
distrikt vill vi fortsätta arbeta med att minska den administrativa bördan så att dessa kan arbeta mer aktivt 
i att bidra och stötta det som ligger medlemmarna närmast, verksamheten. Detta gör att vi kan utvecklas 
som förbund och hitta nya effektiva verksamhetsformer som kan engagera fler och göra det möjligt för 
fler att hitta till vår verksamhet. 

Sammantaget är vi en plats där alla ungdomars röst blir hörd och vår verksamhet är ett sammanhang för 
en meningsfull och trygg fritid! 
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UNF är en plattform där vi för kampen mot droger 
UNF:s politiska uppdrag är att vara ungas röst och plattform i drogpolitiken. Genom att skapa opinion 
och förändring för en drogfri värld. UNF arbetar för att ingen ska känna press eller behov av att använda 
alkohol eller andra droger. Vi tar kampen för att ungdomar ska ha trygga mötesplatser. Vi utvecklar våra 
politiska verktyg för att påverka både makthavare och den allmänna opinionen i våra frågor. Vi vill vara 
den självklara unga rösten inom det drogpolitiska området. Där beslutsfattare efterfrågar vår expertis 
inom drogpolitik och ungdomsfrågor. Vi vill bidra till nya perspektiv i alkohol- och drogdebatten, där vi i 
UNF fortsätter vara en tydlig motpol till alkohol- och drogindustrin. 

Vi vill att ungdomar ska tycka att det är enkelt att driva politik inom UNF. Vi bidrar tillsammans till 
samhällsdebatten och blir den självklara unga rösten där vi bedriver politik som är i ungdomars intresse. 
För att kunna göra detta behöver vi utveckla nya metoder och verktyg för att jobba med vårt 
drogpolitiska program som beskriver UNF:s politiska viljeinriktning inom det drogpolitiska området. Vi 
ska arbeta för ett samhälle där unga inte far illa av alkohol och andra droger och där tillgängligheten på 
alkohol är starkt begränsad.  

För att bryta sig loss ur bruset och för att synas samt höras vill vi använda våra föreningar. I UNF ska det 
vara en självklarhet att använda sig av politik som verksamhetsform. På det sättet tror vi att vi når nya 
målgrupper och kan engagera fler i våra frågor. Föreningarna är en viktig del av det sociala utbytet för 
våra medlemmar och potentiella medlemmar som ännu inte funnit UNF. Föreningarna är ett av våra 
viktigaste verktyg för att säkerhetsställa att ungdomar slipper känna pressen av alkoholnormen där vi 
erbjuder en nykter frizon för fler. Ingen människa ska känna sig pressad att dricka alkohol för att känna 
sig välkommen i en förening hen brinner för.  Alkohol och andra droger ska aldrig förekomma utan att 
ifrågasättas. 

UNF anser att förebyggande av konsumtion är det bästa sättet att minska alkohol- och drogskador. De 
viktigaste metoderna för att göra detta är att stärka individer, krossa alkoholnormen, föra en restriktiv 
alkohol- och drogpolitik samt att säkerställa att det alltid finns nyktra frizoner. Inför alla politiska beslut 
ska det tas hänsyn till folkhälsa och sociala aspekter. Detta arbete och synsätt måste genomsyra hela 
samhället.  

Vi slutar aldrig kämpa för ett samhälle fritt från droger. Vår organisation är plattformen för ungdomar 
som vill föra en kamp mot droger! 
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UNF är en organisation som bildar världsförbättrare 
Folkbildning är grunden som vår folkrörelse vilar på. Det är tack vare kunniga medlemmar som vi 
förändrar världen, men kunskap är inte bara något som uppstår av att läsa en bok eller delta på en 
utbildning. Det är något som skapas genom en kombination samtal och praktisk handling. När teori 
samverkar med dessa upplevelser präglar det medlemmen och kan göra betydande skillnad för dennes 
engagemang och slutligen vår vision. Medlemmar lär av varandra och utvecklas i gemenskap med andra, 
det är först då, i mötet med andra människor, som bildning uppstår. För att vår bildningsverksamhet ska 
vara framgångsrik krävs därför att vi lockar till fler sådana möten. Vi vill därför bidra till att 
bildningsarbete känns attraktivt. UNF:s bildningsarbete ska kännas spännande, roligt och utvecklande, 
såväl i föreningslokalen, distriktsverksamheten och hela vägen upp på förbundsnivå.  

Vi som organisation står inför utmaningar där vårt medlemsantal minskar, vi har färre ledare i 
verksamheten och färre medlemmar som vill axla förtroendeuppdrag. Ett sätt att bemöta dessa 
svårigheter och ta nykterhetsrörelsen in i framtiden är att vi genom bildning rustar morgondagens ledare 
och demokratins förkämpar. Genom att möjliggöra bildning för våra eldsjälar blir vi större och starkare 
som helhet. Detta gör vi bäst tillsammans, där vi alla strävar mot samma mål för vår bildning. Därför vill 
vi bidra till att UNF ökar antalet deltagare på bildningsverksamhet, oavsett organisationsnivå. 

Genom många bildade medlemmar skapar vi förutsättningar för att förändra och förbättra världen. Men 
vägen dit är inte lätt. För att bildningen ska bli mer lättillgänglig och välfungerande ska UNF fokusera på 
ett färre antal, men väl utvalda bildningsmetoder: UNF:aren, Ledaren och Höjdaren. Genom dessa rustas 
UNF inför framtidens utmaningar och våra medlemmar stärks i sitt nyktra ställningstagande. 

Vi bildar ungdomar till att bli framtidens ledare och demokratins förkämpar. Vi är en folkrörelse, för 
unga av unga! 
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Motion om ”Ny arbetsplan för UNF 2024 och 2025” (10b) 
UNF har tidigare år haft en arbetsplan som har varit med ett starkt drogpolitiskt fokus samt ideologisk. 
Med för lite fokus på det som ligger medlemmarna närmast, föreningarna och dess verksamhet. Detta 
behöver förändras och få en större och tydligare plats i UNF:s arbetsplan som en deklarering vart vårt 
fokus ska vara i första hand 

UNF:s föreningar är grundbulten i all vår verksamhet, grundplattan som allt står på. Utan den så förfaller 
alla andra instanser. Därmed så är det mycket relevant att lägga det som pekpinnen i kommande 
arbetsplan. 

Vi anser att föreningarnas fokus i förbundets arbetsplaner har varit svag eller i vissa lägen oexisterande, 
utan mer utpekat på generella föreningspunkter såsom vi ska bli så här många medlemmar med mera. Vi 
anser även att föreningarna förtjänar att få en större plats i förbundets arbetsplan än till exempel 
drogpolitiskt arbete på förbundsnivå då drogpolitik kan även det vara en form av verksamhet som kan 
drivas på föreningsnivå.  

Såsom vi skriver i förslaget till ny arbetsplan för UNF så är en förutsättning för att UNF nationellt ska 
kunna bli en stor och stark organisation så krävs det att fokus läggs någonstans, och då är föreningarna 
den nyckelpunkt som behöver högsta möjliga stöd och stöttning ifrån förbundshåll för att kunna blomstra 
i detta läge. 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

Att anta motionen Ny arbetsplan för UNF 2024 – 2025 

 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack så mycket för er motion och för att ni har tagit på er att skriva en egen arbetsplan! 

Senast detta gjordes var inför kongressen i Lund 2015 och att medlemmar intresserar sig för vår 
arbetsplan på ett djupare plan är något vi självklart vill uppmuntra. Det vi upplever saknas i motionen är 
den tydliga röda tråden som förbundsstyrelsen har arbetat med sedan förra kongressen där fokuset och 
utvecklingen av vår verksamhet med vårt uppdrag i ryggen. Arbetsplanen är central för 
förbundsstyrelsens planering av mandatperiodens verksamhet, därför är det viktigt att den är 
sammanhängande så att förbundet inte drar åt olika håll.  

Vi tror att det är en missuppfattning som ligger till grund för motionens motivering – att det saknats ett 
fokus på föreningarna. Vi kan försäkra kongressen och motionären om att så inte är fallet – vi fokuserar 
väldigt mycket på våra föreningar då det är grunden i vår verksamhet som ni beskriver. 

Ett tydligt exempel på detta finns i den gamla budgeten. Den avsatte 30 000 kronor för drogpolitisk 
verksamhet (samt mindre delar av kommunikationsbudgeten) och 12 miljoner kronor för stöd till landet 
– varav det mesta riktat till förening- och verksamhetsstöd. Nästan alla förbundets resurser används på ett 
eller annat sätt för förening- eller verksamhetsstöd. 

Bilden av att förbundet skulle prioritera drogpolitik över föreningar stämmer inte – nästan allt 
drogpolitiskt arbete görs helt gratis och med få personresurser. Denna förbundsstyrelse har särskilt 
fokuserat på föreningar i sitt arbete – det tydligaste exemplet på detta är den nya distrikt- och 
föreningsplanen.   

Motionärens förslag till arbetsordning har även brister. Förslaget är till stora delar en reviderad kopia av 
en tidigare arbetsplan. Den arbetsplanen har visat sig vara svår att arbeta med i praktiken, vilket gör oss 
skeptiska mot förslaget som så. Arbetsplanen är dessutom stor och spretig, vilket kommer försvåra det 
fokus som motionären efterfrågar. Vi tror att förslaget kan göra mer skada än nytta för det som 
motionären efterfrågar – ett tydligare fokus på föreningarna.  

Det finns två dokument som är särskilt styrande av förbundets arbete under en mandatperiod – 
arbetsplanen och budgeten. Det är viktigt att dessa dokument är synkade och i samspel. Det är därför ett 
problem att motionären inte föreslår en budget som passar till arbetsplanen. Den av förbundsstyrelsen 
föreslagna budgeten fungerar dåligt mot motionärernas förslag. Det krävs budgetförändringar för att få 
den att fungera – några sådana finns inte föreslagna. 
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Det är viktigt att ha med sig att även om det kanske är drogpolitiken som syns utåt då vi är en politisk 
organisation lika mycket som vi är en organisation där medlemmen, föreningen och inte minst 
verksamheten är i fokus så kommer vi alltid behöva hålla fler tankar i huvudet samtidigt. Vi vill trycka 
extra på att det saknas en budget som stödjer den arbetsplanen ni lyfter och kommer därför att yrka avslag 
på motionen. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet.  
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Förslag till Arbetsplan för UNF 2024–2025 
Inledning 
Arbetsplanens syfte är att skapa en riktning och vara förutsättningsskapande för den riktning som vi 
tillsammans vill utveckla UNF:s verksamhet mot. 

Vi alla medlemmar i UNF ska tillsammans kunna känna en trygghet i att arbetsplanen är väl förankrad 
och ger oss som medlemmar de förutsättningarna och möjligheterna att kunna bedriva bra verksamhet i 
UNF och IOGT-NTO-rörelsens namn. Förbundsstyrelsen finns till för att kunna stötta medlemmar, 
föreningar och distrikt samt för att driva på genomförandet utav vår gemensamma arbetsplan för hela 
UNF nationellt, vi ska tillsammans kunna driva vår vision framåt som en gemensam röst för visionen och 
vad UNF står för, en demokratisk och solidarisk värld fri från droger. 

I UNF är det vi ungdomar som själva bestämmer vad vi ska göra. 
Alla beslut i UNF tas enligt demokratiska principer. 
Alla medlemmar i UNF har lika stor rätt, och möjlighet, att göra sin röst hörd. 
Tillsammans är vi alla lika ansvariga och delaktiga i UNF:s framgångar. 
Kom ihåg att du är UNF! 

UNF skapar opinion 
UNF ska arbeta aktivt på förbundsnivå för att vara dom ungas röst i den politiska världen för att få den i 
den riktning som UNF vill, en drogfri värld. UNF ska även skapa opinion inom områden som man anser 
lämpligt att skapa opinion om i respektive förening eller distrikt. UNF ska ifrån förbundshåll skapa 
verktyg och förutsättningar för dom föreningar eller distrikt som vill skapa opinion, oberoende på om det 
gäller generell opinion eller i den politiska sfären. 

En del av UNF:s drogpolitiska arbete syftar till att ingen ska känna press eller behov av att konsumera 
alkohol eller andra droger. UNF ska tillsammans med resterande utav IOGT-NTO-rörelsen skapa 
opinion gemensamt i dom frågor som vi är eniga om. 

UNF gör verksamhet inom opinion för att påverka och slå ner på alkoholnormen 
• UNF förbundet uppmuntrar till drogpolitiskt arbete samt opinionsarbete på distrikt och 

föreningsnivå 

• UNF driver kampanjer i frågor som är relevanta för dagens unga både nationellt och 

lokalt 

• UNF skapar opinion i civilsamhället nationellt och lokalt i drogpolitiska frågor 

• UNF arbetar för att öka antalet opinionsbildande aktiviteter 

• UNF ska ha en levande opinionsbildande kultur inom frågor som är relevanta för unga 
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UNF erbjuder ett meningsfullt medlemskap 
UNF ska kunna erbjuda ett meningsfullt medlemskap till alla unga i Sverige i åldrarna 13–25 år. UNF står, 
likt som stora delar av föreningslivet, inför ökande utmaningar när det kommer till att få unga att 
engagera sig i föreningslivet. För att UNF ska kunna växa och bli en stor och stark organisation, behöver 
vi lägga fokus någonstans. Där ska fokus läggas på det som ligger medlemmarna närmast, föreningarna 
och dess verksamhet. För om vi inte har lokal verksamhet så kan inte medlemmarna ha goda 
förutsättningar att bedriva verksamhet som främjar ett långt och meningsfullt medlemskap från ung till 
gammal UNF:are. 

För att föreningarna ska kunna blomstra och få nytt liv runt om i landet behöver föreningarna rätt 
förutsättningar för just det. Såsom exempel på verksamhet man kan göra om det finns idétorka i 
föreningen, uppmuntra att föreningen genomför föreningsbesök till en annan förening för att få 
inspiration. 

Distriktens verksamhetsmässiga fokus bör i dom flesta fall läggas i ett sekundärt läge utöver i dom distrikt 
där det bedrivs verksamhet i någon form på distriktsnivå. Om ingen direkt verksamhet på distriktsnivå 
genomförs bör distriktsstyrelsen arbeta mer inriktat på att hjälpa föreningarna i sitt distrikt att komma på 
fötter, då föreningen är grunden som UNF står på. 

UNF förbundet ska arbeta mer aktivt att hjälpa föreningar att komma igång, med ett särskilt fokus på 
dom platser i landet där UNF eller IOGT-NTO har lokaler som kan användas, samt med ett direkt fokus 
på en förening per ort. Detta då fler föreningar per ort så är risken större att det blir s.k. ”intressegrupper” 
som gör att medlemskapet blir kort och tar slut när intresset för den saken dör ut, medan i en 
ortsförening så kan dessa medlemmar göra sin sak och sedan göra något annat i samma förening om 
intresset tar slut, därmed ett långt och meningsfullt medlemskap. 

Allt detta ska mynna ut i bra verksamhet som är anpassat till den geografiska placeringen i Sverige som 
föreningen finns på. Som både vi i UNF vinner på i form av fler medlemmar som krokar arm i vår 
folkrörelse och även så ger vi något till Sverige i form av fler demokratikämpar som värnar om 
demokratiska principer och står upp för vad som är rätt och är solidariska nog att dela med sig av känslan 
som ett medlemskap i UNF ger. 

UNF ökar i medlemsantal varje år 
• UNF har ett långsiktigt och hållbart föreningsliv som tillåter ett långt engagemang ifrån 

ung 13 åring till äldre 25 åring och därmed ökar medellängden på ett medlemskap i UNF 

• UNF arbetar aktivt med återvärvning av medlemmar och återvärvar minst 75% av våra 

medlemmar årligen 

• UNF lägger stort fokus på att återstarta och starta föreningar på orter där det finns 

lokaler som finns inom rörelsen 

• UNF lägger stort fokus på att stötta föreningarna runt om i landet 

• UNF förbundet uppmuntrar föreningar och distrikt att genomföra egna värvningar 
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• UNF förbundet säkerställer att föreningar och distrikt har tillräckligt stöd samt tips och 

trix vid värvningar 

• UNF ska minst bli 4000 medlemmar nationellt 

UNF:s verksamhet är bred och av bra kvalité 
• Föreningarnas verksamhet är anpassad som passar utifrån vart i landet föreningen finns 

• UNF förbundet säkerställer att föreningarna har det stöd dom behöver för att genomföra 

verksamhet av bra kvalité 

• UNF uppmuntrar föreningar och distrikt att genomföra samarbeten med varandra för 

starkare gemenskap 

• UNF:s fältpersonal har en tydlig plats i stöttningen till föreningarna 

• UNF uppmuntrar till föreningsbesök eller andra former av idéutbyte 

• I all UNF verksamhet har vår ideologi och uppdrag en tydlig plats 

UNF bildar morgondagens vuxna 
Folkbildningen inom UNF och resterande utav IOGT-NTO-rörelsen har alltid varit en del av vår 
identitet och grundstenar. Vilket det ska fortsätta att vara, UNF innehar en speciell ställning när det 
kommer till bildning. Främst då vi har möjligheten att påverka morgondagens vuxna, eller varför inte 
morgondagens ledare? Detta behöver vi säkerställa att vi fortfarande kan göra. 

Genom UNF:aren så ska vi kunna väcka tankar om vad UNF står för men även våra ideologiska punkter 
som vi vilar på. Genom stöd och andra tankar ska UNF ifrån förbundsnivå stötta distrikt och föreningar 
med genomförandet utav UNF:aren då det är passande för föreningen eller distriktets verksamhet. UNF 
ska verka för att uppmuntra att bygga in UNF:aren eller andra utbildningar/kurser i vanlig verksamhet 
för att kunna få fler unga UNF:are som går på UNF:aren. Vi vill att UNF ska vara en plats där det ständigt 
ska finnas plats och utrymme för utveckling bland oss medlemmar i frågor som är intressanta, både på 
nationell, regional eller lokal nivå. Vi ska därför öka antalet studietimmar (eller annan folkbildning) vi 
rapporterar till NBV. Vi ska tillsammans arbeta för att nya och gamla medlemmar ska känna att 
utvecklingspotentialen finns inom möjligheternas UNF. 

UNF har en stark bildningskultur 
• UNF ökar antalet medlemmar som går UNF:aren med 50% 

• UNF arbetar mer aktivt med att säkerställa att det finns ledare bland medlemmarna 

• UNF ökar antalet genomförda studietimmar (eller annan folkbildning) 

• UNF genomför fler bildningsinsatser nationellt, regionalt och lokalt 
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UNF är välfungerande för medlemmars engagemang 
För att UNF ska kunna växa så behöver vi tillsammans arbeta mer med att minska den administrativa 
bördan för distrikt och föreningar så dessa kan arbeta mer aktivt med det som ligger medlemmarna 
närmast, verksamhet. Detta kan ske genom effektivisering eller minimering av vissa punkter som görs på 
distrikt och förening. UNF:s distrikt och föreningar och dess styrelser ska inte sitta med administrativa 
delar under hela sin mandatperiod utan kunna lägga ner tiden på det som medlemmarna i föreningen 
eller distriktet vill genomföra. 

• UNF ska arbeta för att förtroendevalda på alla nivåer upplever att det administrativa 

arbetet effektiviseras och minimeras 

• Medlemmarna uppfattar UNF att det alltid finns förutsättningar att vidareutveckla sitt 

engagemang 
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Motion om ”Ökat verksamhetsfokus och hållbart 
engagemang” (10c) 
Vi ser hur antalet aktiva medlemmar minskar på olika plan i landet. Hur färre väljer att ta ett 
förtroendeuppdrag. Det beror på att det inte känns meningsfullt och att unga idag har mycket på gång i 
livet. Det är kompisar, sporter och övriga aktiviteter. Nykterheten blir mer och mer normaliserat bland 
unga och färre väljer att engagera sig i våran rörelse. Det gör att vi måste se problemet och hitta en 
lösning. Vi måste öka vårt verksamhetsfokus och förenkla för de som är nya i sitt förtroendeuppdrag. Det 
ska vara hållbart att engagera sig i våran organisation. 

En viktig del av UNF är den demokratiska delen, men det finns gränser. När man som ny UNFare visar 
intresse och engagemang så hamnar man snabbt i en styrelse och ansvar, möten och styrelsearbete kastas 
på ens bord. Men vi borde istället fokusera på att genomföra aktiviteter. Planera aktiviteter, värva och 
skapa en gemenskap. Göra det som gör mest skillnad. Vårt viktigaste uppdrag är att erbjuda en nykter 
mötesplats där unga ska få växa. 

Vi behöver lägga större fokus på vår verksamhet (ej styrelsemöten), för det är genom det som vi får fler 
medlemmar som i sin tur leder till fler aktiva och engagerade medlemmar som vill göra skillnad. De 
administrativa bitarna är något som vi måste bli bättre på att dela upp och förenkla. Vi får inte kasta det 
på de allra nyaste bara för att de är engagerade, man måste få växa in i sitt engagemang. Det måste bli 
hållbart att engagera sig i vår organisation.  

Vi måste förenkla arbetet för föreningsstyrelser, skapa tydlighet i vad en föreningsstyrelse MÅSTE göra 
och vilka beslut som måste tas/inte behöver tas. Förbundsstyrelsen alternativt tillgänglighetsutskottet 
borde få i uppgift att skapa en tydlig uppdaterad mall som är lätt att följa så att vi får fler självgående 
föreningar. Det ska inte vara hur svårt som helst att ha ett förtroendeuppdrag och driva en förening. Vi 
måste avlasta våra distriktsstyrelser och föreningsutvecklare. 

Kongressen föreslås besluta 

 

Att arbeta för ett ökat verksamhetsfokus i hela landet. 

Att utreda hur vi kan göra medlemskapet mer hållbart i längden. 

Att förbundsstyrelsen får i uppgift att ta fram tydliga och lättlästa medel som förenklar arbetet 

för föreningsstyrelser. 

 

 

 Astrid Miller, UNF Örebro  
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för en bra motion – väldigt kul att läsa! 

Förbundsstyrelsen delar inte motionärens bild av hur vi på förbundsnivå arbetar med föreningarna idag. 
Under mandatperioden som varit har förbundsstyrelsen jobbat med att forma en ny personalorganisation 
där vi lagt ett tydligt fokus på föreningar med vår roll, föreningsutvecklare. I det arbetet håller vi 
fortfarande på att hitta de bästa formerna för hur den rollen ska jobba med föreningarna. Där vi idag 
bedriver ett utvecklingsarbete för att anpassa oss efter de nya förutsättningarna och hitta bra former för 
ett fungerande stöd som håller i längden.  

Vi har också under mandatperioden tagit fram en förenings- och distriktsplan som beskriver vad som 
förväntas och vad det finns för verksamhet som föreningar och distrikt kan bedriva detta håller nu på att 
implementeras och arbetas med att få ner och ut i organisationen, detta tror vi kan ge en tydlig riktning 
av vad som förväntas och kan användas av ideella och personal i arbetet med föreningar och distrikt.  

Vi har en föreningslåda som skickas ut till föreningarna vid uppstart med bra material relaterat till hur 
medlemmar kan planera verksamhet och hur en styrelse fungerar och arbetar. I den mån det går är också 
förbundsstyrelsen ute och besöker föreningar i många delar av landet för att se vad för verksamhet som 
bedrivs och vad de önskar stöttning kring. 

Fältpersonalen anordnade under slutet av 2022 och början av 2023 ett gäng studiecirklar som syftade till 
att förbereda och underlätta för föreningarna inför årsmötesperioden. Detta har utvärderats och kommer 
att göras igen inför nästa föreningsårsmötesperiod.  

Vi beskriver ovan i texten många sätt på hur förbundet stöttar föreningarna. Vi har även i budgeten och 
arbetsplanen valt att fokusera på föreningsverksamhet då det är ett av våra klara fokus. Vi anser därmed 
att motionen är besvarad i den verksamhet vi redan gör och den som är planerad. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anse motionen besvarad. 
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Motion om ”Sprid UNFs material till hela UNF” (10e) 
UNF har massor av bra material som kan användas till kurser, arbetshelger, värvning, planering osv. Det 
finns material på hemsidan, men inte allt. Oftast krävs det att man ber någon i personalen att mejla 
materialet vidare. Varför finns inte allt samlat på ett ställe digitalt som alla distrikt har tillgång till? Det är 
ju bra om materialet är lättillgängligt för att förenkla för alla.  

Alla är inte medvetna om materialet som finns och skapar kanske eget material trots att det finns. I en tid 
där UNF har ekonomiskt tufft så är det bra att samverka och samarbeta. Jag hoppas att vi kan delge våra 
erfarenheter och kunskaper genom att dela med oss av vårt egengjorda material såsom mallar, 
kursmaterial osv. men framför allt att UNF materialet blir mer lättillgängligt för alla engagerade i UNF. 

Kongressen föreslås besluta 

 

Att skapa en digital mapp med allt UNF material där UNFare också kan bidra med eget  

material. 

Att om det redan finns en sådan mapp, uppdatera den och förtydliga var den finns. 

 

 

Astrid Miller, UNF Örebro  
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Som motionären skriver finns det mycket bra material inom förbundet som kan användas i större 
utsträckning. Vi tror att det både går att använda dagens material bättre och sprida mer av det materialet 
som finns i landet.  

Det är dock inte möjligt att ha allt material tillgängligt i en offentlig mapp. Det finns begränsningar i hur 
delar av vårt material får användas och spridas. Delar av materialet lämpar sig inte att ha offentligt och 
därför vill vi inte låsa oss vid motionärens formulering.  

Vi instämmer dock i att det finns ett behov av att göra det material som finns inom förbundet mer 
tillgängligt för våra medlemmar. Vi föreslår därför ett alternativt uppdrag till den kommande 
förbundsstyrelsen som vi hoppas fångar motionärens andemening. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att uppdra åt förbundsstyrelsen att skapa eller lyfta fram plattformar för delning, spridning 
och tillgängliggörande av material inom förbundet. 

att anse motionen besvarad. 
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Motion om ”Gemensamt medlemsregister” (10f) 
UNF har sedan 2017 ungefär haft eBas som medlemsregister, därmed frångick som resterande delar av 
IOGT-NTO-rörelsen IRMA, det gemensamma medlemsregister som hela rörelsen hade gemensamt, men 
nu? UNF samt Junis kör varsin egen eBas, IOGT-NTO kör sitt på en lösning som vi har förstått är 
Microsoft Dynamics 

Fördelarna med gemensamt register är många, men både enkelheten att flytta ifrån till exempel Junis till 
UNF kunde skötas enklare i ett gemensamt register än som nu när medlemmen måste registreras 
manuellt in i UNF:s eBas innan medlemmen tas bort ifrån Junis eBas. Likaväl att enkelt kunna se hela 
medlemshistoriken, exempelvis som junisledare så står det ingenstans i UNF:s eBas om man är 
junisledare, medan i IRMA var det kopplat till ens medlemsprofil som gjorde det enkelt att se, även enkelt 
om det var medlemmar i IOGT-NTO som håller förtroendeuppdrag i UNF föreningar eller distrikt. 
Dessa saker står inte bland deras profiler i IOGT-NTO:s medlemsregister. 

Som en del i IOGT-NTO-rörelsen som UNF är så anser vi det vara beklagligt att både UNF, Junis och 
IOGT-NTO tar olika vägar i frågan om medlemsregister, då medlemsregister bör gå att samköra. Det gick 
med IRMA, varför skulle det inte gå nu för? Likaväl så måste man logga in på flera olika ställen med olika 
inloggningar för att komma åt respektives medlemsregister, en ohållbar hantering rörande 
medlemsregister som vi som rörelse bör kunna lösa så att vi återgår till gemensamt register, både för dom 
som hanterar medlemmarnas uppgifter och för medlemmarnas skull. För att inte prata om den stora 
potentiella personuppgiftssäkerheten med GDPR som kan uppstå när vem som helst kan få access in i en 
förening i eBas. Vi pratar om medlemmarnas säkerhet med deras personuppgifter. Vi anser därmed att ett 
gemensamt medlemsregister ska, såsom IRMA var ha IOGT-NTO som systemägare och att Junis och 
UNF går in med någon peng, likt såsom IRMA var. 

Vi föreslår kongressen besluta 

Att UNF ska verka för att UNF, Junis, IOGT-NTO ska återgå till gemensamt medlemsregister för hela 
IOGT-NTO-rörelsen 

 

Att förbundsstyrelsen ska på nästa kongress rapportera av hur det har gått 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär  
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack så mycket för en intressant och viktig motion! 

Arbetet med vårt medlemsregister är alltid ett pågående arbete som förbundsstyrelsen tillsammans med 
kansliet arbetar med. Som det ser ut nu så använder UNF, Junis och NSF eBas som är utvecklat av Sverok 
med civilsamhället som mall. Vi tycker att systemet är säkert, kostnadseffektivt och fyller våra behov. 

Vi ser att det är fullt möjligt för rörelsen att kunna använda eBas centralt och med rätt avtal och rätt 
utveckling så ser vi stora möjligheter att samarbeta mer inom rörelsen kring medlemsregister. 

Vi vill inte uttala oss om vad det medlemsregistret blir här. Det kan dock vara bra för motionären att veta 
att den tidigare lösningen med det gemensamma systemet var mycket dyrare – och i många fall mer 
besvärligt – än dagens lösning. Vi tror därför inte på att gå tillbaka till den tidigare lösningen. 

Förbundsstyrelsen yrkar mot den bakgrunden bifall på motionen i dess helhet – det finns klara fördelar 
med att samarbeta mer inom rörelsen med medlemsregister. Förbundsstyrelsen vill även poängtera att 
motionären har missat att omnämna NSF som en del av rörelsen – vi är fyra förbund i IOGT-NTO-
rörelsen, inte tre. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att bifalla motionen i sin helhet. 
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Motion om ”Föreningsstöttning” (10g) 
UNF är organisatoriskt uppdelad som en pyramid i 3 delar, där det går Förening -> Distrikt -> 

Förbund. I förbundets ögon så är det distrikten som ska vara föreningarnas stöttepelare och förbundet är 

distriktens stöttepelare. I dagens UNF så fungerar inte det tankesättet överhuvudtaget räknat till det 
medlemsantal UNF har samt att många utav distrikten är svaga, vilket gör att det tankesättet förfaller 
ännu mer. På den tid när UNF var stora och starka fungerade det upplägget troligen i större utsträckning. 

Men vi anser att bara förlita sig på att distriktsstyrelserna eller föreningsutvecklarna ska när det passar i 

deras kalendrar ska stötta föreningarna som ändå är basen i all vår verksamhet. Inga föreningar eller 

föreningar med inaktiva medlemmar=INGET FÖRBUND 

För att kunna växa och bli starka så behöver UNF arbeta mer lokalt på föreningsnivå för att nå fram till 
potentiella medlemmar till vår organisation. För att kunna lyckas med detta så behöver förbundet gå in 
och stötta mer än vad man redan gör. Det man redan gör anser vi inte är tillräckligt för att vi ska kunna 
nå upp till den nivå som gör det möjligt för distriktsstyrelserna eller föreningsutvecklare att stötta 
föreningar på ett hållbart sätt. Förbundet behöver vara behjälplig emot föreningarna med tankegångar, 
exempel på aktiviteter som fungerar i andra föreningar med mera för att kunna lyckas nå fram. 

För att enbart pitcha till potentiella medlemmar att vi sysslar med drogpolitik är inte hållbart. Vi behöver 
ha exempel på aktiviteter som vi genomför för att kunna locka nya medlemmar. För ger man konkreta 
exempel på vad UNF gör så når man enklare fram, då pratar vi inte om vad UNF gör på förbundsnivå. 
Utan prata mer utifrån ett lokalt perspektiv om det redan finns en existerande UNF förening på orten. 
Likaväl så bör förbundet återgå till att spana ut i UNF landet för att fånga upp aktiviteter som man skulle 
kunna göra till en nationell form så att fler föreningar kan få en idé om vad man kan göra, och då i 
processen så behöver inte alla föreningarna uppfinna hjulet på nytt för att basarbetet redan finns på plats 
med hur man kan tänka 

Vi ser att man stöttar föreningarna med exempelvis följande: 

• Verksamhetsidéer 

• Stötta med styrelsearbete 

• Besöka föreningen och dess verksamhet 

• Övrigt som föreningen kan tänkas behöva stöttning med 
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Vi föreslår kongressen besluta 

 

Att förbundet ska stötta föreningarna i större utsträckning i form utav stöd, tankar på 
aktiviteter och annat som anses lämpligt 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär  
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för en bra motion, väldigt kul att läsa! 

Förbundsstyrelsen delar inte motionärens bild av hur vi på förbundsnivå arbetar med föreningsstöttning. 
Vi anser att förbundsstyrelsen den senaste mandatperioden har startat upp ett större utvecklingsarbete 
som syftar till att jobba mer inriktat med våra föreningar i organisationen och jobbar just nu med att 
utveckla hur vi som stödfunktion kan fungera ännu bättre. Under mandatperioden som varit har 
förbundsstyrelsen jobbat med att forma en ny personalorganisation där vi lagt ett tydligt fokus på 
föreningar med vår roll, föreningsutvecklare. I det arbetet håller vi fortfarande på att hitta de bästa 
formerna för hur den rollen ska jobba med föreningsstöttning och där bedrivs det ett utvecklingsarbete 
för att anpassa oss efter de nya förutsättningarna och hitta bra former för ett fungerande stöd som håller i 
längden.  

Vi har också under mandatperioden tagit fram en förenings- och distriktsplan som beskriver vad som 
förväntas och vad det finns för verksamhet som föreningar och distrikt kan bedriva detta håller nu på att 
implementeras och arbetas med att få ner och ut i organisationen, detta tror vi kan ge en tydlig riktning 
av vad som förväntas av de olika nivåerna. Detta kan användas av ideella och personal i arbetet med 
föreningar och distrikt.  

Vi är fortfarande i en utvecklingsfas kopplat till detta och arbetar nu med att tillgängliggöra och skapa bra 
former för material som motionären efterfrågar för uppläggning på vår hemsida. Vi har också en 
föreningslåda som skickas ut till föreningarna vid uppstart med bra material relaterat till hur medlemmar 
kan planera verksamhet och hur en styrelse fungerar och arbetar.  

I den mån det går är också förbundsstyrelsen ute och besöker föreningarna i många delar av landet för att 
se vad för verksamhet som bedrivs och vad de önskar stöttning kring. 

Vi beskriver i texten ovan många sätt på hur förbundet stöttar föreningarna. Förbundsstyrelsen har även 
i budget och arbetsplan valt att fokusera på föreningsverksamhet, då det är ett av våra klara fokus. Därför 
anser förbundsstyrelsen att motionen är besvarad i den verksamhet vi redan gör och den som är planerad. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

Att anse motionen besvarad.  
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Bildningssystem” (10h) 
Bakgrund 
Varje kongress tar beslut om bildningssystemet. Bildning är viktigt i UNF och gör att medlemmar kan 
växa och utvecklas. UNF har ett bildningssystem för att det ska vara tydligt med vad vi vill uppnå med 
vårt bildningsarbete och det finns för att vi ska tänka långsiktigt. Det är förbundsstyrelsens 
bildningsledare som har ansvar för att UNF har ett fungerande bildningssystem. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

Att anta bildningssystemet. 
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UNF:s bildningssystem 
Inledning 
UNF är en folkrörelse som präglas av ett folkbildningsideal. Det innebär att medlemmar ska kunna 
förverkliga sina idéer. Medlemmar lär av varandra och utvecklas i gemenskap. UNF ska lyfta sina 
medlemmar och med det låta dem växa, både i sig själva och i sin förmåga. 

Ur UNF:s vision – en solidarisk och demokratisk värld fri från alkohol och andra droger - har ett 
bildningsuppdrag formulerats. Detta tillsammans med några principer och en värdegrund för 
folkbildning utgör grunden för allt bildningsarbete som UNF bedriver. 

Bildningsuppdrag 
UNF är en samhällsbyggande organisation där alla unga människor är välkomna att i gemenskap och 
utifrån sig själv växa och utvecklas. UNF ägnar sig åt folkbildning för att medlemmar ska få mötas på 
jämlika grunder, inhämta kunskap och bli engagerade medborgare. Folkbildningens värdegrund utgår 
ifrån två viktiga principer; mötet och kunskapen. 

Mötet 
Folkbildning uppstår i ett möte mellan människor som tillsammans skapar bildning. Mötet uppstår i sin 
tur ur frivillighet och tar sin utgångspunkt i övertygelsen om varje människas egen förmåga att bidra till 
en social, gemensam och individuell utveckling. 

Folkbildningen bygger på en jämlik syn på människan där varje individs kompetens tas tillvara. Något 
som tar sig uttryck i att deltagare använder sin reella möjlighet att påverka innehåll och arbetssätt. 

Kunskapen 
Folkbildningen skapas i en sammansättning av teoretisk, erfarenhetsmässig och praktisk kunskap. Synen 
på kunskap är att den är föränderlig och beroende av deltagares olika erfarenheter, perspektiv och 
värderingar. Folkbildningens perspektiv ska genomsyra all verksamhet, som därmed ingår i UNF:s 
folkbildningsarbete, i syfte att uppnå vårt bildningsuppdrag. 

UNF tror att bildningens innehåll inte bara kan läsas in, utan att bildning skapas genom att få 
erfarenheter av praktisk handling, diskussion och upplevelser. Det viktigaste med bildningsverksamheten 
är därför hur det görs, snarare än vad som görs. 
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Bildningsresan för alla medlemmar 
UNF har en tydlig bildningsresa för att medlemmar successivt ska kunna utvecklas i sitt engagemang och 
känna att de stärks genom hela resan. Bildningsresan består av tre huvudsakliga steg, UNF:aren, Ledaren 
och Höjdaren. Medlemmar ska alltid erbjudas påbörja sin bildningsresa med UNF:aren. För de 
medlemmar som vill fördjupa sig i UNF så blir nästa steg Ledaren. När medlemmen har vuxit en del inom 
UNF och vill ta ytterligare ett steg så finns Höjdaren. Däremellan finns Digitalisten och olika Studiecirklar 
för att bredda medlemmars kunskaper. 

UNF:aren 
UNF:s grundutbildning riktar sig till nya medlemmar. Utgångspunkten är att alla medlemmar ska få 
resonera och få förståelse för UNF. Syftet är att deltagarna får en förståelse för varför UNF finns, hur man 
kan engagera sig i UNF och börja bilda relationer inom organisationen. 

Målgrupp: Nya medlemmar. 

Ledaren 
Ledaren riktar sig till de medlemmar som har gått UNF:aren och vill fördjupa sitt engagemang, samt 
utvecklas i sitt ledarskap. Den ska ge förutsättningar för UNF:s medlemmar att på ett hållbart sätt 
arrangera, leda och inspirera fler i UNF. Syftet är att medlemmar ska växa som nyktra ambassadörer som 
vill bidra till att utveckla UNF. 

Målgrupp: Medlemmar som varit med minst 1–2 år och är/vill vara ledare. 

Höjdaren 
Höjdaren är UNF:s högsta utbildning. Syftet med utbildningen är att stärka unga vuxna i 
nykterhetsrörelsen i sitt engagemang, sina politiska och organisatoriska kunskaper för att kunna stärka 
nykterhetsrörelsen långsiktigt. Höjdaren ska ge deltagarna förmågan att leda framtidens 
nykterhetsrörelse.  
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Metoder för bildning 
Bildning för förtroendevalda 
Förtroendevaldas kompetens och engagemang är en viktig del i UNF:s utveckling. För att de ska kunna 
utföra sitt uppdrag på bästa möjliga sätt har UNF tagit fram olika kurser för att stärka dem. 
Organisationens struktur och behov ändras med varje mandatperiod, därmed ändras även hur UNF väljer 
att bilda förtroendevalda. Bildning för förtroendevalda ska fokusera på att stärka dem i deras uppdrag 
genom att ge dem kunskaperna, kompetensen och det nätverk som behövs för rollen.  

Digitalisten 
För att bedriva ett modernt och tillgängligt bildningsarbete har vi också digitala utbildningar som sker 
antingen individuellt eller tillsammans med andra i studiecirkelform. Syftet med digitala utbildningar är 
att det finns lättillgänglig bildning för alla medlemmar. Digitalisten kan vara egna kurser för själv- eller 
gruppstudier. Digitalisten kan även vara ett komplement till annan bildning.  

Studiecirklar 
UNF kan organisera sin bildning genom studiecirklar. Det är särskilt lämpligt för föreningar. 
Studiecirklar bör ske i samarbete med NBV. NBV är UNF:s studieförbund och en viktig samarbetspartner 
i bildningsarbetet. UNF:s föreningar kan genom NBV genomföra studiecirklar, kulturprogram och annan 
folkbildning. Föreningar kan tillsammans med NBV lokalt upprätta studieplaner och verksamhetsformer 
som skräddarsys till att passa föreningens förutsättningar. 
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Förslag från förbundsstyrelserna:  
Tillsätta en utredning gällande en ny gemensam 
organisationsform för IOGT-NTO-rörelsen (10i) 
Tillsammans blir vi starkare 
IOGT-NTO-rörelsen består idag av fyra förbund som är del av samma rörelse. Förbunden bygger på 
samma grundsatser och är förenade i den gemensamma visionen om ett nyktrare samhälle. De senaste 
åren har samtal om ett utökat samarbete mellan de fyra förbunden fått ökat fokus. Uppdelningen av 
IOGT-NTO-rörelsen i fyra förbund är över 50 år gammal. Nu vill vi utforska en ny gemensam 
organisationsform.  

Målet är att hitta en ändamålsenlig organisering som bättre kan möta de utmaningar som vår 
nykterhetsrörelse ställs inför, och som dessutom kan stärka rörelsens position. Vi måste förhålla oss till 
att omvärlden förändras. Genom att agera nu har vi större möjlighet att styra vår framtid. Tillsammans 
har vi ca 35 000 medlemmar som alla arbetar för samma sak. Detta ger oss en styrka som vi ska utnyttja. 

Processen fram till idag 
Under 2023 har de fyra förbunden gemensamt drivit ett projekt kallat “Fas 1 - Inriktningen”. Vi har 
inventerat utmaningar och möjligheter i våra fyra organisationer. Vi har även samlat in behov, förslag 
och idéer från våra medlemmar, dels i öppna forum där alla varit välkomna att lämna synpunkter, dels 
från förtroendevalda som representerar medlemmarna i olika verksamheter. 

Detta utgör tillsammans viktiga underlag om vad som behöver utredas i nästa steg för att kunna föreslå en 
ny organisationsform för vår rörelse. Projektet är ett resultat av dialoger i riksstyrelsen och varje 
förbundsstyrelse har själv fattat beslut om att delta i processen. 

Kort kan det redan här finnas skäl att konstatera att det under arbetets gång inte framkommit några 
juridiska, ekonomiska eller andra hinder för att fortsätta arbetet med att hitta en ny organisationsform för 
de fyra förbunden. Denna nya organisationsform kan bestå av en eller flera juridiska personer.  
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Medlemmar och förtroendevaldas inspel 
Vi har genomfört gemensamma dialogmöten i rörelsen. Det har också varit möjligt att, med hjälp av 
framtaget material, genomföra egna dialogmöten i den konstellation som medlemmarna och 
organisationen önskat. Detta har genomförts i syfte att bjuda in medlemmarna att vara delaktiga i 
processen. 

Vi har också gjort två enkäter. Den första enkäten spreds till alla medlemmar via förbundens webbplatser 
och den andra enkäten gick ut till ett urval motsvarande 10% av medlemmarna i respektive förbund. 
Detta för att få ett representativt urval av medlemmar och därmed synpunkter. Enkäterna har 
kompletterats med en serie djupintervjuer för att på djupet belysa olika kvalitativa frågeställningar 

Se bilaga 2a, 2b och 2c för en mer detaljerad beskrivning av resultaten. 

Genomförda och föreslagna utredningar 
Projektet har gjort en genomgång av avtal, överenskommelser och andra liknande bindande dokument i 
de fyra förbunden. Målet med denna del av arbetet har varit att få en överblick över olika typer av 
åtaganden som kan vara av betydelse i det fortsatta arbetet. Särskilt viktigt har varit att identifiera sådana 
åtaganden som kan ha en direkt bindande funktion (t.ex. vissa typer av stiftelseförordnanden eller längre 
avtal) och som därför kan påverka arbetet med att hitta en ny organisationsform. 

De underlag som granskats kan övergripande sammanfattas i följande kategorier: 

● Dokument som kan ändras av kongress eller förbundsmöte (t.ex. stadgar) 

● Dokument som kan ändras av förbundets styrelse (t.ex. styrdokument) 

● Dokument som kan ändra av ansvarig chef / högste tjänsteperson (t.ex. 

personalhandbok) 

● Avtal som löper längre än ett år har vi inte funnit andra än hyresavtal och eftersom dessa 

hyresavtal är tecknade internt mellan förbunden föreligger inga egentliga hinder att 

avsluta dem i förtid 

● Ett antal avtal som gäller olika typer av rättigheter (bl.a. avtal med STIM) har noterats, 

dock löper dessa med korta ömsesidiga uppsägningstider 

● De stiftelseförordnanden vi tagit del av synes inte särskilt hårt avgränsade 

● Ägande av fastigheter 

Vi noterar att ett antal interna (mellan förbunden) och externa avtal kommer att behövas skrivas om 
(t.ex. olika GDPR-relaterade avtal). Det finns också fall där flera förbund är medlemmar i samma 
samarbetsorganisationer. 

Arbetet har hittills inte funnit några, med undantag av ett, åtaganden som skulle kunna påverka det 
fortsatta arbetet i någon mer betydande omfattning. Detta handlar om de avtal (certifikat och licenser) 
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och krav på verksamhetens IT-stöd som är kopplade till verksamheten inom Miljonlotteriet. Ej heller 
detta bedöms i dagsläget utgöra något direkt hinder men kommer att kräva en noggrannare analys. 

Se bilaga 3 för en mer detaljerad beskrivning av resultaten. 

En fortsatt utredning 
Uppdrag 
Utredningens uppdrag ska vara att undersöka hur en effektiv och ändamålsenlig organisationsform skulle 
kunna se ut och utforska olika idéer och förslag kring en sådan ny organisationsform. Utredningen ska 
även, till kommande extra kongresser/förbundsmöte, presentera ett förslag på en ny organisationsform 
och en plan för införande av denna nya organisationsform. 

Viktigt att poängtera är att en ny organisationsform skulle kunna bestå av en, två eller möjligen flera 
juridiska personer.  

Genomförande 
Utredningen genomförs i ett gemensamt projekt (på samma sätt som projektet Fas 1 - Inriktningen). 
Inom ramen för utredningen kommer dialoger med medlemmar, förtroendevalda och anställda att 
genomföras. Arbetet sker i nära dialog med samtliga förbundsstyrelser. Arbetet ska präglas av nyfikenhet 
och utforskande samtal kring hur vi organiserar oss så effektivt och ändamålsenligt som möjligt för en 
nyktrare värld. 

Övergripande direktiv 
Förbundsstyrelserna föreslår baserat på lärdomarna och analysen från arbetet i projektet “Fas 1 - 
Inriktningen” att utredningen får följande övergripande direktiv: 

● Skapa förutsättningar för en stark organisationsform som möjliggör mer verksamhet 

● Skapa förutsättningar för en organisationsform som ger rörelsen mer genomslag i 

samhället  

● Skapa förutsättningar för hållbara och lustfyllda möjligheter för ideella engagemang i 

rörelsen 

● Skapa förutsättningar för barns och ungas demokratiska inflytande och ungas möjlighet 

att vara med och leda organisationen 

När vi skapar en ny organisationsform kommer vi särskilt att beakta de ekonomiska och juridiska 
aspekterna: 

● En ny organisationsform ska vila på en stabil och långsiktig finansiering 

● En ny organisationsform ska göra det möjligt för rörelsens olika verksamhet att ingå i 

relevanta samverkans- och paraplyorganisationer (t.ex. scouternas möjlighet att fortsätta 
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bedriva scouting och verka inom Scouterna och ungas möjligheter att verka inom ramen 

för LSU) 

● En ny organisationsform ska i möjligaste mån inte minska IOGT-NTO-rörelsens 

inflytande i andra organisationer där någon eller några av förbunden är huvudman, 

medlem eller på annat sätt förmånstagare (t.ex. Stiftelsen Ansvar för Framtiden, CAN, 

NBV m.m.) 

● En ny organisationsform ska beakta och ta tillvara på de juridiska åtaganden och 

möjligheter som finns inom dagens organisationer (t.ex. licens för lotteriverksamhet)  

● En ny organisationsform ska ha möjlighet att söka verksamhets- och projektstöd för 

specifika målgrupper inom rörelsen (exempelvis barn och unga) 

Varför väljer vi att utforska en ny gemensam nykterhetsorganisation? 
Se varje organisations varför i separat text. 

Avslutning och förslag 
Förbundsstyrelserna i NSF, Junis, UNF och IOGT-NTO föreslår, med ovan avgivna beskrivning och 
motivering inklusive bifogade underlag, att vi tar nästa steg på resan att skapa en starkare 
nykterhetsrörelse. 

Förbundsstyrelsen för UNF föreslår kongressen besluta: 

 

att under 2023-2024 utreda en ny gemensam organisationsform i enlighet med direktiven 
ovan samt ge förbundsstyrelsen i uppdrag att besluta om och kalla till extra kongress under 2024 för att 
fatta beslut om ny organisationsform 
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Varför väljer UNF att utforska en ny gemensam 
nykterhetsorganisation? 
I många år på alla nivåer inom UNF har det diskuterats om hur vi kan samarbeta mer inom rörelsen. Det 
finns många vinster i att börja samarbeta mer där vi kan underlätta och göra övergångarna mer smidiga, 
dela erfarenheter, bilda och inte fightas om varandras medlemmar och vart de engagerar sig.  

Vi är idag fyra väldigt skilda organisationer i sin verksamhet men med rötter i samma rörelse. UNF är en 
ungdomsorganisation och därför kommer vi alltid sträva efter att lyfta ungdomar. I det arbetet är särskilt 
ungas rätt till demokrati, organisering och egna utrymmen viktiga, både idag och i framtiden. I vilken 
form rörelsen än tar sig kommer det alltid att fortsätta vara viktigt att lyfta unga, vi är framtiden.  

När de ekonomiska förutsättningarna blir än mer osäkra och de ideella krafterna åter måste bära en större 
del av IOGT-NTO-rörelsen behöver vi se över hur vi använder gemensamma resurser på ett effektivt 
sätt. Det gäller inte enbart ekonomi utan även fastigheter, medarbetare, kompetens och ideell tid och 
kraft. Detta för att vi ska kunna lägga vår tid på det som står oss närmast, verksamheten och 
medlemmarna.  

I en värld och en tid då våra grundläggande värderingar demokrati, solidaritet och nykterhet är allt 
viktigare att försvara, behöver vi samla våra krafter för att hjälpas åt att vrida samhället rätt. Barn, 
ungdomar och vuxna kan stärka varandra i kampen för en bättre värld. När vi blir starkare och använder 
våra gemensamma resurser på bästa sätt, kan vi i ännu högre grad nå vår vision, en demokratisk och 
solidarisk värld fri från droger.  
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Bilaga 1 Beslutsträd och tidplan 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra underlag 
för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 gällande fortsatt 
arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och frågeställningar (t.ex. 
möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och scenarion) som är av betydelse 
för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta arbetet inom projektet och med en ny 
organisationsform. Bilagorna är ett underlag till kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt 
som t.ex. revisionsberättelsen. Det går alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga 
förslag som rör innehållet i bilagorna.  
 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 
värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska eller 
liknande konsekvenser. 

Inledning 
I arbetet med att analysera olika möjligheter till ny organisering av de fyra förbunden är det 
centralt att i ett tidigt skede få en övergripande uppfattning om hur ett eventuellt fortsatt arbete 
skulle kunna genomföras. Det handlar om att ta fram ett beslutsträd, dvs. en sammanställning av 
vilka val som behöver ske i en eventuell framtida process, hur dessa beslut påverkar varandra, i 
vilken ordning besluten behöver tas etc. Det handlar också om att koppla beslutsprocessen till en 
tidsplan så att beslut kan beredas och presenteras i rätt tid inför kommande beslutsmöten etc. 

 

En leverans i projektet Fas 1 - Inriktningen är därför ett beslutsträd och en tidsplan för det 
eventuella arbetet med en ny framtida organiseringar av verksamheterna i de fyra förbunden. I 
detta PM presenteras ett beslutsträd och en tidplan utifrån de olika möjliga alternativa 
beslutskombinationerna vid kongresser och förbundsmöte. 

Metod 
Arbetet i denna del har genomförts genom att data samlats in via en kombination av 
dokumentanalyser, samtal etc. Resultat från genomförda dialogmöten, enkäter, djupintervjuer och 
övriga insatser i projektet har också påverkat resultatet. 

Genomförande 
Arbetet med denna bilaga har skett löpande under projektets gång. Synpunkter, kommenterar, 
förslag etc. har samlats in under möten med medlemmar, förtroendevalda och anställda. Stadgar 
har granskats etc. 
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Resultat 
Övergripande tidslinje 
 

Vår 

2023 

Sommar 2023 Höst 2023 Vår 2024 Höst 2024 2025 

FAS 1:  

INRIKTNINGEN 

FAS 2:  

UTREDNINGEN 

FAS 3: 

GENOMFÖRANDET 

 Kongresser 
UNF, 
Junis, 

IOGT-
NTO 

 

Förbunds-
möte NSF 

 
Extra 

kongresser 
och FM 

 

● Projekt: Inriktningen 
● Dialogmöten och kommunikation 
● Inventering utredningsbehov 
● Gemensamma 

förbundsstyrelsediskussioner 
● Gemensamt förslag till 

inriktningsbeslut till kongresser och 
förbundsmöte tas fram 

● De fyra förbundsstyrelserna fattar 
beslut om att lägga fram förslag om 
utredning 

 

● Nytt projekt: Utredning 
● Dialoger och kommunikation 
● Utredningar och konsekvensanalyser 
● Gemensamma 

förbundsstyrelsediskussioner 
● Gemensamt förslag tas fram till extra 

kongresser och extra förbundsmöte 
● De fyra förbundsstyrelserna fattar beslut 

om att lägga fram förslag om ny 
organisationsform 

● Projekt övergår till 
genomförande och 
ansvar i ordinarie 
verksamhet 

● Åtgärder enligt beslut 
och nödvändiga 
implementeringsbeslut 

● Överföring och 
hantering av tillgångar, 
avtal, medlemskap, 
huvudmannaskap om så 
är relevant 

● Verksamhetsövergångar 
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Beslutsträd 
I fas 1 Inriktningsfasen är processen beroende av fyra beslut vid organisationernas högsta 
beslutande organ för att alla förbund ska gå vidare till fas 2 Utredningsfasen. I ett antal scenarier 
är det två eller tre förbund som beslutar om att gå vidare. 

 

Om det blir olika beslut vid förbundens kongresser och förbundsmöten så utesluter det inte att 
processen fortsätter för de förbund som beslutat att gå vidare till utredningsfasen. 

 

Efter beslut vid kongresser och förbundsmöte kommer en avstämning om vägen fram att göras i 
riksstyrelsen och respektive förbundsstyrelse. Eftersom NSF har förbundsmöte först under hösten 
2023 innehåller beslutsträdet ett antal olika scenarios. Detta är en schematisk bild för att göra 
besluten överskådliga utifrån när de fattas och ska inte ses som en bedömning av vilka beslut som 
kommer att fattas. 
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Avgränsning i tid  
Projekt Inriktningen gäller för Fas 1 och avslutas i samband med riksstyrelsemötet den 14 
november 2023. Om processen avslutas i samband med sommarens kongresser får projektets 
uppdrag lyftas till beställare för anpassningar. 

 

Projektet Fas 2 Utredningsfasen påbörjas efter beslut om att inleda en utredning.  

Slutsatser 
Den tidsplan och det beslutsträd som var en del av den fastställda projektplanen har uppdaterats 
och modifierats utifrån vad som framkommit under arbetet i projekt Fas 1 Inriktningen. 

Referenser 
Projektunderlag “Fas 1 - Inriktningen”                                                                                             
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Bilaga 2a Sammanställning av resultat från dialogmöten 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra underlag 
för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 gällande fortsatt 
arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och frågeställningar (t.ex. 
möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och scenarion) som är av betydelse 
för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta arbetet inom projektet och med en ny 
organisationsform. Bilagorna är ett underlag till kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt 
som t.ex. revisionsberättelsen. Det går alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga 
förslag som rör innehållet i bilagorna.  
 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 
värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska eller 
liknande konsekvenser. 

Inledning 
En central del i arbetet inom projektet Fas 1 - Inriktningen har varit att samla in synpunkter från 
de fyra förbundens medlemmar. Medlemmarna är de som dagligen deltar i verksamheten och 
deras synpunkter och kommentarer är därför av stor betydelse för projektet. 

 

Medlemmarnas synpunkter har samlats in på tre olika sätt: dialogmöten, enkäter och 
djupintervjuer. Vi har valt att arbeta med tre olika metoder eftersom varje metod tillför nya 
perspektiv. Resultaten från de tre olika undersökningarna redovisas i var sitt PM (Bilaga 2a, 2b och 
2c). 

Metod och genomförande 
Dialogmöten var den första aktiviteten av de tre ovan nämnda som genomfördes i projektet. 
Mötena fick därmed en bred och öppen ansats; det handlade om att tämligen förutsättningslöst 
börja samla in synpunkter och kommentarer. 

 

Dialogmötena utgick från ett särskilt framtaget stödmaterial avsett för den person som skulle 
processleda mötet. Materialet beskriver ingående vilka förberedelser som krävs, de olika övningar 
som ska genomföras under mötet och hur mötet bör avslutas (inklusive hur mötesledare och 
gruppsekreterare ska dokumentera arbetet). Stödmaterialet öppnar för ett kortare (ca 2 timmar) 
och ett längre (ca 3 timmar) dialogmöte. Ett dialogmöte var tänkt att kunna genomföras med en 
grupp om upp till 20 personer som under mötets gång kunde delas upp i mindre grupper för att 
underlätta dialog. 
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Ett drygt tiotal dialogmöten genomfördes på centralt initiativ. På dessa möten var det någon av de 
fyra förbundsordföranden som agerade processledare. Det fanns också möjlighet för andra aktörer 
(t.ex. regionala eller lokala föreningar) att ladda ner stödmaterialet och själva genomföra 
dialogmöten. 

 

När alla centrala dialogmöten avslutats genomförde projektledningen en utvärdering av metod och 
arbetssätt tillsammans med de fyra förbundsordföranden. 

 

Detta PM behandlar enbart de dialogmöten som genomförs på centralt initiativ. 

Resultat 
Dokumentationen från dialogmötena är omfattande. Totalt finns 61 protokoll (12 från respektive 
mötes huvudsekreterare och 49 från sekreterarna i de mindre grupper deltagarna arbetade i under 
mötet) som vart och ett innehåller ett tiotal verksamhetsrelaterade frågor med möjlighet till 
omfattande fritextsvar. Här presenteras en sammanfattning. 

 

Överlag uttrycker deltagarna en förståelse för att de fyra förbunden står inför stora utmaningar. 
Det gäller inte bara frågor som medlemsantal och ekonomi utan även, på ett djupare plan, hur de 
fyra förbunden ska utvecklas för att även i framtiden uppfattas som moderna och relevanta.  

 

Flera deltagare uttrycker optimism när det gäller frågan om de fyra organisationerna kan 
“moderniseras” och “utvecklas”. Synpunkter som framförs är bl.a. att ett förändringsarbete 
behöver ta hänsyn till olika aspekter, t.ex. hur de olika verksamheternas särdrag kan bevaras och 
hur en långsiktigt hållbar finansiering kan säkras. Frågor inom hela spannet mellan 
fastighetsförvaltning och varumärkesidentitet berördes i olika mån i de olika grupperna. 

 

När det gäller rörelsens utveckling framåt belystes perspektiv som fortsatt bredd kontra ökad 
specialisering i verksamheterna, samverkan med andra organisationer, behovet av att öppna upp 
verksamheterna för att attrahera nya målgrupper samt hur rörelsen historia och arv kan bli en 
kraft för framtida utveckling. 

 

En konkret fråga som återkommer i nästan alla möten är hur inflytandet för barn och unga ska 
kunna säkras vid en eventuell omorganisation. 
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Ytterligare en punkt som lyfts under mötena är hur utmaningar och möjligheter varierar på 
nationell, regional och lokal nivå. Hur “djupt” ska ett eventuellt framtida förändringsprojekt 
arbeta?  

 

Det är, enligt deltagarna, viktigt att inte enbart fokusera på organisation och struktur; ska de fyra 
förbunden kunna utvecklas tillsammans krävs ökad kunskap och förståelse för varandras 
verksamhet och vardag liksom förändringar i attityder och förhållningssätt. 

 

Några citat får illustrera diskussionsämnen och tonen på dialogmötena: 

 

● “Det kommer att bli bra!” 
●  "Det är väl nu som vi ska ha chansen, när samhället har stora brister. Vi behövs mer än 

någonsin just nu!” 
● “Vi ska hjälpas åt att bli större och bättre oavsett vart vi landar, former inte viktiga utan 

vårt gemensamma mål - mer nykterhet!” 
● “Intressant samtal men de tar kraft från lokal verksamhet. Vi borde värva och 

opinionsbilda mer än att utreda regioner eller sammanslagning.” 
● “Sitter vi still så är vi döende svanen.” 
● “Vi måste försöka engagera fler människor, både stora och små.” 

 

Efter att samtliga centrala dialogmöten avslutats genomfördes ett utvärderingsmöte där 
förbundsordförandena och företrädare för projektgruppen deltog. Utvärderingen visade att 
genomförda centrala dialogmöten i huvudsak fungerat väl. Synpunkter som framkom i 
utvärderingen är att det varit värdefullt att träffas och prata och att det finns ett behov av att 
synliggöra de respektive förbunden och deras verksamheter hos övriga förbund. Dialogmöten som 
metod har överlag fungerat väl även om det i några fall varit svårt att hinna med alla de föreslagna 
övningarna (vilket i sig inte behöver vara ett problem). 

Slutsatser 
Den bild som tonar fram i dialogmötena visar på en öppenhet bland deltagarna att diskutera 
förändringar i de fyra förbundens organisation utifrån en tydlig och ofta detaljerad bild av de 
utmaningar som förbuden står inför idag.  

 

Dokumentationen från dialogmötena utgör ett omfattande och rikt material där många olika 
perspektiv, förhållningssätt och förslag kommer fram. Materialet är ett viktigt underlag i ett 
eventuellt fortsatt arbete.  
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Referenser 
● EN NY, GEMENSAM ORGANISATIONSFORM - Samtalsmaterial om IOGT-NTO-rörelsens 

framtid - STÖDMATERIAL till samtalsledare (filnamn 
dialogtraff_stodmaterial_02131_ny.docx) 
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Bilaga 2b Sammanställning av resultat från enkät 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra underlag 

för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 gällande fortsatt 

arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och frågeställningar (t.ex. 

möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och scenarion) som är av betydelse 

för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta arbetet inom projektet och med en ny 

organisationsform. Bilagorna är ett underlag till kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt 

som t.ex. revisionsberättelsen. Det går alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga 

förslag som rör innehållet i bilagorna.  

 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 

värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska eller 

liknande konsekvenser. 

Inledning 
En central del i arbetet inom projektet Fas 1 - Inriktningen har varit att samla in synpunkter från 
de fyra förbundens medlemmar. Medlemmarna är de som dagligen deltar i verksamheten och 
deras synpunkter och kommentarer är därför av stor betydelse för projektet. 

 

Medlemmarnas synpunkter har samlats in på tre olika sätt: dialogmöten, enkäter och 
djupintervjuer. Vi har valt att arbeta med tre olika metoder eftersom varje metod tillför nya 
perspektiv. Resultaten från de tre olika undersökningarna redovisas i var sitt PM (Bilaga 2a, 2b och 
2c). 

Metod och genomförande 
Enkätundersökningen inom projektet genomfördes i två steg. Den första enkäten publicerades på 
förbundens webbsidor och det var möjligt för vem som helst som så önskade att svara på enkäten. 
Enkäten var öppen i ca en månad mellan den 23 februari och den 26 mars 2023. Totalt svarade 117 
personer. Utifrån hur information om att enkäten fanns publicerad kommunicerats inom de 
respektive organisationerna blev det tydligt att en ny, andra enkät behövde genomföras. 

 

Denna andra enkät gick ut till ett slumpmässigt urval av medlemmarna motsvarande tio procent av 
den totala medlemskåren inom varje förbund. Enkäten öppnade den 5 april 2023. Påminnelser gick 
ut runt den 12 och 26 april 2023. Enkäten stängdes den 4 maj 2023. Enkäten hade givits en mer 
sammanhållen struktur med tydligare uppdelning mellan fasta svarsalternativ och fritextsvar. 
Syftet var att skapa bättre förutsättningar för analys av inkomna svar. 
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Det är resultatet av den andra enkäten som redovisas i denna bilaga. 

Resultat 
Totalt svarade 580 personer på den andra enkäten varav 381 från IOGT-NTO (1,9 % av 
medlemskåren), 129 från Junis (1,5 % av medlemskåren), 104 från NSF (2,9 % av medlemskåren) 
och 53 från UNF (2,3 % av medlemskåren). Av respondenterna svarade 10 stycken att de inte 
visste vilken organisation de tillhör. Notera att det var möjligt att ange att man var medlem i flera 
organisationer. 

 

 

 

När det gäller kön fördelar sig svaren på ca 52 % kvinnor, 46 % män och ca 2 % annat / vill ej 
uppge. 

 



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Resultat 

120 (248) 

 

 

 

Åldersmässigt är 13 % av de som svarat under 13 år, 9 % mellan 13 och 18 år, 9 % mellan 19 och 
34 år, 38 % mellan 35 och 64 år och 31 % över 65 år. 

 

 

 

När det gäller möjligheterna med att utforska en ny nykterhetsrörelse är de fem möjligheter som 
fått flest svar: 

 

● Bättre möjligheter att samverka med varandra 
● Att vara en stark nykterhetsrörelse 
● Ta tillvara på kompetenser och kunskap i rörelsen 
● Tillsammans bli en vassare röst utåt för ett drogfritt samhälle 
● Att rörelsen blir mer känd utåt  
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Bland fritextsvaren på denna fråga märks bl.a. “Mer kompetens att tillgå på lokalplanet”, 
“Samverkan och vänskap med andra”, “Samnyttja ekonomiska resurser”, “Slippa konkurrera med 
varandra och dubbelarbete inom rörelsen”, “Bättre möjligheter att skapa forum för personer med 
intressen där det inte finns tillräckligt många intresserade lokalt”, “Rörelsen behöver möta och ge 
svar på tidens mångfacetterade uttryck och förhållningssätt till droger och drogfrihet.”, “Förenklad 
administration”, “Man kanske får lära känna fler personer.”, “Bättre möjligheter att skapa forum 
för personer med intressen där det inte finns tillräckligt många intresserade lokalt.” och  “Att inte 
tappa medlemmar i skiften från junior till seniorverksamheten.” 

 

När det gäller utmaningar med att utforska en ny nykterhetsrörelse är de fem utmaningar som fått 
flest svar: 

 

● Att eventuellt förlora bidrag och finansiering kopplad till specifik verksamhet  
● Att mitt förbunds identitet försvinner 
● Att förbundens egna verksamhet riskerar att försvinna 
● Att vissa grupper tappar sitt demokratiska inflytande 
● Vet inte 
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Bland fritextsvaren på denna fråga märks bl.a. “Att ungas engagemang försvåras”, “ Att 
upprätthålla en folkrörelse idag, då behövs vänskap med alla med demokratisk grund”, “Att 
nykterhetsrörelsen blir mindre förankrad som folkrörelse och mer blir en insamlingsorganisation”, 
“Att få nya medlemmar”, “Hur ska vi komma överens om fördelningen av de pengar vi har”, “Att 
processen inte tar för lång tid och inte för kort tid.”, “Få in fler yngre!”, “Det är viktigt att alla 
medlemmar oavsett ålder har rösträtt i en ny organisation.”, “Att medlemmar förlorar 
igenkännandet och tillhörighetskänslan.”, “Risk att många ledare byter till Scouterna.”, 
“Statsbidrag kan riskera att sänkas om det blir en organistion”, “Att medlemsinflytandet minskar. 
Mer toppstyrning. Mindre medlemsfokus.” och “Att nykterhetsrörelsen blir mindre förankrad som 
folkrörelse och mer blir en insamlingsorganisation.” 

 

På frågan “Vilka verksamheter eller aktiviteter borde vi bedriva tycker du?” får följande fem 
alternativ flest svar: 

 

● Barnverksamhet  
● Bildning och kurser  
● Lägerverksamhet  
● Ungdomsverksamhet  
● Vuxenverksamhet 

 

Svaren på frågan “Hur tror du att en ny nykterhetsrörelse skulle påverka den lokala 
verksamheten?” Där 1 var att det skulle påverka negativt, 3 var att det inte skulle påverka särskilt 
mycket och 5 var att det skulle påverka positivt. Svaren fördelar sig enligt nedan. 
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Det är således ca 14 % som är negativa, ca 45 % som är neutrala och ca 41 % som är positiva till 
hur en förändring skulle påverka den lokala verksamheten. 

 

På den öppna frågan “Hur tänker du att en ny nykterhetsrörelse skulle kunna se ut?” har vi fått fler 
än 120 svar. Några av dessa är följande (där vissa svar är något förkortade): 

 

● Fortsatt flera förbund, där samverkan och samarbete tydligare utvecklad.  
● Gärna som den var förr. Skapat för vanliga människor, lokalt förankrat. 
● Fortfarande separerade aktiviteter (barn/ungdomar/vuxna) men ev att det finns 

förbundsanställda som är en för alla. 
● Som en paraplyorganissation 
● Stark central organisation resp stark lokal organisation - olika kompetenser på resp nivå 

men stöttar varandra och bygger kunskap tillsammans [...]  
● IOGT med IOGT Vuxen och IOGT ung 
● Scouterna är något helt unikt och behöver nog finnas kvar i den form det är. Där finns 

redan gemenskapen över generationsgränser, geografiska avstånd och scoutmetodens fina 
metod för att bli en rustad samhällsmedborgare. 

● Verksamhet mer baserat på intressen och inte på ålder. 
● En organisation med flera mer eller mindre självstyrande grenar. Kanske ska man tänka 

nytt, istället för indelning i olika åldrar kanske det ska vara en "politisk" gren och en 
"gemenskapsgren".  

● En opinionsbildande och drivande organisation i drogfrågan [...]. Sociala frågor och 
drogfria miljöer får andra sköta om. Den nya rörelsen skall bara ha det ”politiska” 
uppdraget. 

 

På frågan “Vad är din känsla kring processen att utforska en ny nykterhetsrörelse?” är de åtta 
högst rankade svaren (i fallande ordning): 
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● Nyfiken (242 personer) 
● Öppensinnad  
● Förväntansfull  
● Optimistisk 
● Jag vet inte 
● Glad  
● Orolig  
● Ödmjuk (86 personer) 

 

Den öppna frågan “Tror du att dina känslor kommer ändras framåt? Varför/varför inte?” fick ca 
135 svar. En majoritet (runt 100 personer) var öppna för att ändra sina känslor framöver. 

Slutsatser 
Den bild som tonar fram i enkäten är att det finns beredskap och öppenhet inom samtliga fyra 
förbund i diskussionen kring en ny nykterhetsrörelse. Fler fritextsvar uttrycker en oro över 
sjunkande medlemsantal, minskat engagemang och ekonomiska utmaningar. Reaktionerna på 
dessa utmaningar går från besvikelse via uppgivenhet till framtidshopp. Flera respondenter delar 
med sig av förslag och idéer i sina svar som pekar på möjliga risker, förändringar och nya 
utvecklingsmöjligheter. 

 

Tankarna och känslorna inför möjliga förändringar varierar. Vissa ser en möjlighet att bygga 
vidare på dagens organisation och verksamhet, andra vill ändra i organisationen eller i 
verksamheten (t.ex. arbete mer med politisk påverkan eller mer med barn och unga) och 
ytterligare andra vill ändra i både organisation och verksamhet. 

 

Medlemmar hemmahörande i två av förbunden (UNF och NSF) uttrycker generellt en större oro 
inför möjliga förändringar. Mycket av oron handlar om identitet och om ungas möjlighet att 
påverka och ansvara för sin egen verksamhet.  

 

Sammanfattningsvis ger enkäten en bild av en bred medlemsrörelse där det finns en medvetenhet 
om de utmaningar de fyra förbunden står inför. Många har idéer och tankar kring framtiden, 
många känner oro och många är förväntansfulla och nyfikna. Medlemmarnas engagemang i sin 
förenings och förbundens framtid är genomgående i samtliga svar. Det framkommer även tydligt 
att  ett fortsatt arbete inom projektet behöver bygga på en bred medlemsdialog, tydlighet, 
öppenhet och transparens. 
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I fritextsvaren finns ett omfattande material vad gäller saker som problembeskrivning och analys, 
förslag kring verksamhet och organisation, åsikter och attityder kring nykterhetsöftet m.m. som 
kommer att vara av betydelse i ett eventuellt fortsatt arbete.  

Referenser 
Inga referenser. 
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Underbilaga: Enkät #2 
Nedan bifoga den andra enkät som gick ut till medlemmarna i april 2023. 

Medlemsenkät om ny nykterhetsrörelse 
Hej kära medlem i UNF, NSF, Junis och IOGT-NTO! 

 

Du är en av våra medlemmar som blivit utvald att svara på denna enkät och dela dina tankar och 
åsikter om en ny nykterhetsrörelse. Enkäten är en del i vårt arbete med att utforska en ny 
nykterhetsrörelse. 

 

Vi hoppas du har möjlighet att svara på enkäten! Dina åsikter är viktiga för det fortsatta arbetet. 
Om du som får detta är vårdnadshavare eller förälder till ett barn så hoppas vi att du kan hjälpa 
barnet att fylla i så mycket som möjligt av enkäten. 

 

Har du några frågor tveka inte att höra av er till oss på e-post: 
gemensamorganisation@sobernet.net 

Stort tack för ditt deltagande. Tillsammans skapar vi framtiden för en drogfri och hållbar värld! 

 

/Projektgruppen 

Bakgrund 
Dagens IOGT-NTO-rörelsen skapades 1970 som en gemensam rörelse av fyra förbund: IOGT-NTO, 
Junis, Nykterhetsrörelsens Scoutförbund och Ungdomens Nykterhetsförbund. Sedan dess har 
mycket förändrats. Omvärlden ser annorlunda ut, engagemanget har fått en annan form och vi har 
andra krav och förväntningar på verksamheten. De fyra förbundsstyrelserna har därför inlett ett 
arbete för att utforska hur en ny nykterhetsrörelse som är anpassad för framtidens förutsättningar 
och behov skulle kunna se ut. 

Kort om dig 
 1. Kön* 

Markera endast en oval. 

● Man/pojke 
● Kvinna/flicka 
● Annat 
● Vill inte ange 

 
2. Ålder * 

Markera endast en oval. 

mailto:gemensamorganisation@sobernet.net
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● Under 13 år  
● 13-18 år  
● 19-34 år  
● 35-64 år  
● Över 65 år 

 

3. Jag är medlem i: *  

Markera alla som gäller. 

● IOGT-NTO 
● Junis 
● Nykterhetsrörelsens Scoutförbund (NSF)  
● Ungdomens Nykterhetsförbund (UNF)  
● Vet ej 

Möjligheter och utmaningar 
4. Vad ser du som möjligheter med att utforska en ny nykterhetsrörelse? *  

Kryssa i de alternativ som du ser som möjligheter. Du kan välja flera alternativ. Markera alla som 
gäller. 

● Bättre möjligheter att samverka med varandra 
● Att vara en stark nykterhetsrörelse 
● Ta tillvara på kompetenser och kunskap i rörelsen 
● Tillsammans bli en vassare röst utåt för ett drogfritt samhälle 
● Bättre ekonomiska möjligheter 
● Att organisera sig mer effektivt 
● Att bättre kunna möta dagens och morgondagens utmaningar 
● Att det inte behöver påverka mitt lokala engagemang särskilt mycket En organisation med 

medlemmar i alla livsskeden 
● Fler vill bli ledare 
● Fler aktiviteter på flera platser 
● Att rörelsen blir mer känd utåt 
● Bättre förutsättningar att påverka den politiska debatten 
● Vet ej 
● Ingenting 

 

5. Ser du några andra möjligheter? 

 

6. Utveckla gärna ditt svar på frågorna ovan om möjligheter med att utforska en ny 
nykterhetsrörelse. 

 

7. Vad ser du för utmaningar med att utforska en ny nykterhetsrörelse? *  
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Kryssa i de alternativ som du ser som utmaningar. Du kan välja flera alternativ. Markera alla som 
gäller. 

● Att eventuellt förlora bidrag och finansiering kopplad till specifik verksamhet  
● Att mitt förbunds identitet försvinner 
● Att NSF:s samverkansavtal med Scouterna försämras eller inte är möjligt 
● Att rörelsen blir mindre känd utåt 
● Att det blir svårare att bedriva lokal verksamhet 
● Att förbundens egna verksamhet riskerar att försvinna 
● Att vissa grupper tappar sitt demokratiska inflytande 
● Att möjligheten till direktinflytande i kår/förening minskar  
● Att processen splittrar vår rörelse 
● Ingenting 
● Vet inte 

 
8. Ser du några andra utmaningar? 

 

9. Utveckla gärna ditt svar på frågorna ovan om utmaningar med att utforska en ny 
nykterhetsrörelse. 

Våra vägar framåt 
Vad skulle en ny nykterhetsrörelse kunna innehålla i framtiden? Här är det dina egna åsikter och 
förhoppningar som efterfrågas. 

 

10. Vilka verksamheter eller aktiviteter borde vi bedriva tycker du? * Markera alla som gäller. 

● Barnverksamhet  
● Bildning och kurser  
● Familjestöd  
● Kamratstöd  
● Lägerverksamhet  
● Påverkansverksamhet  
● Scoutverksamhet  
● Socialt arbete  
● Ungdomsverksamhet  
● Vuxenverksamhet 
● Vet ej 
● Övrigt: 

 

11. Utveckla gärna ditt svar ovan. 
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12. Hur tror du att en ny nykterhetsrörelse skulle påverka den lokala verksamheten? * Svara 
mellan 1-5, där 3 är det skulle inte påverka särskilt mycket. Markera endast en oval. 

● 1 =  Det skulle påverka negativt 
● 2  
● 3  
● 4  
● 5 = Det skulle påverka positivt 

 

13. Utveckla gärna ditt svar ovan. 

 

14. Hur tänker du att en ny nykterhetsrörelse skulle kunna se ut? 

Tankar och känslor 
15. Hur viktigt är nykterhetslöftet för dig? * 

Markera endast en oval. 

● 1 = Inte viktigt 
● 2  
● 3  
● 4  
● 5 = Mycket viktigt 

  

16. Utveckla gärna ditt svar ovan. 

 

17. Vad är din känsla kring processen att utforska en ny nykterhetsrörelse? *  

Kryssa i de alternativ som stämmer bäst för dig. Du kan välja flera känslor. Markera alla som 
gäller. 

● Glad  
● Förväntansfull  
● Nyfiken 
● Pessimistisk  
● Orolig  
● Optimistisk  
● Irriterad 
● Ivrig 
● Ödmjuk  
● Öppensinnad  
● Förtvivlad  
● Uppgiven  
● Upprymd 
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● Arg 
● Jag vet inte 
● Övrigt: 

  

18. Utveckla gärna ditt svar ovan. Vad är det som gör att du valde dessa känslor i frågan? 

 

19. Tror du att dina känslor kommer ändras framåt? Varför/varför inte? 

Övriga medskick 
20. Känner du till några organisationer som vi kan bli inspirerade av? Till exempel en organisation 
som har genomgått en större förändring och lycktas bra med det. 

 

21. Har du något annat du vill att vi ska ta med oss eller känna till? 

 

22. Skulle du vilja delta i utlottningen av en biobiljett? Skriv då ditt namn och fullständig 
postadress nedan. 

 

23. Skulle du vilja delta i en intervju eller fokusgrupp där vi mer ingående diskuterar frågan om en 
ny nykterhetsrörelse? Skriv då ditt namn, e-post och telefonnummer nedan. 
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Bilaga 2c Sammanställning av resultat från djupintervjuer 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra 
underlag för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 
gällande fortsatt arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och 
frågeställningar (t.ex. möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och 
scenarion) som är av betydelse för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta 
arbetet inom projektet och med en ny organisationsform. Bilagorna är ett underlag till 
kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt som t.ex. revisionsberättelsen. Det går 
alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga förslag som rör innehållet i 
bilagorna.  
 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 
värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska 
eller liknande konsekvenser. 

Inledning 
En central del i arbetet inom projektet Fas 1 - Inriktningen har varit att samla in synpunkter från 
de fyra förbundens medlemmar. Medlemmarna är de som dagligen deltar i verksamheten och 
deras synpunkter och kommentarer är därför av stor betydelse för projektet. 

 

Medlemmarnas synpunkter har samlats in på tre olika sätt: dialogmöten, enkäter och 
djupintervjuer. Vi har valt att arbeta med tre olika metoder eftersom varje metod tillför nya 
perspektiv. Resultaten från de tre olika undersökningarna redovisas i var sitt PM (Bilaga 2a, 2b och 
2c). 

Metod och genomförande 
Intervjuer är en kvalitativ metod som gör det möjligt att på djupet utforska frågeställningar som är 
relevanta i en viss studie. Här ville vi skapa möjligheter att belysa några av de frågeställningar och 
resultat som framkommit i dialogmöten och enkäter.  

 

Intervjuerna var semistrukturerade, dvs. det fanns ett antal frågor som i huvudsak skulle täckas in 
under intervjun. Respondenterna hade dock stor frihet att själva styra samtalets gång (vilket är en 
del av metoden). Intervjuerna genomfördes med en respondent i taget via Zoom. Varje intervju tog 
mellan 45 och 60 minuter. Från projektets sida deltog i regel två personer, en som förde samtalet 
utifrån frågorna och en som förde anteckningar. 
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Varje förbund fick lämna förslag på upp till fyra personer som var tillgängliga för intervju. Vissa 
förbund skickade fyra namn, andra färre. Respondenterna fick mail med förslag på dagar och tider 
och kunde även själva föreslå alternativa tillfällen. Respondenter som inte svarat inom en viss tid 
fick en påminnelse. 

 

Totalt genomfördes tio intervjuer (fyra med personer från IOGT-NTO, två från Junis, en från NSF 
och tre från UNF). 

 

Nedan presenteras en sammanfattning av vad som framkommit i intervjuerna. 

Resultat 
Respondenterna har en varierad bakgrund inom en eller flera av de fyra förbunden. Några har 
varit aktiva på förbundsnivå, flera på distriktsnivå och/eller i de lokala föreningarna / kårerna. 
Flera har varit aktiv inom den samlade rörelsen sedan barnsben. Någon har hunnit vara aktiv i 
många olika roller och delar av rörelsen under mer än 40 år. Tillsammans har respondenterna 
både lång och bred erfarenhet av de fyra förbunden (och deras föregångare) i många olika roller. 

Fråga 1: Vad upplever du är din organisations största utmaningar idag?  
Flera lyfter frågan om en åldrande medlemskår och behovet av att rekrytera nya medlemmar inom 
befintliga och nya potentiella medlemsgrupper. En annan fråga som lyfts i flera svar handlar om 
verklig och upplevd låg engagemangsnivå bland medlemmarna: “Svårt att få folk att delta på 
möten, t.ex. valmöte. Man måste ordna en fest eller liknande för att locka deltagare.” Det är också, 
på många håll, svårt att hitta ledare. 

 

Ett annat perspektiv som återkommer i flera svar handlar om svårigheter och hinder för unga eller 
nya medlemmar att få engagera sig utifrån sina förutsättningar. Många talar om att det är svårt att 
få vara med och påverka, att få tillgång till information etc. Beskrivningar som “gate keeper”-
mentalitet återkommer. Det framhålls även att svårigheterna är särskilt stora för medlemmar som 
inte uppfyller en befintlig (och ofta historiskt betingad) norm. 

 

På ett mer strukturellt plan lyfter många vad de upplever som en oförmåga i organisationerna av 
att se förändringar i samhället och låta organisationen utvecklas för att möta dessa. Ett exempel är 
de trender i dagens samhälle som gynnar nykterhet och som förbunden inte lyckats fånga upp, 
särskilt bland unga. Att jobba mer aktivt med drogfrågan, och särskilt cannabisfrågan, lyftes också 
upp.  Hit hör även frågan om förbundens långsiktig finansiering som är en källa till viss oro. 

 

Ur ett föreningsperspektiv lyfts aspekter som att förbunden rör sig ifrån varandra samtidigt som 
det finns krav på att t.ex. föräldrar ska vara med i en förening även om deras barn är med i en 
annan förening. Detta upplevs som förvirrande av många medlemmar. Flera respondenter lyfter 
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möjligheterna med åldersöverskridande verksamhet inom ramen för samma organisation. 
 
Flera berör frågan om varför man ska vara med i någon av förbunden. Respondenterna resonerar i 
termer av vad erbjuder vi medlemmarna: “Om vi säger till barn och unga att hos oss får du göra 
det du tycker är kul, varför ska de då göra det hos oss?” Flera lyfter att “förbunden behöver hitta 
den nya roll som finns och ta den”. 

 

Slutligen berör flera frågan om nykterhetskravet, framför allt i förhållande till föräldrar och 
mycket unga barn. Någon uttryckte saken som så att är inte det viktigaste att “barnen har en 
aktivitet som dessutom är nykter?” Andra lyfter, å andra sidan, att sociala medier har förskönat 
bilden av alkohol och att alkoholreklam ger en bild av att dricka är kul och häftigt. Det handlar om 
nya och förändrade attityder i samhället. 

 

 
 

Fråga 2: Vad tror du övriga organisationer har för utmaningar? 
Överlag återkommer samma perspektiv och svar som i föregående fråga.  

 

Respondenterna tror med andra ord att de utmaningar man upplever inom den egna 
organisationen även, i huvudsak, delas med övriga förbund. I svaren lyfter man således 
utmaningar som vad är organisationens syfte?, hur skapar vi delaktighet och engagemang (särskilt 
för nya grupper och personer som ligger utanför den traditionella bilden av medlem i 
nykterhetsrörelsen)?, hur rekryterar vi nya medlemmar?, ledarfrågan, utmaningen med “en 
konservativ organisation som uppnått sina mål och nu bevarar status quo” etc. 

 

En fråga som återkommer är svårigheten att gå från barn- och ungdomsförbunden till IOGT-NTO. 
Flera lyfter att “man känner inte igen sig” när man blir medlem i IOGT-NTO. 

 

Flera respondenter lyfter NSF som ett förbund där syftet är tydligare med en verksamhet som  
tilltalar många och där man arbetar med medlemmar i alla åldrar på ett positivt sätt. 

 

I svaren framkommer slutligen att många upplever sig veta för lite om andra delar av rörelsen. 
Samtidigt lyfter flera behovet och vikten av att lära av varandra på nationell, regional och lokal 
nivå. 
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Fråga 3: Hur ser din idealbild ut när det gäller din och de tre andra 
organisationernas framtid? 
Bland svaren finns många tankar och idéer som vi återger som citat som redigerats språkligt och 
kortats något. Samma person kan stå bakom ett eller flera citat. 

 

● “Jag tror på en sammanslagning. Junis, UNF och IOGT-NTO kommer inte att må dåligt [av 
detta].” 

● “Helt säker på att det måste förändras. Gäller hur man är med och hur man engagerar sig.  
Finns svårigheter med de strukturer vi har nu." 

● “‘Vänd’ på medlemskapet. Ledare i t.ex. Junis ska vara medlemmar i Junis och få övriga 
organisationer på köpet.” 

● “Vill vi vara folkrörelse eller jobba mer med påverkansarbete? Prioritera!" 
● “Idealbild: en organisation där vuxenföreningar stöttar barn- och ungdomsföreningar, 

rekryterar ledare och erbjuder mjuka övergångar mellan olika åldersgrupper.” 
● “Den lokala verksamheten är viktigast. Det är där saker händer. Från den centrala nivån 

kommer ekonomiskt stöd och politisk påverkan.” 
● “En gemensam organisation är bra. Vinner mycket på att kunna samlas kring identiteten 

‘nykterist’ snarare än UNF:are, junisare etc. Det skapar ett större sammanhang som ger 
utrymme för lokalt engagemang.” 

● “Olika saker som styr, behöver ha minst två förbund. Inte förakta ekonomin i dessa tider. 
Behöver nog ha ett ungdomsförbund. En betydligt större organisation behövs för att vara 
relevant framåt.” 

● “Bilda verksamhet som inte är så åldersindelad utan beroende på verksamhet, t.ex. jobba 
med teater och kultur i föreningarna där man gynnas av olika åldersgrupper.” 

● “Vi måste bli bättre att lyssna på vad ungdomarna vill.” 
● “En gemenskap där alla är välkomna men där man också kan dela upp sig. Utmaning är att 

föräldrarna inte är medlemmar. Kan det bli lättare i en samlad organisation med 
åldersöverskridade gemenskap?” 

● “Den ligger i att man slår ihop på förbundsnivå. Vad behöver föreningarna för stöttning? 
Vad behöver distrikten?  Behåll distrikt och föreningarna som de är nu på regional och 
lokal nivå.” 

● “Det skulle även funka att ha två eller tre förbund där det finns separata ungdoms- eller 
barn- och ungdomsförbund.” 

● “Jag tycker om samarbete! Att ordna gemensamma aktiviteter så man hjälpas åt och alla 
känner alla. Jobba tillsammans. Om fler är aktiva, blir det mindre börda.” 

Fråga 4: Hur säkerställer vi medlemmarnas delaktighet? 
Frågan väcker ett stort intresse och många tankar hos respondenterna. 
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När det gäller den dagliga verksamheten föreslår några att det är viktigt att arbeta med “riktade 
projekt, små och korta insatser, tydliga engagemang”.  Flera uttrycker tveksamhet kring 
“föreningsträffar varje vecka” som något som är svårt att förena med arbets- och familjeliv. 

 

Överlag uttrycker respondenterna att engagemanget finns lokalt, “i det jag gör där och då”. Fler 
lyfter vikten av att kunna träffas fysiskt och att använda de lokaler som finns inom rörelsen. Det är 
också viktigt med varierande aktiviteter så alla känner att de hittar något. En löpande kontakt och 
dialog med medlemmarna är viktigt. 

 

Några uttrycker oro för aktiviteter som t.ex. Världens barn-galan då det gör det möjligt att “köpa 
sig fri” från “riktigt engagemang”. Andra framhåller, å andra sidan, att olika medlemmar vill 
kunna engagera sig på olika sätt och “ska vi avgöra vem som är mest engagerad eller gör mest 
nytta?” 

 

Frågan om delaktighet i förbundens demokratiska arbete återkommer. Det framhålls att det är lätt 
att “försvinna” som medlem i en stor organisation. Andra talar om svårigheten att få information 
och om att säkra alla medlemmars rätt att rösta i olika beslutande forum. Det handlar om att 
“behålla närhet och flexibilitet” med “korta beslutsvägar" och där den som vill kan och får ta 
ansvar, ansvar som ska vara rimliga att bära. 

Fråga 5: Vilka förändringar ser du behövs för att din organisation ska kunna 
utvecklas i framtiden? Har din organisation några särskilda behov? 
Också här har respondenterna många och vitt skilda tankar och förslag. Flera framhåller att även 
om det är möjligt att slå samman organisationer på nationell nivå så är det en “svårare utmaning 
att slå ihop lokalföreningar på samma ort”. Det framhålls också att förbunden måste “bli mer 
utåtriktade, bli mer inbjudande och välkomna fler”. 

 

Någon säger att “ska vi nå målbilden behöver vi förstå målgrupperna. Vi behöver identifiera 
värdefulla och väsentliga skillnader mellan hur grupperna fungerar idag jämfört med för 30 år 
sedan”. Det handlar om att “titta på hur vi ska bli attraktiva för målgrupperna”.  

 

Flera lyfter vikten av att “vara en folkrörelse och ha kvar nykterheten för medlemskap”. Andra 
talar om en utökad roll för volontärer som kanske inte behöver vara nykterister.  

 

Flera betonar vikten av samarbete på lokal och regional mellan de fyra förbunden. 
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Några vill specifikt att den nationella nivån tittar mer på hur man hjälper och stöttar föreningarna. 
De som verkar centralt måste “Ut och besöka föreningarna, se hur de jobbar, ta reda på vad som 
fungerar och vad som inte fungerar”. 

 

Några lyfter frågan om möjligheten att framställa organisationen som en förening utan alkohol 
istället för en förening för nykterister. “Många kan skriva upp sig på att leva utan alkohol men inte 
många som kan skriva upp sig som nykterist.”  

 

Det handlar, enligt respondenterna, om att “bryta kulturen och alkoholnormen”. Viktigt är att 
synas. Nu finns ibland en känsla av att “är man nykterist så är man med i en kult”.  

Fråga 6: Vad tror du övriga organisationer behöver göra för att utvecklas? 
Flera respondenter, oberoende av egen förbundstillhörighet, för fram åsikten att övriga förbund 
inte har lika stora behov av att utvecklas som den egna organisationen har.  

 

Några lyfter frågan om hur statliga, regionala och kommunala bidrag påverkar eller kan komma 
att påverka hur förbunden behöver utvecklas framöver. 

 

Frågan om att utveckla syfte och ändamål återkommer även i relation till övriga förbund. Det 
måste vara “tydligt vad vill göra nu och framåt. Vi kan inte leva på vad gjort tidigare.” Ändamålet 
är “viktigare än formen”. Även så måste “de andra bestämma vad de vill och vad de gör”.  

 

Frågan om löftet och attityder återkommer: “Måste alla vara nykterister?” och “Är det en klubb för 
inbördes beundran?”. Detta gäller även frågan om ledare: “Det måste vara intressant och roligt att 
vara ledare.” men även “De vuxna måste stötta barn och unga.” 

  

Även här talar många om verksamhet “för barn och unga där får vuxna vara kvar”. 

 

Flera betonar vikten av att lära av varandra och arbeta med attityder internt och externt (´"Det är 
bra att vara nykter, bra att vara emot alkohol".) 

 

Fråga 7: Hur kan de fyra organisationerna utvecklas tillsammans? 
Likasom i fråga 3 ovan framförde respondenterna många olika tankar och idéer som vi återger som 
citat som redigerats språkligt och kortats något. Samma person kan stå bakom ett eller flera citat. 
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● "Viktigt att de mindre organisationerna inte 'drunknar' i de större.” 
● “IOGT-NTO är duktiga på att köra över andra organisationer.” 
● “Det finns många inom IOGT-NTO som gör på sitt sätt och som inte kommer att ändra sig 

om organisationerna går ihop.” 
● “Redan nu arbetar de fyra förbunden tillsammans på många håll. Kan man säga att man 

redan gjort den nu föreslagna resan på vissa håll?” 
● “Förut var alla åldrar tillsammans.” 
● “I fjol sade IOGT-NTO upp tjänster som var till stor nytta för NSF och UNF. Och nu ska vi 

plötsligt samverka.” 
● “Svårare att samarbeta kring verksamhet. Det är så mycket olika saker att hantera.”  
● “Det bör finnas representanter i varandras styrelse. Då kan vuxenföreningen lösa 

situationer. Då blir det inga problem.” 
● “Man kan ha gemensamma styrelser på det lokala planet.” 
● “Man behöver vara överens om målet och vad man vill.” 
● “Man behöver förankra detta bland medlemmarna.” 
● “Lätt att fastna i ‘hur’, t.ex. får vi samma bidrag? kommer jag ha kvar mitt 

styrelseuppdrag?” 
● “Vi behöver ha verksamhetsfokus.” 
● “Vi borde lära mer av varandra, lyssna mer, lära mer, våga ta kontakter, väga lyssna och 

lära.” 
● “Vad kan man samordna mer? Det går att göra. Vi gör mycket tillsammans, har årsmöten 

tillsammans, samarbetar mycket, hjälps åt.” 
● “Inte isolera sig utan titta vilka man kan samarbeta med. Alla distrikt har inte samma goda 

förutsättningar att ha bra relationer men man bör försöka. Hjälper mycket vid övergång 
mellan medlemskap.” 

● “Kan man flytta personalorganisationen?” 
● "Åldersuppdelning är bra även om det är en stor nykterhetsrörelse. Brytpunkt vid 13-15 år 

är passande. Svårt för unga att passa in i IOGT-NTO. Vid 25 år kan det också vara svårt att 
känna att man passar in om alla är 15 år.” 

Fråga 8: Om vi tänker på gruppen barn och unga, hur möter vi deras behov 
och önskemål kring fritid och nykterhet? 
Barn och unga är en viktig målgrupp för de fyra förbunden. Respondenternas olika svar ger 
perspektiv på målgruppens roll inom de fyra förbunden. Vi återger några citat ur intervjuerna.  
Citaten har redigerats språkligt och kortats något. Samma person kan stå bakom ett eller flera 
citat. 

 

● “Genom tydliga event, inte löpande veckomöten, och mer välkomnande bemötande.” 



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Resultat 

138 (248) 

 

● “Gäller att IOGT-NTO:s medlemmar ser vikten i UNF:s och Junis verksamhet och 
medlemsskap.” 

● “De vuxna måste våga släppa in barn och unga i strukturen och inte hålla på sitt.” 
● “Barn och unga måste få fortsätta vara med och bestämma och ha inflytande. Måste finnas 

former och format för unga att utöva inflytande.” 
● “Barn- och ungdomsverksamhet behöver vuxenverksamheten. Ungdomsförbunden måste 

öppna upp sig för samarbete.” 
● “Barn och unga ska vara med och bestämma. Detta gäller också 9-10-åringen i patrullen.” 
● “Viktigt med kvalitet i verksamheten. Viktigt att locka föräldrarna.” 
● “Man måste visa barnen att så här är det. Man kan inte bjuda på allt.” 
● Vuxenvärlden ska finnas med hela vägen. Då blir det inte så skrämmande att vara med på 

en vuxenaktivitet.” 
● “Dumt att bli en drogorganisation som bara pratar om det vi är emot.” 
● “Få bort byråkrati från föreningarna och göra det lättare att bilda en förening, en grupp av 

kompisar, en aktivitetsgrupp.” 
● “Erfarenhetsutbyte och förutsättningen att unga kan fixa själva; tänk vad upplevde vi 

vuxna som barn och ungdom?”  
● “Inte lätt. Vi har ett annat klimat. Unga dricker mindre, festar mindre, sitter mer hemma 

och spelar. Hur kan vi nå ut till dem? Ska vi erbjuda LAN för att möta dem?” 
● “Nå ut på skolor och prata. Samma på fritidsgårdar. Gör nykterhet till den nya normen.” 

Fråga 9: Vilka möjligheter finns med ett närmare samarbete, t.o.m. ett 
samgående? 
Liksom i tidigare frågor om möjligheter och utmaningar delar respondenterna med sig av många 
perspektiv och tankar i sina svar. 

 

Flera fokuserar på frågor som har att göra med samordning och kontinuitet. Man framhåller t.ex. 
att det blir “lättare att göra kontinuerlig verksamhet, från barn till ung till vuxen”, att det blir 
“lättare att uppfylla medlemmarnas behov” och att det skapas “nya möjligheter till samordning av 
ledning och administration, samnyttjande av fastigheter etc”. Flera betonar möjligheten att “börja 
jobba tillsammans med alla olika åldrar och verksamheter”. 

 

Andra lyfter perspektivet om ett större och därmed starkare förbund: “De frågor vi jobbar med får 
en större genomslagskraft när vi är en större organisation”. Vissa lyfter att större förbund kanske 
kan få “andra organisationer att gå med och hoppa på vårt tåg” och ytterligare andra talar om det 
kan underlätta att “bygga nätverk med kommuner, skolor och andra organisationer”. 

 

Behovet av att definiera mål och profil återkommer liksom vikten av att bli mer relevant för 
medlemmarna. “Man kan samverka till döds om man inte behåller sin profil. Behöver sätta den 
tydligt först.”  
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Å andra sidan finns några som på frågan svarar:  "Just nu vet jag inte. Svårt att säga hur det ska gå 
till.”  

 

Flera respondenter påpekar att en samordning nationellt inte behöver innebära att föreningar på 
lokal nivå ska samordnas eller slås ihop. Ett nytt förbund kunde helt enkelt ha flera föreningar och 
så får tiden utvisa vilka som kvarstår och vilka som omorganiseras. 

Fråga 10: Vilka risker finns med ett närmare samarbete, t.o.m ett samgående? 
Det som gäller för svaren om möjligheter med ett närmare samarbete, gäller även för svaren om 
risker: många olika och viktiga perspektiv kommer fram i svaren. 

 

Konkreta risker som flera lyfter är att “det finns en risk att tappa statsbidrag, regionala bidrag och 
kommunala bidrag”, att “större organisationer blir mer tungrodda, det tar längre tid att få hjälp, få 
pengar utbetalda etc.” och att det “blir svårare med personkännedom och kunskap om andra delar 
av organisationen”. 

 

Andra fokuserar på mer medlemsorienterade perspektiv som att det kan uppstå “osämja inom 
organisationen” och att “medlemmar i nyckelroller kan försvinna”.  Några oroar sig för att 
medlemmar tappar relationen till sitt förbund och väljer att lämna. Det som gäller enskilda 
medlemmar gäller även lokala föreningar som kan söka sig till andra riksförbund. 

 

De som lyfter risken “att något förbund inte vill vara med” hamnar ofta i slutsatsen “men då får 
det kanske vara så”. 

 

Några vill påminna om de “misstag som skedde i samband med distriktssammanslagningen där 
större distrikt gav en känsla av (för) stort ansvar och mindre lust". En konsekvens av ett 
samgående är att “folk kliver av om ansvaret blir för stort och så får man kvar ett visst urval."
  

 

Kring projektet som drivs kring ett eventuellt samgående lyfts perspektiv som “Tiden är kort för 
att hinna förändras men det får inte heller gå för fort” och “Långa diskussioner kan trasa sönder en 
organisation". 

 

Någon påminner om att “vi har levt gott i många år”. En annan respondent lyfter risken “att det 
visar sig vara fel - det var inte en gemensam identitet vi behövde."  
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En viktig fråga hos flera respondenter är hur “djupt” samgåendet ska gå. Flera anser att ett 
eventuellt samgående i första hand ska påverka den nationella nivån och att den regionala och 
lokala nivån får fortsätta som tidigare inom den nya riksorganisationen och ändra sin organisation 
allt eftersom. 

 

Slutligen finns det de som svarar:  “Jag ser inga risker”. 

Fråga 11: Nämn tre konkreta saker som behöver ske nu för att din och de tre 
andra organisationerna ska kunna gå framåt! 
Här bad vi respondenterna om tre konkreta förslag på hur arbetet med att utveckla de fyra 
förbunden skulle kunna utformas. Liksom i några tidigare fall redovisar vi här svaren i citat som 
vi, i vissa fall, förkortat. 

 

● “Undvika att “störa” den lokala nivån.” 
● “Den interna kommunikationen måste utvecklas,  t.ex. inbjudan till dialogmöten som 

begravdes i ett mail som handlade om annat.” 
● “Framförhållningen måste bli bättre. Vi har inte fått tider för årets årsmöte ännu och 

samma gäller kampanjer!” 
● "Viktigt att det tuffar på i en tydlig process under ett eller två år.” 
● “Viktigt att alla vill och vågar fundera i andra banor.” 
● “Prata inte om sammanslagning utan om en ny möjlighet.” 
● “Det kan se olika ut ute i landet. Låt det vara. Lös det övergripande först.” 
● “Jag är för dålig på att veta vad barn vill, vilka risker som finns etc.” 
● “Utred vad som händer om en lokalförening eller kår är medlem här eller där eller både 

och.” 
● “Försök samarbeta, det är det bästa man kan göra. Det är dåligt att gå bredvid varandra.” 
● “Känner man stöd och positivitet så blir det roligt att jobba.” 
● “Värna dialoger inom respektive förbund.” 
● “Titta på de ekonomiska konsekvenserna men låt inte ekonomin styra.” 
● “En folkrörelse består av människor. Hur får vi oss i olika åldersgrupper att lära känna 

varandra?” 
● “Vi måste finnas i andra sammanhang så vi inte låser oss inne.” 
● “Vem är en aktiv medlem? De som kommer till sammankomster eller de som driver 

alkohol- och drogfrågan i andra sammanhang?" 
● “Vi måste vara beredda att göra vissa avkall för att verka tillsammans.” 
● “Kommunikation ut till medlemmar och ledare är viktig.” 
● “Tydlig kommunikation och transparens.” 
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● “Börja inleda eller förstärka samarbeten. Utöka hela tiden. Börja smått och involvera sedan 
fler.”  

Fråga 12: Något vi inte frågat om? 
Frågan kan tyckas överraskande men har metodmässigt visat sig spela en viktig roll när det gäller 
att fånga upp synpunkter och kommentarer när intervjun går mot sitt slut. 

 

En respondent reflekterar: “Organisationerna har haft väldigt mycket pengar som måste ‘bevakas’ 
vilket leder till rigiditet och en ovilja att förändras. Nu tar pengarna slut och medlemmarna är inte 
beredda.” En annan frågar: “Hur blir det med tillgångar som, t.ex. lokaler, framöver?” 

 

En annan påpekar att det “finns bra exempel på distrikt som hittat ett tydligt uppdrag i att stötta 
lokala föreningar och säkra resurser”.  

 

Några spekulerar kring trender i samhället: “Pendeln slår tillbaka på ett annat sätt än förr, utifrån 
hur samhället ser ut idag.”, “Hur kan vi anpassa oss utifrån det vi har haft?” och “Medborgarnas 
engagemang är lika stort men annorlunda; hur kan vi fånga det utan rädsla?” 

 

Det handlar om organisationen idag och i framtiden: “Vi är ganska rädda. Rädda för att förlora 
våra fyrkanter och strukturer.”, “Finns problem för unga att engagera sig i IOGT-NTO. Det blir för 
stora frågor och barn och unga släpps inte in.” och “Många nya föreningar vill inte dela upp sig 
utifrån ålder. Kan vi hitta andra sätt att tänka?” 

 

När det gäller projektet som sådant framförs bl.a.  att “processen känns stressad. Det blir svårt att 
hitta de bästa lösningarna. Demokrati tar alltid tid.” och att det är “bra med bred samsyn så långt 
som möjligt. Men allra sämsta att fortsätta som vi gjort.” 

Slutsatser 
De genomförda intervjuerna fördjupar bilden av hur medlemmarna inom de fyra förbunden ser på 
en eventuell ny organisation. Synpunkterna och förslagen är många och vitt skiftande och 
återspeglar den bredd och det djup som respondenterna företräder när det gäller kunskap om och 
erfarenhet av de fyra förbunden organisatoriskt och verksamhetsmässigt. Nedan sammanfattar vi 
ett par genomgående teman i de genomförda intervjuerna: 

 

● Syftet är centralt - respondenterna återkommer till frågan om varför de fyra förbunden 
finns och vad de står för och vad de ska göra 

● Ett medlemskap som betyder något - respondenterna återkommer ofta till frågan om vad 
det innebär att vara medlem i de fyra förbunden, vad får man som medlem 
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● En organisation för alla - flera av respondenterna talar om behovet av att bli en mer öppen 
organisation som arbetar med frågor som inkludering, attityder och normer 

● Ekonomin är en ny utmaning - relativt få av respondenterna lyfter frågan om förbundens 
framtida ekonomi under intervjuerna, frågan diskuteras mer som en utmaning än ett hot 
mot verksamheten 

● Internationellt samarbete - ingen av respondenterna lyfte frågan om rörelsens 
internationella arbete 

Referenser 
Inga referenser 
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Underbilaga: Frågor djupintervjuer 
Nedan bifoga de frågor som användes under djupintervjuerna i maj 2023 

 

1. Vad upplever du är din organisations största utmaningar idag? 
2. Vad tror du övriga organisationer har för utmaningar? 
3. Hur ser din idealbild ut när det gäller din och de tre andra organisationernas framtid? 
4. Hur säkerställer vi medlemmarnas delaktighet? 
5. Vilka förändringar ser du behövs för att din organisation ska kunna utvecklas i framtiden? 

Har din organisation några särskilda behov? 
6. Vad tror du övriga organisationer behöver göra för att utvecklas? 
7. Hur kan de fyra organisationerna utvecklas tillsammans? 
8. Om vi tänker på gruppen barn och unga, hur möter vi deras behov och önskemål kring 

fritid och nykterhet? 
9. Vilka möjligheter finns med ett närmare samarbete, t.o.m. ett samgående? 
10. Vilka risker finns med ett närmare samarbete, t.o.m ett samgående?  
11. Nämn tre konkreta saker som behöver ske nu för att din och de tre andra organisationerna 

ska kunna gå framåt! 
12. Något vi inte frågat om? 
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Bilaga 3 Inventering av utredningar 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra underlag 
för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 gällande fortsatt 
arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och frågeställningar (t.ex. 
möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och scenarion) som är av betydelse 
för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta arbetet inom projektet och med en ny 
organisationsform. Bilagorna är ett underlag till kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt 
som t.ex. revisionsberättelsen. Det går alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga 
förslag som rör innehållet i bilagorna.  
 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 
värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska eller 
liknande konsekvenser. 

Inledning 
När organisationer initierar processer som skulle kunna påverka deras juridiska, ekonomiska eller 
skattemässiga förutsättningar är det viktigt att genomföra en s.k. due diligence eller, på svenska, 
organisationsbesiktning.  

 

I ett sådant arbete är det inte ovanligt att man även tittar på sådant som kan påverka 
verksamhetens genomförande. I fallet med en ideell förening kan det t.ex. handla om 
medlemsrelaterade frågor, frågor som har att göra med organisationens värdegrund eller vision 
samt frågor som har att göra med tillgängliga resurser som IT-stöd, lokaler etc. 

 

Syftet med en organisationsbesiktning är att i ett tidigt skede identifiera sådana faktorer som kan 
påverka eller som påverkas av en förändring. Härigenom kan man undvika att arbeta vidare med 
lösningar som skulle kunna få stora negativa effekter på verksamheten eller, på motsvarande sätt, 
tidigt kunna avsätta resurser för att hantera eller eliminera dessa effekter som hör samman med 
förslag man valt att gå vidare med. 

 

En organisationsbesiktning tar inte ställning till om en viss förändring är bra eller dålig. Den 
redovisar, så vitt möjligt, förutsättningarna för och konsekvenserna av en viss förändring utan att 
värdera. 

Metod och genomförande 
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Arbetet inleddes med att vi tog fram en lista över vilka dokument som skulle ingå i 
organisationsbesiktningen (se underbilaga nedan). I detta skede bedömdes en 
organisationsbesiktning som baseras på enbart skriftliga underlag vara tillräcklig eftersom fokus 
låg på juridiska, ekonomiska och skattemässiga konsekvenser. 

 

Den 15 mars 2023 fick samtliga fyra organisationers generalsekreterare ett mail med listan över de 
dokument som skulle skickas in till projektet. 

 

De underlag som skickades in (i alla organisationer finns inte alla dokument som angavs på listan) 
har analyserats och resultaten rapporteras i denna bilaga.. 

 

I detta läge i projektet har inget arbete lagts på att ta fram förslag kring hur resultaten i 
organisationsbesiktningen skulle kunna hanteras i det fortsatta arbetet. En sådan 
implementeringsplan tas fram om det blir aktuellt att gå vidare i projektet. 

 

Organisationsbesiktningen har uppnått den bredd och det djup som bedöms nödvändigt i 
projektets nuvarande fas. Ytterligare information kan komma att dyka upp vid en eventuell 
framtida, fördjupad organisationsbesiktning. 

Resultat 
IOGT-NTO 
Vi har gått igenom bl.a. följande dokument: 

● mall anställningsavtal 
● hyresavtal och utvalda avtal t.ex. gällande varumärken och Ordenshuset på Skansen 
● bolagsordningar för dotterbolag 
● firmateckningsprotokoll 
● försäkringsbrev 
● förteckning och beskrivning av fastigheter som ägs av någon del av IOGT-NTO-rörelsen 
● förteckning över organisationer där  IOGT-NTO är medlem och i vissa fall utser samtliga 

styrelseledamöter 
● kollektivavtal etc. 
● stadgar för utvalda stiftelser och föreningar 
● stadgar för riksorganisationen, distrikt, föreningar och kretsar 
● sammanställning av styrande och strategiska dokument 
● styrdokument som t.ex. arbetsordning för förbundsstyrelsen respektive förbundskansliet, 

delegationsordning, personalpolicy, placeringsriktlinjer, policy för Accent, riktlinjer för 
hantering av IOGT-NTO:s tillväxtlån, riktlinjer för hantering av IOGT-NTO:s brygglån 

● styrdokument, arbetsordning och attestplan för Miljonlotteriet 
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● översikt IT inom IOGT-NTO och styrdokument kring IT för Miljonlotteriet  
● utvalda bidragsansökningar, t.ex. Socialstyrelsen 
● årsredovisningar för förbund och utvalda dotterbolag och stiftelser 

 

Det förefaller som om de här aktuella stiftelsernas förordnande och/eller stadgar är tämligen öppet 
hållna i vad gäller ändamålet (typiskt “... genom understödjande av barn- och 
ungdomsverksamhet, som bedrives inom nykterhetsorganisationerna.”). 

 

Vad gäller lotteriverksamheten har Spelinspektionen höga krav på bl.a. de  IT-system och den IT-
infrastruktur som används för Miljonlotteriet. Om IT-verksamheten skulle flyttas till ett annat 
organisationsnummer skulle det kunna innebära betydande merkostnader. Kostnaderna kan 
minska om bytet av organisationsnummer sker i samband med att licensen förnyas (vilket sker 
vart femte år, närmast den 1 december 2024). 

 

Vi noterar att vissa IT-avtal har relativt långa löptider, åtminstone innan den löpande förnyelsen 
inträder. 

 

Vissa fonder och folkhögskolorna Tollare och Wendelsberg har inte ingått i granskningen.  

Junis 
Vi har gått igenom bl.a. följande dokument: 

● anställningsavtal 
● hyresavtal och övriga utvalda avtal, t.ex. licensavtal och avtal gällande koncernkonto 
● försäkringsbrev 
● kollektivavtal etc. 
● projektportfölj 
● stadgar för riksorganisationen, distrikt, Junis-föreningar och kretsar 
● styrdokument som t.ex. arbetsgivarpolicy, arbetsordning, arbetsplan, delegationsordning, 

kapitalplaceringspolicy, personalhandbok, personalpolicy och samverkansavtal avseende 
personuppgifter 

● verksamhetsberättelse 
● årsredovisning 

 

Hyresavtalet har en normal löptid. Hyresvärd är IOGT-NTO. 

NSF 
Vi har gått igenom bl.a. följande dokument: 

● anställningsavtal 
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● hyresavtal 
● kollektivavtal etc. 
● samverkansavtal med Scouterna 
● stadgar för riksorganisationen, distrikt, kårer och kretsar 
● styrdokument som t.ex. arbetsordning, delegationsordning och personalhandbok 
● årsredovisningar för riksorganisationen och stiftelser 

 

Hyresavtalet har en normal löptid. Hyresvärd är IOGT-NTO.  

 

Det förefaller som om de här aktuella stiftelsernas förordnande eller stadgar är tämligen öppet 
hållna i vad gäller ändamålet (typiskt “... att främja barns och ungdoms vård och fostran i 
alkoholfri miljö.”). 

 

Skulle NSF bli berörd av en omorganisation som ändrar organisationsnumret så behöver 
samverkansavtalet med Scouterna skrivas om i beaktande av de villkor som finns i bl.a. §2.4.1 i 
avtalet, dvs. Scouterna behöver säkra att den nya organisationen uppfyller samma krav som NSF 
gör idag. Samverkansavtalet är avgörande för att NSF ska få “använda Scouternas varumärke, 
inklusive logotype och begreppet ‘scouting’ i anslutning till program, utbildningar, aktiviteter och 
produkter för försäljning, samt respektive parts rättigheter och skyldigheter enligt detta avtal” 
(jmfr §8.5.1). 

 

Det kan här kort noteras att NSF valt att själva söka organisationsbidrag från MUCF (och att 
således inte ingå som en del i Scouternas ansökan). 

UNF 
Vi har gått igenom bl.a. följande dokument: 

● anställningsavtal 
● diverse handlingar gällande Rosa villan 
● hyresavtal och övriga utvalda avtal, t.ex. konsultavtal, licensavtal, samarbetsavtal och avtal 

gällande koncernkonto 
● försäkringsbrev 
● projektportfölj 
● stadgar för riksorganisationen, distrikt, föreningar och kretsar 
● styrdokument som t.ex. arbetsordning, delegationsordning, utkast kapitalplaceringspolicy, 

personalhandbok 
● årsredovisning 

 

Hyresavtalen har en normal löptid. Hyresvärd är IOGT-NTO.  
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Slutsatser 
Om granskningen 
Vi har granskat dokument som relaterar till organisationernas juridiska, ekonomiska och 
skattemässiga förhållande. Vi har även översiktligt granska närliggande dokument som t.ex. gäller 
krav på IT-infrastruktur eller möjligheten att bedriva verksamheten i vissa former.  

 

Även om fokus har legat på riksorganisationerna (som är de organisationerna som skulle bli direkt 
påverkade av en omorganisation) så har vi även granskat stadgar, vissa avtal etc. för förbundens 
organisationer på regional, lokal och kretsnivå.  

Huvudsaklig slutsats 
Vi har under arbetet inte funnit några absoluta hinder (juridska eller ekonomiska) för att fortsätta 
analysera olika alternativ kring en ny organisering.  

Särskilda medskick i det fortsatta arbetet 
Stiftelser är vanligen den organisationsform som ställer högst krav när det gäller förändringar. Vår 
bedömning är att de stiftelser vi har granskat har så pass breda ändamål att det kommer att vara 
möjligt att hantera dem i olika möjliga nya konstellationer. 

 

Den andra frågan som kräver särskild eftertanke är den om licenser och certifikat för 
lotteriverksamheten. Även här föreligger inga absoluta hinder för en förändring av dagens 
huvudmannaskap även om det lättaste vore att bibehålla dagens konstruktion vad gäller 
organisationsnummer etc.  

 

En tredje fråga gäller hantering av moms vid försäljning av tjänster mellan olika delar av 
organisationen (nuvarande eller framtida). Här måste man löpande försäkra sig om att de uppdrag 
för vilket ersättning utgår av Skatteverket bedöms som verksamhetsnära. 

 

Skulle organisationerna fatta beslut om att arbeta vidare med en ny organisation kommer en 
fördjupad due diligence att behöva utföras. 

Referenser 
I denna bilaga har en lång rad olika underlag använts som faller inom de kategorier som nämns i 
underbilagan. Vilka underlagen är framgår i sammanställningen ovan. 
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Bilaga 1: Inventeringsunderlag 
Nedan finns det infogat det inventeringsunderlag som skickades ut till generalsekreterarna i IOGT-
NTO, Junis, NSF och UNF den 15 mars 2023. 

 

Till generalsekreterarna i IOGT-NTO, Junis, NSF och UNF 

 

Hej, 

 

En del av arbetet under Fas 1 - Inriktningen är att ta fram en “Inventering av utredningar som 
behövs, samt preliminär bedömning av betydelse för samgåendet”. Vi har valt att göra denna 
utredningen tidigt i projekt så att ni får god tid på er att svara. Inventering ger en grund för att 
kunna ge en uppskattning i tid och övriga resurser när en eventuell ny organisation ska kunna 
sjösättas på uppmaning av FO-gruppen. En del av inventeringen kan tänkas ha bäring på hur vi tar 
oss fram i skrivandet av en proposition och riktningen framåt. 

 

För att kunna genomföra denna inventering och analys behöver vi få ta del av ett antal olika 
underlag från era respektive organisationer (se bifogad lista). 

 

Ni kan antingen maila dokumenten till mig eller använda lämplig delningstjänst (t.ex. via Dropbox, 
Sprend, Drive eller annan liknande delningstjänst). Maila eller dela till johan@styrelsepost.se- 

 

Vi önskar få era dokument etc. senast den 21 april 2023. 

 

Tveka inte att höra av er till mig om ni har frågor, kompletteringar eller funderingar. Jag nås 
enklast på johan@styrelsepost.se och snabbast på 0708-23 57 11. 

 

Vänliga hälsningar 

Johan Groth, e.u.  

Lista över önskade dokument 
Vi önskar ta del av nedanstående dokument. 

Riksorganisationen 
● gällande version av förbundets stadgar 
● förbundets senaste årsredovisning 



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Bilaga 1: Inventeringsunderlag 

150 (248) 

 

● styrdokument (organisationsbeskrivning, arbetsordning för styrelsen, delegationsordning, 
personalpolicy, personalhandbok, placeringspolicy etc.)   

● kollektivavtal 
● anställningsavtal för personer i chefsbefattning 
● sammanställning som visar på pensionsåtaganden och liknande långsiktiga 

personalåtaganden 
● försäkringsbrev 
● sammanställning av organisationens medlemskap i andra organisationer etc. 
● samverkansavtal med andra organisationer 
● sammanställning omfattande namn på bidragsgivare, löptid, total budget, kort beskrivning 

samt kontaktperson i organisationen över samtliga projekt organisationen bedriver som 
har en budget som överstiger 100.000 kronor och/eller löper på mer än två år 

● för samtliga stiftelser och fonder: urkunder, stadgar, senaste årsredovisning samt viktigare 
avtal 

● för samtliga dotterbolag: bolagsordning, aktieägaravtal, senaste årsredovisning samt 
viktigare avtal (t.ex. aktieägartillskott) 

● dokument som beskriver organisationens IT- och informationshantering (förvaltnings-, 
drift- och funktionell systemdokumention) 

● dokument som beskriver fastigheter som organisationen äger 
● hyresavtal som överskrider 100.000 kr per år 
● övriga avtal som överskrider 100.000 kr i omslutning och/eller löper på längre tid än tre år 
● sammanställning av övriga åtagande som kan vara av betydelse 
● sammanställning av ev. tvister som organisationen är involverad i 
● kontaktuppgifter till revisor, personal- och ekonomiansvarig 
● övriga dokument som kan vara av intresse för inventeringen 

Distrikt / regionala organisationer 
● mönster- eller standardstadgar för distriktsorganisationer 
● samtliga avtal som är tecknade mellan riksorganisationen och distriksorganisationerna 

som överskrider 100.000 kr i omslutning och/eller löper på längre tid än två år 
● lista över kontaktpersoner och revisorer i distriktsorganisationerna  
● övriga dokument som kan vara av intresse för inventeringen 

Lokalföreningar 
● mönster- eller standardstadgar för lokalföreningar 
● samtliga avtal som är tecknade mellan riksorganisationen och lokalföreningarna som 

överskrider 100.000 kr i omslutning och/eller löper på längre tid än två år 
● övriga dokument som kan vara av intresse för inventeringen 

 

Vi ser helst att ni skickar dokumenten i digital form antingen via mail eller lämplig delningstjänst. 
Eventuella icke-digitala dokument kan skickas till [...]. 
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Bilaga 4 Nuläge inom dagens organisationer 
 

Denna bilaga är en av leveranserna från projektet Fas 1 - Inriktningen. Bilagorna ska utgöra 
underlag för de beslut som ska fattas av kongresserna respektive förbundsmötet under 2023 
gällande fortsatt arbete kring ny organisationsform. Bilagorna beskriver olika aspekter och 
frågeställningar (t.ex. möjliga ekonomiska eller juridiska konsekvenser av olika förslag och 
scenarion) som är av betydelse för att kunna fatta beslut om inriktningen på det fortsatta 
arbetet inom projektet och med en ny organisationsform. Bilagorna är ett underlag till 
kongresserna respektive förbundsmötet på samma sätt som t.ex. revisionsberättelsen. Det går 
alltså inte att ändra på bilagorna. Det går heller inte att lägga förslag som rör innehållet i 
bilagorna.  
 

Bilagorna strävar efter att presentera fakta och analyser baserade på fakta. Bilagorna gör inga 
värderingar och ger inga rekommendationer så länge det inte handlar om att peka ut juridiska 
eller liknande konsekvenser. 

Inledning 
I arbetet med att genomföra projektet Fas 1 - Inriktningen har det framkommit behov av att göra 
en enkel kvantitativ jämförelse mellan de fyra förbunden. Det handlar om att få en översiktlig bild 
av grundläggande data som medlemsantal och centrala intäktskällor. 

Metod och genomförande 
Data har samlats in via respektive förbunds generalsekreterare och/eller ekonomiansvariga, kassör 
eller motsvarande. Frågan ställdes via mail och svaren har inkommit via mail. Sammanställningen 
baseras således på de data som respektive organisation själva tagit fram. 

 

Det bör noteras att olika förbund kan ha olika principer vad gäller medlemsredovisning och 
sammanställning av ekonomiska data. Där detta kan antas ha betydelse för tolkningen av data har 
en notering gjorts i den löpande texten. 

Resultat 
Medlemmar per förbund 
I tabellen nedan redovisas antalet medlemmar per förbund åren 2014 - 2022. 

 

År IOGT-NTO Junis NSF UNF 

2014 31 116 10 962 5 112 6 301 
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År IOGT-NTO Junis NSF UNF 

2015 30 807 10 853 4 852 5 071 

2016 30 049 11 166 4 779 4 064 

2017 28 999 11 343 4 470 3 873 

2018 27 479 10 185 4 107 5 221 

2019 26 562 8 592 4 118 3 424 

2020 25 972 7 539 3 894 2 554 

2021 23 830 7 808 3 711 2 717 

2022 20 484 8 337 3 648 2 284 

Tabell 1 Medlemmar per förbund 

 

När det gäller ungdomsorganisationerna kan det föreligga en skillnad mellan här redovisade siffror 
och de siffror som anges t.ex. i ansökan till Myndigheten för ungdoms- och civilsamhällesfrågor 
(MUCF). Detta beror på att organisationen till MUCF endast rapporterar medlemmar som är 
medlemmar i, ur förordningens gällande statsbidrag till synpunkt,  godkända föreningar 
(föreningar med minst 60 % barn och unga). 

 

I vissa fall kan medlemsantalen ha påverkats av andra faktor som byte av medlemsregister, 
ändrade regler vad gäller att förnya och bekräfta sitt medlemskap, ändrade regler vad gäller den 
tid en medlem får kvarstå i medlemslistan utan att ha återbekräftat sitt medlemskap etc.  

 

En närliggande fråga är den om antalet medlemmar med dubbelt medlemskap, dvs. vill säga där 
personen i fråga är medlem i flera av de fyra förbunden. Uppgifterna är inte helt lätta att få ut ur 
förbundens medlemsregister men en uppskattning ger vid handen att år 2022 var ca 300 av NSF:s 
medlemmar även medlemmar i IOGT-NTO, ca 200 i Junis och ca 10 i UNF. 

Intäkter per förbund i tkr 
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Några frågor som återkommit i projektet är hur förbundens intäkter utvecklats under de senaste 
åren och så särskilt när det gäller medlemsavgifter, organisationsbidrag från MUCF och intäkter 
från Miljonlotteriet åren 2014–2022. 

 

År IOGT-NTO Junis NSF UNF 

 M O L M O L M O L M O L 

2014 3178 - -* 444 2868 24139 298 1639 18600 140 1748 19104 

2015 3197 - 139270 483 2927 24338 405 1662 18600 150 1875 19333 

2016 3130 - 130948 418 3872 23370 390 1627 18700 125 1698 18894 

2017 2998 - 112776 487 2330 22108 405 1524 17000 130 1468 16439 

2018 2836 - 122020 454 2286 23479 507 1502 18200 10 1551 17631 

2019 2552 - 132963 275 2132 17866 446 1456 13600 0 1627 13679 

2020 2448 - 185435 0 2859 16490 699 1863 12700 0 2111 12756 

2021 2427 - 76498 0 2644 15881 674 1909 13000 0 2116 12993 

2022  2106 - 42479 0 3035 13028 752 1525 9300 0 2501 10585 

Tabell 2 Intäkter per förbund i tkr (M = medlemsavgifter, O = organisationsbidrag MUCF, L = 
Miljonlotteriet, * = jämförbara siffror saknas, siffror för 2022 är preliminära) 

 

Medlemsavgifterna beror på antalet medlemmar och nivå på avgifterna. Junis och UNF har sedan 
år 2020 respektive 2019 satt medlemsavgiften till 0 kronor per medlem. 

 

Organisationsbidraget från MUCF som förbundet erhåller ett visst år (“bidragsåret”) baseras på 
den ansökan förbundet lämnar in året innan (“ansökningsåret”). Antal bidragsgrundande 
föreningar och medlemmar i ansökan hänför sig till året för ansökningsåret (“underlagsåret”). 
Detta innebär att det finns en eftersläpning när det gäller bidragsnivå och medlemsantal. Om 
medlemsantal ökar erhåller förbundet proportionellt sett mindre pengar per medlem. På samma 
sätt erhåller förbundet proportionellt sett mer pengar per medlem ett visst år om medlemsantalet 
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sjunkit under de senaste två åren. Denna eftersläpning är viktig att hålla i minnet när siffrorna för 
organisationsbidrag ska jämföras över tid. 

 

Viktig att notera är förordningens villkor att “minst 60 procent av medlemmarna är i åldrarna 6-
25” gäller både på förbundsnivå och föreningsnivå, dvs. unga medlemmar i föreningar som inte 
uppfyller kravet räknas inte in i bidragsunderlaget.  

 

En komplett beskrivning av alla villkor som gäller för organisationsbidraget finns i Förordning 
(2011:65) om statsbidrag till barn- och ungdomsorganisationer. 

 

När det gäller intäkterna från Miljonlotteriet så redovisas de brutto i tabellen ovan. Detta betyder 
att intäkten som redovisas för IOGT-NTO är den totala intäkten från lotteriet. IOGT-NTO delar 
därefter ut bidrag till övriga förbund vilka redovisas i tabellen. 

 

I IOGT-NTO:s årsredovisning för 2022, avsnittet om redovisningsprinciper, framgår följande 
gällande redovisningen av lotteriverksamheten vilket vi valt att inkludera in extenso: 

 

“Miljonlotteriets lotteriverksamhet har bruttoredovisats. IOGT-NTO redovisar lotteriernas 
hela omsättning och samtliga kostnader i lotteriverksamheten. Den nya spellagstiftningen 
har möjliggjort tidigareläggning av lotteriavsluten varvid IOGT-NTO redovisat överskotten 
för både 2019 och 2020 i 2020 års siffror. Lotteriernas intäkter och kostnader har fram till 
2019 redovisats hos IOGT-NTO det år som respektive lotteri avslutats, det vill säga normalt 
året efter det år som lotterna i lotteriet har sålts. Från och med 2020 har lotteriernas 
intäkter och kostnader redovisats det år som intäkterna erhållits eller kommer att erhållas. 
Av 

lotteriöverskottet lämnas anslag till de övriga förbunden inom IOGT-NTO-rörelsen, Junis, 
UNF och NSF. Anslagen redovisas som en separat kostnadspost i resultaträkningen. År 
2021 har lotteriernas redovisning reviderats så att lotteriernas överskott beräknas 
inklusive operatörens 

överskott. Från och med 2021 redovisas anslagen till de övriga förbunden ej vid utbetalning 
utan som skuldpost i årsredovisningen. Därav har både 2020 och 2021 års anslag till övriga 
förbund kostnadsförts 2021.” 

 

Notera att periodiseringsprinciperna för överskottet från Miljonlotteriet är annorlunda i de övriga 
förbunden. 
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Analys 
Under den här studerade perioden (2014 - 2022) har samtliga förbund vidkänts en minskning i 
antalet medlemmar: IOGT-NTO ca 34 %, Junis ca 24 %, NSF ca 28 % och UNF ca 63 %. 
Tillsammans har de fyra förbundet tappat ca 35 % av den samlade medlemskåren under de senaste 
åtta åren. Detta återspeglas direkt i inbetalda medlemsavgifter för IOGT-NTO som sjunkit med ca 
34 %.  

 

Värt att notera i sammanhanget är att NSF i sitt svar noterar att Scouterna i Sverige har ökat sitt 
medlemsantal nio år i rad (oaktat NSF:s minskning). Under 2022 ökade, enligt uppgiftslämnaren, 
Scouterna med 4047 medlemmar och har idag över 80 000 medlemmar. Scoutrörelsen 
internationellt är också på frammarsch. 

 

När det gäller organisationsbidraget från MUCF består det av två delar:  ett grundbidrag om utgår 
lika till alla förbund som uppfyller kraven i förordningen och en rörlig del som baseras på antalet 
godkända föreningar i kombination med antal medlemmar i dessa föreningar. 

 

Intäkterna från Miljonlotteriet har sjunkit med närmare 70 % sedan 2015 vilket påverkar samtliga 
förbunds intäkter. Något förenklat kan vi konstatera att alla tre barn- och ungdomsförbund under 
perioden fått se sina bidrag från Miljonlotteriets verksamhet i stort sett halveras. 

Referenser 
Förordning (2011:65) om statsbidrag till barn- och ungdomsorganisationer. 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Medskick till 
utredningen om framtidens nykterhetsrörelse ” (10j) 
Bakgrund 
UNF har tillsammans med de övriga förbunden i IOGT-NTO-rörelsen under våren fört samtal mellan sig 
och fört samtal med våra medlemmar om framtidens nykterhetsrörelse. Detta har lett fram till 
proposition [propositionens namn] som nu föreslås till kongresser och förbundsmöte för alla fyra 
förbund. I arbetsordningen som vi föreslår till kongressen krävs det av mötet att förslagets att-satser inte 
justeras under kongressen, utan de kan bara antas eller avslås. Syftet med detta är säkerställa att de 
förbunden som vill fortsätta utreda framtidens nykterhetsförbund lämnar kongresser och förbundsmöte 
med likalydande beslut. Detta blir särskilt viktigt då kongress och förbundsmöte inte genomförs 
simultant.  

Givetvis förväntas ombud från alla förbunden att vilja göra sin röst hörd i processen och därför kan man 
till detta förslaget ge medskick till processen. Vi i förbundsstyrelsen vill dock poängtera att medskicken 
inte bör vara absoluta direktiv, utan viktiga medskick som förbundsstyrelsen bör se som sina egna. 
Absoluta direktiv i detta läget riskerar att skapa låsningar i processen vilket riskerar att göra frågan 
svårhanterad. 

Som grund till detta har vi i förbundsstyrelsen fört samtal om vilka medskick vi själva ser som viktiga, och 
kongressen uppmanas att lägga till, ta bort och justera innehållet i listan för att på bästa sätt representera 
UNF:s medlemmar i processen. 

Skulle propositionen avslås ska också denna handling anses som avslagen. 

Medskick till en fortsatt utredning 
I förbundsstyrelsens arbete med utredningen om framtidens nykterhetsrörelse så ska de särskilt beakta 
följande: 

• Framtidens nykterhetsrörelse ska fokusera på sina rötter i landet. 

• Framtidens nykterhetsrörelse ska ge utrymme för många röster. 

• Framtidens nykterhetsrörelse ska vara redo för framtidens utmaningar. 

• Framtidens nykterhetsrörelse ska ge utrymme för ungas röster. 

Ungdomens Nykterhetsförbund är en ungdomsorganisation och därför kommer vi alltid sträva efter att 
lyfta ungdomar. I det arbetet är särskilt ungas rätt till demokrati, organisering och sina egna utrymmen 
viktiga. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

att bifalla förslaget om medskick till utredningen om framtidens nykterhetsrörelse.  
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Drogpolitiskt program” 
(10k) 
Bakgrund 
På kongressen 2021 beslutades om ett nytt drogpolitiskt program. Det nya programmet har ett nytt 
upplägg och är uppdelat i teman. Med det kom även ett nytt sätt att hantera drogpolitiska programmet på 
kongressen. I stället för att hantera hela programmet på varje kongress så väljer förbundsstyrelsen ut 
några områden att fokusera på. Dessa behandlas särskilt, även om hela programmet beslutas om på 
kongressen. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

att stryka området Förebygg. 

att anta det reviderade förslaget för området Alkoholreklam i samhället. 

att anta det reviderade förslaget för området Alkoholindustrin. 

att anta det reviderade förslaget för området Alkoholnormen. 

att anta det reviderade förslaget för området Turism & kultur.  

att anta det reviderade förslaget för området Reformera narkotikapolitiken. 

att anta det reviderade förslaget för området Serveringstillstånd. 

att anta det drogpolitiska programmet i sin helhet. 
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Föreslagna revideringar i det drogpolitiska programmet 
Förebygg 
Området styrks i sin helhet. 

Nuvarande program Förslag 

UNF anser att förebyggande av konsumtion 
är det bästa sättet att minska alkohol- och 
drogskador. De viktigaste metoderna för att 
göra detta är att stärka individer, krossa 
alkoholnormen, föra en restriktiv alkohol- 
och drogpolitik samt att säkerställa att det 
alltid finns nyktra mötesplatser. Alkohol och 
andra droger ska aldrig förekomma utan att 
ifrågasättas. Inför alla politiska beslut ska det 
tas hänsyn till folkhälsa och sociala aspekter. 
Detta arbete och synsätt måste genomsyra 
hela samhället. 
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Alkoholreklam i samhället 
Nuvarande program Förslag 

Per definition är marknadsföring, eller 
reklam, ett sätt för företag att skapa ett behov 
för deras produkter som inte tidigare fanns 
där. Alkoholreklam och marknadsföring ökar 
konsumtionen och hjälper företagen nå nya 
målgrupper. Samtidigt befäster och förstärker 
alkoholreklam den nuvarande 
alkoholnormen. Även om det finns krav om 
måttfullhet så gör alkoholindustrin sitt bästa 
för att komma runt reglerna. 

Marknadsföring, eller reklam, är ett sätt för 
företag att skapa ett behov för deras 
produkter som inte tidigare fanns där. 
Alkoholreklam och marknadsföring ökar 
konsumtionen och hjälper företagen nå nya 
målgrupper. Samtidigt befäster och förstärker 
alkoholreklam den nuvarande 
alkoholnormen. Även om det finns 
lagstadgade krav om måttfullhet för 
alkoholreklam så gör alkoholindustrin sitt 
bästa för att komma runt reglerna. 

Varje år omsätter alkoholreklamen kring 1,4 
miljarder kronor (2014) [1] . Flertalet studier 
har kartlagt sambandet mellan alkoholreklam 
och ökad konsumtion, det är tydligt att 
alkoholreklamen får folk att dricka mer. 
Bland unga bidrar alkoholreklam både till 
ökad konsumtion bland de som redan dricker 
alkohol, men även till att de som annars 
kanske inte skulle dricka alkohol börjar med 
det[2], [3]. Vi vet också att alkoholreklam 
finns på de plattformar som unga finns på, 
ungdomar (15-24 år) blir exponerade för 13 
440 alkoholreklam och alkoholbudskap per 
år[4] . 

Varje år omsätter alkoholreklamen ungefär 
1,4 miljarder kronor (2014) [1]. Flertalet 
studier har kartlagt sambandet mellan 
alkoholreklam och ökad konsumtion. Dessa 
studier har funnit att det är tydligt att 
alkoholreklamen får folk att dricka mer. 
Bland unga bidrar alkoholreklam både till 
ökad konsumtion bland de som redan dricker 
alkohol, men även till att de som valt att avstå 
börjar konsumera alkohol [2], [3]. Vi vet 
också att alkoholreklam finns på de 
plattformar som unga finns på, ungdomar 
(15–24 år) blir exponerade för 13 440 fall av 
alkoholreklam och alkoholbudskap per år [4]. 

Alkohollagen 7 kap. 1 § lyder: 
Vid marknadsföring av alkoholdrycker eller 
alkoholdrycksliknande preparat till 
konsumenter ska särskild måttfullhet iakttas. 
Reklam- eller annan marknadsföringsåtgärd 
får inte vara påträngande, uppsökande eller 
uppmana till bruk av alkohol. 
Marknadsföring får inte rikta sig särskilt till 
eller skildra barn eller ungdomar som inte har 
fyllt 25 år. 

Alkohollagen 7 kap. 1 § lyder: 
Vid marknadsföring av alkoholdrycker eller 
alkoholdrycksliknande preparat till 
konsumenter ska särskild måttfullhet iakttas. 
Reklam- eller annan marknadsföringsåtgärd 
får inte vara påträngande, uppsökande eller 
uppmana till bruk av alkohol. 
Marknadsföring får inte rikta sig särskilt till 
eller skildra barn eller ungdomar som inte har 
fyllt 25 år. 
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Nuvarande program Förslag 

Lagen lyckas trots detta inte hindra 
alkoholreklam och alkoholbudskap från att nå 
unga. UNF kräver starkare tag för att stoppa 
all alkoholreklam. Inga barn eller unga ska 
utsättas för alkoholmarknadsföring. En 
plattform där alkoholreklam och 
alkoholbudskap särskilt når unga är sociala 
medier. Myndigheter har varit dåliga på att 
reglera dessa. Därför måste det finnas 
särskilda regler kring just alkoholreklam i 
sociala medier, likt dem föreslagna i statens 
utredning om Alkoholreklam i Sociala medier 
m.m.[5] 

Lagen lyckas trots detta inte hindra 
alkoholreklam och alkoholbudskap från att nå 
unga. UNF kräver starkare tag för att stoppa 
all alkoholreklam. Inga barn eller unga ska 
utsättas för alkoholmarknadsföring. En 
plattform där alkoholreklam och 
alkoholbudskap särskilt når unga är sociala 
medier. Myndigheter har varit dåliga på att 
reglera alkoholreklamen på dessa plattformar. 
Därför måste det finnas särskilda regler kring 
just alkoholreklam i sociala medier, likt de 
som är föreslagna i statens utredning om 
Alkoholreklam i Sociala medier m.m. [5] 

UNF kräver: 
• att ett totalförbud på all form av 

marknadsföring av alkohol införs 

• att vid marknadsföring av alkoholfria 

produkter får varumärket ej vara 

förknippat med alkohol 

• att självreglering inte ses som ett 

alternativ till lagstiftning  

• att självreglering betraktas som en 

metod för alkoholindustrin att 

underminera lagstiftning 

UNF kräver: 
• att ett totalförbud på all form av 

marknadsföring av alkohol införs 

• att vid marknadsföring av alkoholfria 

produkter får varumärket ej vara 

förknippat med alkohol 

• att självreglering inte ses som ett 

alternativ till lagstiftning  

• att självreglering betraktas som en 

metod för alkoholindustrin att 

underminera lagstiftning 
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Alkoholindustrin 
Nuvarande program Förslag 

Alkohol är inte som vilken produkt som helst 
och kan därmed inte heller behandlas som 
sådan. För att minska alkoholens påverkan på 
samhället krävs reglering av marknaden och 
krav på producenterna. 

Alkoholindustrin är inte som andra 
industrier. De framställer varor som är 
skadliga på både individ- och samhällsnivå. 
Historiskt har alkoholindustrin därtill agerat 
oetiskt och många av de stora bryggerierna 
har skelett i garderoben, samtidigt som de 
fortsätter bedriva oetisk verksamhet för att 
stärka sina varumärken och garantera 
alkoholnormens överlevnad. Därför kräver 
UNF att alkoholindustrins organisationer ska 
omfattas av tydliga krav och regler för att 
kunna skydda samhället och individer från 
alkoholindustrins påverkan. 

Vi ser allt för ofta hur alkoholindustrin 
försöker påverka beslutsfattare till att ta för 
dem gynnsamma beslut. Ofta genom 
lobbying. Exempelvis påverkade 
alkoholindustrin finsk alkohollagstiftning 
under 2016-2017 till att bli mindre 
omfattande och sämre[1] . För att få en 
överblick av hur mycket alkoholindustrin 
faktiskt påverkar beslutsfattare kräver UNF 
ett lobbyregister som kartlägger 
alkoholindustrins lobbyverksamhet införs. 
Myndigheter och politiker skulle ansvara för 
att rapportera till registret. 

Vi ser alltför ofta hur alkoholindustrin 
försöker påverka beslutsfattare till att 
genomföra – för alkoholindustrin – 
gynnsamma beslut. Detta görs ofta genom 
lobbying. Exempelvis påverkade 
alkoholindustrin finsk alkohollagstiftning 
under 2016–2017 till att bli mindre 
omfattande och sämre [1]. Alkoholindustrin 
påverkar politiska beslut, men insynen i 
vilken utsträckning alkoholindustrin 
genomför lobbying gentemot beslutsfattare är 
begränsad. Därför kräver UNF ett 
lobbyregister som kartlägger 
alkoholindustrins lobbyverksamhet. 
Myndigheter och politiker skulle vara 
ansvariga för att rapportera 
lobbyverksamheten till registret. 
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Nuvarande program Förslag 

Det är viktigt att reglera vilka som får bedriva 
förebyggande arbete, forskning och 
utbildning. På 60-talet gick det att se hur 
tobaksindustrin arbetade med egen pseudo-
forskning för att försöka bevisa att tobak inte 
är skadligt. Det är inte orimligt att misstänka 
alkoholindustrin för att göra något liknande. 
Redan idag finansieras eller författas en stor 
del av forskningsartiklar av alkoholindustrin, 
en uppskattning identifierade kring 13 500 
artiklar[2]. Det är därför viktigt att det tydligt 
framgår vilka som finansierat forskning.  

Det är viktigt att reglera vilka som får bedriva 
förebyggande arbete, forskning och 
utbildning. På 60-talet arbetade 
tobaksindustrin med egen pseudo-forskning 
för att försöka bevisa att tobak inte är 
skadligt. Det är inte orimligt att misstänka att 
alkoholindustrin gör något liknande. Redan 
idag finansieras eller författas en stor del av 
forskningsartiklar av alkoholindustrin, en 
studie identifierade ungefär 13 500 artiklar 
som finansierats av alkoholindustrin [2]. Det 
är därför viktigt att det tydligt framgår vilka 
som finansierat forskning. 

Alkoholindustrin ska även hålla sig utanför 
förebyggande arbete och skolan. Idag sprider 
alkoholindustrin material såsom Prata om 
Alkohol för att påverka skolans förebyggande 
arbete. En industri med så tydligt 
vinstintresse ska inte ges utrymme i det 
förebyggande arbetet. Det är direkt skadligt 
och riskerar att förstärka alkoholnormen 
vilket ofta är deras intention. Vi tycker att 
organisationer med vinstintresse i alkohol bör 
förbjudas i det förebyggande arbetet samt i 
skolmaterial. 

Alkoholindustrin ska även hålla sig utanför 
förebyggande arbete och skolan. Idag sprider 
alkoholindustrin material såsom Prata om 
Alkohol för att påverka skolans förebyggande 
arbete. En industri med ett så tydligt 
vinstintresse ska inte vara de som utvecklar 
det förebyggande arbetet. Det är direkt 
skadligt och har ofta som mål att förstärka 
alkoholnormen. Detta för att de har ett 
intresse i att fler konsumerar deras produkter 
för att generera vinst till företaget. Vi tycker 
att organisationer med vinstintresse i alkohol 
bör förbjudas i det förebyggande arbetet samt 
i skolmaterial. 
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Nuvarande program Förslag 

Alkoholproduktion orsakar enorma skador på 
miljön[3]. Produktionen kräver bland annat 
mycket vatten och då odlingen av råvaror till 
alkoholproduktion främst sker i torrare 
områden är denna vattenkonsumtion 
förödande på många platser. Dessutom tar 
denna odlingsmark i anspråk som hade varit 
bättre lämpad för produktion av livsmedel. 
Detta höjer matpriset och gör det svårare för 
människor att få tag på mat. Vi anser att 
alkoholindustrin bör ställas till svars för och 
tvingas kompensera för sin påverkan på 
miljön. 

Alkoholproduktion orsakar enorma skador på 
miljön [3]. Produktionen kräver bland annat 
mycket vatten och då odlingen av råvaror till 
alkoholproduktion främst sker i torrare 
områden är denna vattenkonsumtion 
förödande på många platser. Dessutom tas 
odlingsmark i anspråk för alkoholindustrins 
produktion som hade varit bättre lämpad för 
produktion av livsmedel. Detta höjer 
matpriset och gör det svårare för människor 
att få tag på mat. Vi anser att alkoholindustrin 
bör ställas till svars för och tvingas 
kompensera för sin påverkan på miljön. 

Samtidigt utnyttjar alkoholindustrin 
människor. Ett tydligt exempel är hur 
Heineken utnyttjat samhällen och människor 
för att tjäna pengar i Afrika.[4] Det är ofta 
samma företag som bedriver verksamhet i 
Sverige som utnyttjar människor i andra 
länder, de måste ställas till svars.  

Samtidigt utnyttjar alkoholindustrin 
människor. Ett tydligt exempel är hur 
Heineken utnyttjat samhällen och människor 
för att tjäna pengar i Afrika. [4] Det är ofta 
samma företag som bedriver verksamhet i 
Sverige som utnyttjar människor i andra 
länder, de måste ställas till svars. 
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Nuvarande program Förslag 

UNF kräver: 
• att ett nationellt och offentligt 

lobbyregister för att kartlägga 

alkoholindustrins påverkansarbete 

• att alkoholindustrin förhindras att 

påverka förebyggande arbete 

• att alkoholindustrin ska tvingas betala 

kraftigt för sina miljöskador 

• att alkoholindustrin ska ställas till 

svars för sitt utnyttjande av 

människor 

• att all forskning inom alkohol- och 

drogområdet finansieras av aktörer 

utan vinstintresse 

• att alkoholindustrin förbjuds från att 

bedriva sponsring i alla sammanhang 

där det görs i marknadsföringssyfte 

UNF kräver: 

• att ett nationellt och offentligt 
lobbyregister för att kartlägga 
alkoholindustrins påverkansarbete 

• att alkoholindustrin förhindras att 
påverka förebyggande arbete 

• att alkoholindustrin ska tvingas betala 
kraftigt för sina miljöskador 

• att alkoholindustrin ska ställas till 
svars för sitt utnyttjande av 
människor 

• att all forskning inom alkohol- och 
drogområdet finansieras av aktörer 
utan vinstintresse 

• att alkoholindustrin förbjuds från att 
bedriva sponsring i alla sammanhang 
där det görs i marknadsföringssyfte 
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Alkoholnormen 
Nuvarande program Förslag 

En norm är en underförstådd eller oskriven 
regel som dikterar hur människor beter sig, 
till exempel på arbetsplatsen eller i 
kompisgänget. Det finns många bra normer 
men också flera dåliga och dessa påverkar alla 
människor på ett eller annat sätt. Vissa 
normer kan tvinga in människor i destruktiva 
mönster. Det sociala kravet och informella 
trycket att dricka alkohol är en av dessa 
destruktiva normer. 

En norm är en underförstådd eller oskriven 
regel som dikterar hur människor beter sig, 
till exempel på arbetsplatsen eller i 
kompisgänget. Det finns många bra normer 
men också flera dåliga och dessa påverkar alla 
människor på ett eller annat sätt. Vissa 
normer kan tvinga in människor i destruktiva 
mönster. Det sociala kravet och informella 
trycket att dricka alkohol är en av dessa 
destruktiva normer. 

Alkoholnormen bär ansvaret för många 
problem i samhället. Alkoholkonsumtion 
leder till kostnader på 103 miljarder kronor 
per år för samhället[1]  och orsakar otaliga 
personliga tragedier. Vi behöver tänka om. 
103 miljarder skulle göra mer nytta på andra 
platser. En försvagad eller tillintetgjord 
alkoholnorm skulle både orsaka både färre 
skador för individen och lägre kostnader för 
samhället. 

Alkoholnormen bär ansvaret för många 
problem i samhället. Alkoholkonsumtion 
leder till kostnader på 103 miljarder kronor 
per år för samhället och orsakar otaliga 
personliga tragedier. Vi behöver tänka om. 
103 miljarder skulle göra mer nytta på andra 
platser. En försvagad eller tillintetgjord 
alkoholnorm skulle både orsaka både färre 
skador för individen och lägre kostnader för 
samhället. 
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Nuvarande program Förslag 

Alla unga växer upp med normer omkring sig 
och även bland ungdomar finns ofta en 
alkoholnorm. Hets och grupptryck är vanligt 
förekommande och många dricker trots att de 
är omyndiga[2] och kanske inte ens vill det.  
Skolan har ett ansvar att för att hjälpa elever 
ifrågasätta strukturer omkring sig. Därför 
tycker UNF att normkritik ska ingå i 
läroplanerna. Ingen ska tvingas in i 
förutbestämda mönster utan verktyg för att 
ifrågasätta. Det ska också finnas tillgång till 
nyktra mötesplatser där unga får möjlighet till 
en meningsfull fritid fri från press till att 
konsumera alkohol och andra droger. UNF 
tycker också att det borde vara olagligt att 
bjuda en person som är under 21 år på 
alkohol. Det gör det lättare för både de under 
18 och 21 att motstå genom att hänvisa till 
åldersgränsen och kan motverka 
alkoholnormen bland unga. 

Alla unga växer upp med normer omkring sig 
och även bland ungdomar finns ofta en 
alkoholnorm. Hets och grupptryck är vanligt 
förekommande och många dricker trots att de 
är omyndiga och kanske inte ens vill 
det.  Skolan har ett ansvar att för att hjälpa 
elever ifrågasätta strukturer omkring sig. 
Därför tycker UNF att normkritik ska ingå i 
läroplanerna. Ingen ska tvingas in i 
förutbestämda mönster utan verktyg för att 
ifrågasätta. Det ska också finnas tillgång till 
nyktra mötesplatser där unga får möjlighet till 
en meningsfull fritid fri från press till att 
konsumera alkohol och andra droger. UNF 
tycker också att det borde vara olagligt att 
bjuda en person som är under 21 år på 
alkohol. Det gör det lättare för både de under 
18 och 21 att motstå genom att hänvisa till 
åldersgränsen och kan motverka 
alkoholnormen bland unga. 

Efter att alkoholservering förbjöds efter 22:00 
som följd av coronapandemin noterades en 
nedgång av samtal till SOS på lördagskvällar, 
en tid då många av samtalen annars brukar 
bero på våld mellan okända.[3] Detta visar på 
alkoholnormens skadliga effekter och talar för 
ytterligare begränsning av alkoholservering.  
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Alkoholnormen är oerhört stark bland 
studenter [4] och enligt många av dem har 
alkohol påverkat studierna negativt [5] . När 
man 2007-2008  arbetade mer med 
alkoholprevention på fyra högskolor 
minskade andelen studenter som påverkades 
negativt av sin alkoholkonsumtion.[6] . Det 
är alltså fullt möjligt att få studenter att dricka 
mindre och därmed minska alkoholens 
skadliga effekter.  Högskolor och universitet 
ska därför arbeta aktivt för att motverka 
alkohol och alkoholnormen. 

Alkoholnormen är oerhört stark bland 
studenter och enligt många av dem har 
alkohol påverkat studierna negativt. När man 
2007–2008 arbetade mer med 
alkoholprevention på fyra högskolor 
minskade andelen studenter som påverkades 
negativt av sin alkoholkonsumtion. Det är 
alltså fullt möjligt att få studenter att dricka 
mindre och därmed minska alkoholens 
skadliga effekter.  Högskolor och universitet 
ska därför arbeta aktivt för att motverka 
alkohol och alkoholnormen. 

 I andra grupper visar sig alkoholnormen på 
andra sätt. Exempelvis olika etniska och 
hbtq-grupper. Hbtq-personer använder 
alkohol och andra droger i högre 
utsträckning och intensivare än andra 
grupper. Hbtq-ungdomar har inte samma 
tillgänglighet till mötesplatser som andra 
ungdomar. Alkoholnormen är mer intensiv 
bland och drabbar hbtq-personer hårdare. 
Samtidigt vet vi väldigt lite om hur alkohol, 
droger och deras normer påverkar hbtq-
personer, då det finns väldigt lite forskning 
på området.  

I utelivet är alkoholnormen ofta stark, men 
det finns betydande åtgärder som kan tas till 
för att uppmuntra en nykter norm även kring 
festande. Bland annat genom att det krävs att 
de som innehar ett serveringstillstånd har ett 
utbud av alkoholfritt som är omfattande och 
mer tillgängligt och synligt i bl.a. 
marknadsföring och menyer. 
Alkoholförsäljning borde inte få pågå längre 
än till 22.00 på kvällen. Däremot ska det vara 
möjligt för uteställen att hålla öppet och 
servera alkoholfria drycker även efter att 
alkoholserveringen har avslutats. Detta för att 
göra det lättare att festa nyktert och bidra till 
ett tryggare uteliv med mindre gatuvåld. 

I utelivet är alkoholnormen ofta stark, men 
det finns betydande åtgärder som kan tas till 
för att uppmuntra en nykter norm även kring 
festande. Bland annat genom att det krävs att 
de som innehar ett serveringstillstånd har ett 
utbud av alkoholfritt som är omfattande och 
mer tillgängligt och synligt i bl.a. 
marknadsföring och menyer. 
Alkoholförsäljning borde inte få pågå längre 
än till 22.00 på kvällen. Däremot ska det vara 
möjligt för uteställen att hålla öppet och 
servera alkoholfria drycker även efter att 
alkoholserveringen har avslutats. Detta för att 
göra det lättare att festa nyktert och bidra till 
ett tryggare uteliv med mindre gatuvåld. 
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Även i arbetslivet förekommer ofta en 
alkoholnorm. Det förekommer att 
arbetsgivare bjuder på alkohol under 
konferenser och fester de anordnar. Vi tycker 
inte att alkohol på något sätt bör höra 
samman med arbetslivet. Alkohol på arbetet 
kan leda till att det inte känns som ett 
alternativ att säga nej, eller trigga de som har 
eller tidigare har haft problem. Därför borde 
inte arbetsgivare få bjuda anställda på alkohol. 

Även i arbetslivet förekommer ofta en 
alkoholnorm. Det förekommer att 
arbetsgivare bjuder på alkohol under 
konferenser och fester de anordnar. Vi tycker 
inte att alkohol på något sätt bör höra 
samman med arbetslivet. Alkohol på arbetet 
kan leda till att det inte känns som ett 
alternativ att säga nej, eller trigga de som har 
eller tidigare har haft problem. Därför borde 
inte arbetsgivare få bjuda anställda på alkohol. 

UNF kräver:  

• att arbetsgivare inte får bjuda sina 
anställda på alkohol 

• att kommuner ska ställa högre krav på 
ett alkoholfritt utbud som är 
likvärdigt alkoholutbudet hos krogar 
och restauranger 

• att Skolverket ska involvera 
normkritik i läroplanen 

• att alkoholservering förbjuds efter 
22:00 

• att serveringsställen ska ha öppet 
minst en timme efter att 
alkoholserveringen avslutats 

• att det ska vara olagligt att bjuda 
ungdomar under 21 år på alkohol 

• att universitet och högskolor ska 
arbeta aktivt för att motverka 
alkoholnormen bland studenter 

UNF kräver:  
 

• att arbetsgivare inte får bjuda sina 
anställda på alkohol 

• att kommuner ska ställa högre krav på 
ett alkoholfritt utbud som är 
likvärdigt alkoholutbudet hos krogar 
och restauranger 

• att Skolverket ska involvera 
normkritik i läroplanen 

• att alkoholservering förbjuds efter 
22:00 

• att serveringsställen ska ha öppet 
minst en timme efter att 
alkoholserveringen avslutats 

• att det ska vara olagligt att bjuda 
ungdomar under 21 år på alkohol 

• att universitet och högskolor ska 
arbeta aktivt för att motverka 
alkoholnormen bland studenter 

• att det ska finnas ett särskilt arbete för 
utsatta minoriteters tillgång till nyktra 
mötesplatser 
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Turism & kultur 
Nuvarande program Förslag 

Ett av de vanligaste sätten som svenskar 
köper alkohol är genom resor utomlands.[1] 
Varje år spenderar svenskar över 10 miljoner 
nätter på fritidsresor utomlands.[2] En av 
baksidorna till detta är att svenskarna ofta tar 
med sin alkoholkultur dit vi reser. De pengar 
turister spenderar på alkohol gör det möjligt 
för industrin att etablera sin närvaro på 
platserna folk reser till. Detta skadar 
lokalbefolkningen på kort och lång sikt. 

Ett av de vanligaste sätten som svenskar 
köper alkohol är genom resor utomlands. [1]. 
Varje år spenderar svenskar över 10 miljoner 
nätter på fritidsresor utomlands. [2] En av 
baksidorna med detta är att svenskarna tar 
med sin alkoholkultur dit vi reser. De pengar 
turister spenderar på alkohol gör det möjligt 
för industrin att etablera sin närvaro på 
platserna folk reser till. Detta skadar 
lokalbefolkningen på kort och lång sikt. 

Alkoholindustrin använder sig i flera länder 
av så kallade ölflickor. Detta är unga kvinnor 
som anställs för att öka försäljningen av ett 
visst ölmärke; de kläs i åtsittande, ofta korta 
klänningar i märket och får utstå sexuella 
trakasserier, låg lön och risk att själva hamna i 
prostitution och beroende.[3] Trots att 
företagen lovat att bättra sig undviker de 
istället ansvaret för situationen genom att 
ölflickorna anställs av baren snarare än direkt 
av företaget.[4] 

Reseföretag använder ofta alkohol i sin 
marknadsföring och svenskar konsumerar 
mer alkohol än vanligt när de är på semester. 
Alla länder har inte samma alkoholkultur som 
den som finns i Sverige, på vissa platser har 
alkoholindustrin inte ens funnits etablerad, 
men när svenskar reser till länder och 
efterfrågar alkoholprodukter skapas en 
marknad som hjälper industrin etableras. 

”They have joined the Club” Så lyder en text 
på en reklamskylt för en klubb i Ugandas 
huvudstad Kampala. På bilden solar en 
afrikansk man och kvinna på en 
sandstrand.[5] Texten betyder två saker, både 
att paret har valt ölsort, men också att de valt 
social status och kultur.[6] På så vis blir 
ölsorten ett sätt att visa på en västerländsk 
livsstil.[7] 

Att alkohol inte tidigare varit en del av 
kulturen innebär också att det inte har funnits 
behov av att reglera alkoholindustrin, vilket 
har gjort det möjligt för dem att etablera sig 
genom aggressiv marknadsföring. Ett 
exempel på en reklamskylt från Ugandas 
huvudstad Kampala visar en afrikansk man 
och kvinna som solar på en sandstrand. [5] 
Texten They have joined the club betyder två 
saker, både att paret har valt ölsort, men 
också att de valt social status och kultur. [6] 
På så vis blir ölsorten ett sätt att visa på en 
västerländsk livsstil. [7] 
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 Vidare använder sig alkoholindustrin i flera 
länder av så kallade ölflickor. Detta är unga 
kvinnor som anställs för att öka försäljningen 
av ett visst ölmärke; får utstå sexuella 
trakasserier, låg lön, de tvingas dricka alkohol 
som en del av jobbet och riskerar att själva 
hamna i prostitution och beroende. [3] 
Trakasserierna begås inte bara av kunder, 
utan även av företagsledning och andra 
anställda i företag som Heineken, vilket tyder 
på att sexistiska praktiker är en del av 
alkoholföretagskulturen. [4] Trots att 
företagen lovat att bättra sig undviker de 
istället ansvaret för situationen genom att 
ölflickorna anställs av baren snarare än direkt 
av företaget. [4] Svenskar som konsumerar 
alkohol på semester i dessa länder är alltså 
direkt eller indirekt med och stödjer fortsatt 
och försvårad utsatthet för kvinnor i svåra 
ekonomiska förhållanden. 

Detta är bara ett exempel på vad 
alkoholindustrin gör ute i världen. Detta 
stärker vi med massturism och reseföretagen 
använder gärna alkohol i sin marknadsföring 
för att vi ska resa. Därför borde vi förbjuda 
alkohol i resemarknadsföring och se till att 
svenskar inte heller kan ta med alkohol hem 
från resmål. Detta säkerställer att 
alkoholindustrin utomlands inte tjänar extra 
pengar på att alkohol köps med hem. 

Detta är bara två exempel på vad 
alkoholindustrin gör ute i världen. Den billiga 
alkohol som reseföretagen lockar med inför 
resan och som vissa tar med hem från 
semestern är i själva verket väldigt dyr. Men 
istället för att drabba den enskilda turistens 
plånbok, är det framförallt kvinnor i fattiga 
förhållanden som drabbas. Dels genom direkt 
utnyttjande som ölflickor, men också genom 
ökande kostnader för alkoholkonsumtion och 
missbruk för turistdestinationen. Pengar som 
egentligen borde spenderas på sociala 
reformer och bättre möjligheter inför 
framtiden. 
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UNF kräver: 

• att Sverige inte tillåter införsel av 
alkohol från utanför EU 

• att reseföretag inte tillåts använda 
alkohol i sin marknadsföring 

• att lokalbefolkning inte påtvingas 
gästande turisters alkoholkultur 

• att lokalsamhällen inte skadas av 
turistnäringens alkoholkultur 

UNF kräver: 

• att Sverige inte tillåter införsel av 
alkohol från utanför EU 

• att reseföretag inte tillåts använda 
alkohol i sin marknadsföring 

• att lokalbefolkning inte påtvingas 
gästande turisters alkoholkultur 

• att lokalsamhällen inte skadas av 
turistnäringens alkoholkultur 
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Reformera narkotikapolitiken 
Nuvarande program Förslag 

Varje år dör hundratals av narkotika i 
Sverige,[1] varje dödsfall är en tragedi. Både 
för personerna och deras nära, men även för 
samhället som svikit dem. Vi måste bli bättre 
på att hjälpa de som sitter fast i ett missbruk, 
men även förebygga att fler fastnar i 
missbruk. 

Varje år dör hundratals av narkotika i 
Sverige, [1] varje dödsfall är en tragedi. Både 
för personerna och deras nära, men även för 
samhället som svikit dem. Vi måste bli bättre 
på att hjälpa de som sitter fast i ett missbruk, 
men även förebygga att fler fastnar i 
missbruk. 

Förbudet mot narkotika leder till att färre 
kommer i kontakt med det och att 
tillgängligheten på narkotika minskar, därför 
tror UNF fortfarande på ett narkotikaförbud. 
Men idag läggs allt för stort fokus på att 
straffa brukare och alldeles för lite på att 
hjälpa dem. Dagens straff för ringa 
narkotikabrott är böter, eller i sällsynta fall 
upp sex månaders fängelse. 

Målet med narkotikapolitiken ska alltid vara 
att skydda människor, familjer och samhället. 
För många är inte ett narkotikabruk ett val. 
Därför kan inte målet med narkotikapolitiken 
vara att straffa. Narkotikapolitiken borde 
främst förebygga narkotikabruket och 
skadorna därefter skademinimera.  

Motiveringen för fängelsestraffet är att det 
krävs för att polisen ska få genomföra 
drogtester på misstänkta. Detta är en rimlig 
åtgärd eftersom det innebär att ett brott 
måste vara tillräckligt grovt för att kunna 
göra ett sådant ingrepp i någons kropp. Att 
ta bort fängelse ur straffskalan för ringa 
narkotikabrott innebär alltså att det inte 
skulle vara möjligt att drogtesta individer 
som misstänks ha konsumerat en 
narkotikaklassad substans. Samtidigt skulle 
både innehav och försäljning fortsatt kunna 
leda till åtal på en ringa nivå. I frågan om 
trafikbrott ska narkotika inte anses vara ett 
ringa brott och därför ska fängelse finnas i 
straffskalan där så att tester ska kunna 
genomföras.  

Debatten om narkotikapolitiken glömmer 
ofta det viktigaste, det bästa sättet att minska 
narkotikadödligheten är att satsa på 
förebyggande och preventiva åtgärder. 
Avsevärt mer resurser måste läggas på 
åtgärder som förhindrar drogmissbruk. 
Förebyggande arbete är resultat- och 
kostnadseffektivt.  
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Målet med narkotikapolitiken ska alltid vara 
att skydda människan, därför ska den som 
döms för ringa narkotikabrott få en 
individuell bedömning av sina behov. 
Bedömningskommitén får sedan 
rekommendera en passande påföljd såsom 
böter eller behandling. Det är viktigt att 
processen för att dömas för ringa 
narkotikabrott påskyndas, då 
missbruksbehandling kan vara en fråga 
mellan liv och död. Den som fullgör sin 
missbruksbehandling ska även få sitt ringa 
narkotikabrott borttaget ur registret. 

 

Majoriteten av de som dör av narkotika är 
inte okända för myndigheter,[2] trots detta 
lyckas de inte få hjälpen som de behöver. 
Därför behöver det utredas hur 
missbruksvården och lagen om tvångsvård 
kan omstruktureras för att fler ska få hjälp. 

Majoriteten av de som dör av narkotika är 
inte okända för myndigheter, [2] trots detta 
lyckas de inte få den hjälp som de behöver. 
Därför behöver det utredas hur 
missbruksvården och lagen om tvångsvård 
kan omstruktureras för att fler ska få hjälp. 
Samtidigt bör missbruksvården stärkas 
generellt.  

Debatten om narkotikapolitiken glömmer 
ofta det viktigaste, det bästa sättet att minska 
narkotikadödligheten är att satsa på 
förebyggande och preventiva åtgärder. 
Avsevärt mer resurser måste läggas på 
åtgärder som förhindrar drogmissbruk. Mer 
resurser behövs även för missbruksvården. 

Förbudet mot narkotika leder till att färre 
kommer i kontakt med narkotika och att 
tillgängligheten på narkotika minskar, därför 
tror UNF fortfarande på ett narkotikaförbud. 
Men idag läggs allt för stort fokus på att 
straffa brukare och alldeles för lite på att 
hjälpa dem. Dagens straff för ringa 
narkotikabrott är böter, eller i sällsynta fall 
upp sex månaders fängelse. 
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 UNF anser att fängelse är ett orimligt högt 
straff i förhållande till vad ett ringa 
narkotikabrott faktiskt är. Att ta bort fängelse 
från straffskalan för ringa narkotikabrott 
innebär att det inte skulle vara möjligt att 
drogtesta individer som misstänks ha 
konsumerat en narkotikaklassad substans. 
Därför blir det inte möjligt att döma någon 
enbart för att de är påverkade av en 
narkotikaklassad substans på en ringa nivå.  

 Samhällets insatser ska alltid vara fokuserade 
på att hjälpa. UNF tror att andra insatser än 
de som idag är vanliga bör införas och 
premieras. Den som blir dömd för 
narkotikabrott ska få en individuell 
bedömning. Bedömningen bör ge åtgärder 
som behandling, men straff som böter bör 
även vara möjliga. Det är viktigt att processen 
för att dömas för narkotikabrott påskyndas, 
då missbruksbehandling kan vara en fråga 
mellan liv och död. 
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UNF kräver: 

• att vid ringa narkotikabrott ska den 
dömde få en utvärdering och få en 
rekommenderad påföljd som kan vara 
till exempel stöd och behandling eller 
böter 

• att det ska gå snabbare att dömas för 
ringa narkotikabrott 

• att vid fullgjord missbruksbehandling 
ska pricken i straffregistret strykas för 
det ringa narkotikabrottet 

• att resurserna till förebyggande och 
preventiva åtgärder kraftigt ökas 

• att resurserna till 
missbruksbehandling kraftigt ökas 

• att stigmat kring narkotikabruk och 
missbruk motarbetas 

• att en god samaritlag införs 

UNF kräver: 
• att vid ringa narkotikabrott ska den 

dömde få en utvärdering och få en 

rekommenderad påföljd som kan vara 

till exempel stöd och behandling eller 

böter 

• att det ska gå snabbare att dömas för 

narkotikabrott 

• att resurserna till förebyggande och 

preventiva åtgärder ökas kraftigt  

• att resurserna till 

missbruksbehandling ökas kraftigt  

• att stigmat kring narkotikabruk och 

missbruk motarbetas 

• att en god samaritlag införs 
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Serveringstillstånd 
Nuvarande program Förslag 

För att få sälja och servera alkohol behövs 
serveringstillstånd. Detta tycker UNF är bra, 
det är viktigt att inte alla kan servera alkohol 
och det är viktigt att tillståndet dras in om det 
missbrukas. Tyvärr finns det idag väldigt 
många serveringstillstånd och granskningen 
av verksamheter med serveringstillstånd är 
undermålig.  

För att få sälja och servera alkohol behövs 
serveringstillstånd. Detta tycker UNF är bra, 
det är viktigt att inte alla kan servera alkohol 
och det är viktigt att tillståndet dras in om det 
missbrukas. Tyvärr finns det idag väldigt 
många serveringstillstånd och granskningen 
av verksamheter med serveringstillstånd är 
undermålig.  

Antalet stadigvarande serveringstillstånd har 
ökat kraftigt i Sverige, 1992 fanns det ca 8 500 
serveringstillstånd[1], 2019 fanns det över 15 
700 stycken.[2]) Detta betyder att det finns ca 
ett serveringstillstånd per 540 invånare över 
15 år. Utöver detta beviljas det kring 2 500 
tillfälliga serveringstillstånd per år.[3] UNF 
menar att detta är alldeles för mycket. Ökad 
tillgänglighet till alkohol ökar 
alkoholskadorna i samhället. Därför är det 
viktigt att begränsa antalet serveringstillstånd 
samt att i högre utsträckning beakta 
folkhälsan när de beslutas om. 

Antalet stadigvarande serveringstillstånd har 
ökat kraftigt i Sverige, 1992 fanns det ca 8 500 
serveringstillstånd, 2019 fanns det över 15 
700 stycken. Detta betyder att det finns ca ett 
serveringstillstånd per 540 invånare över 15 
år. Utöver detta beviljas det kring 2 500 
tillfälliga serveringstillstånd per år. UNF 
menar att detta är alldeles för mycket. Ökad 
tillgänglighet till alkohol ökar 
alkoholskadorna i samhället. Därför är det 
viktigt att begränsa antalet serveringstillstånd 
samt att i högre utsträckning beakta 
folkhälsan när de beslutas om. 
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Nuvarande program Förslag 

Trots det stora och växande antalet 
serveringstillstånd gjordes endast ca 12 000 
tillsynsbesök år 2018[4], alltså har inte ens 
alla serveringsställen fått ett enda besök per 
år. UNF anser att det krävs att alla 
stadigvarande serveringsställen blir granskade 
minst en gång per år, annars kan det inte 
påstås att kommuner klarar av sitt 
tillsynsansvar. Samtidigt kan 
serveringstillstånd ses av kommunerna som 
ett sätt att öka sina inkomster genom att 
stimulera det lokala näringslivet och 
därigenom få större skatteintäkter. Att ta bort 
ett serveringstillstånd som påföljd när ett 
företag har misskött sig kan alltså ge negativa 
konsekvenser för kommunen. Därför menar 
UNF att tillsynen istället borde skötas av en 
separat myndighet utan egenintresse i 
serveringställena. 

Trots det stora och växande antalet 
serveringstillstånd gjordes endast ca 12 000 
tillsynsbesök år 2018, alltså har inte ens alla 
serveringsställen fått ett enda besök per år. 
UNF anser att det krävs att alla stadigvarande 
serveringsställen blir granskade minst två 
gånger per år, annars kan det inte påstås att 
kommuner klarar av sitt tillsynsansvar. 
Tillsynen skiljer sig vilt mellan kommuner 
och kan inte sägas vara rättssäker. Samtidigt 
används tillsynen och dess avgifter som ett 
näringspolitiskt instrument vilket är 
fullkomligt oacceptabelt. Därför måste 
tillsynsavgifterna harmoniseras nationellt, 
omfördelas och regleras. Dagens regelverk för 
alkoholtillsyn måste skärpas, omfattande 
resurser behöver tillsättas till tillsynen och 
polismyndigheten måste börja ta sitt 
tillsynsansvar. 

 Serveringstillstånd ses idag av kommunerna 
som ett sätt att öka sina inkomster genom att 
stimulera det lokala näringslivet och 
därigenom få större skatteintäkter. Att ta bort 
ett serveringstillstånd som påföljd när ett 
företag har misskött sig kan alltså ge negativa 
konsekvenser för kommunen. Därför menar 
UNF att tillsynen alltid borde organiseras i 
egen nämnd eller nämnd kopplad till det 
sociala arbetet i kommunerna. Kommuner 
som organiserar tillsynen i egna eller 
socialnämnder är bättre på tillsynen.  
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Nuvarande program Förslag 

Ytterligare en viktig fråga är tiderna 
serveringstillstånd beviljas för. Sena 
öppettider ökar tillgängligheten och därmed 
alkoholskadorna, dessutom så ökar det 
särskilt gatuvåldet.[5] För att minska 
alkoholskadorna och gatuvåldet är det viktigt 
att serveringstillstånd inte beviljas med för 
sena öppettider. Detta ska inte innebära att 
utelivet tar slut när alkoholserveringen gör 
det, utan att nykterhet ska vara normen. 

Ytterligare en viktig fråga är tiderna 
serveringstillstånd beviljas för. Sena 
öppettider ökar tillgängligheten och därmed 
alkoholskadorna, dessutom så ökar det 
särskilt gatuvåldet. För att minska 
alkoholskadorna och gatuvåldet är det viktigt 
att serveringstillstånd inte beviljas med för 
sena öppettider. Detta ska inte innebära att 
utelivet tar slut när alkoholserveringen gör 
det, utan att nykterhet ska vara normen. 

 Efter att alkoholservering förbjöds efter kl. 
22:00 som följd av coronapandemin noterades 
en nedgång av samtal till SOS på 
lördagskvällar, en tid då många av samtalen 
annars brukar bero på våld mellan okända. 
Detta visar på alkoholnormens skadliga 
effekter och talar för ytterligare begränsning 
av alkoholservering.  

Folkhälsan ska stå i centrum när kommuner 
beslutar om serveringstillstånd. 2018 var det 
endast två tredjedelar av Sveriges kommuner 
som ens hade ett samarbete mellan 
kommunens ANDT-samordnare och 
tillsynshandläggare.[6] Detta visar på hur lågt 
prioriterad folkhälsofrågan är idag vid 
serveringstillståndsärenden. 

Folkhälsan ska stå i centrum när kommuner 
beslutar om serveringstillstånd. 2018 var det 
endast två tredjedelar av Sveriges kommuner 
som ens hade ett samarbete mellan 
kommunens ANDT-samordnare och 
tillsynshandläggare. Detta visar på hur lågt 
prioriterad folkhälsofrågan är idag vid 
serveringstillståndsärenden. 

Eftersom att vi anser att alkohol ej bör 
förekomma i offentliga miljöer så anser vi 
även att alkoholservering ska vara förbjudet 
på färdmedel så som tåg, buss, båt och flyg 

Eftersom att vi anser att alkohol ej bör 
förekomma i offentliga miljöer så anser vi 
även att alkoholservering ska vara förbjudet 
på färdmedel såsom tåg, buss, båt och flyg. 

Det ska vara förbjudet att uppmuntra till 
konsumtion av alkohol i alla sammanhang. På 
alla ställen där alkoholförsäljning sker ska 
alkoholfritt ha en minst lika framträdande 
plats, och det ska vara lättare att välja 
alkoholfritt.  

Det ska vara förbjudet att uppmuntra till 
konsumtion av alkohol i alla sammanhang. På 
alla ställen där alkoholförsäljning sker ska 
alkoholfritt ha en minst lika framträdande 
plats, och det ska vara lättare att välja 
alkoholfritt.  
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UNF kräver: 

• att kraven för att få serveringstillstånd 
blir hårdare 

• att länsstyrelserna tar över 
kommunernas tillsynsansvar för 
serveringstillstånd 

• att Folkhälsomyndighetens 
tillsynsansvar intensifieras och 
utvecklas 

• att det genomförs minst två kontroller 
av varje serveringstillstånd per år 

• att alla som är med och beslutar om 
serveringstillstånd ska vara bildade i 
alkoholfrågor 

• att det ska vara enklare att bli av med 
serveringstillstånd 

• att serveringstillstånd aldrig ska gälla 
efter klockan 22:00 

• att serveringsställen ska ha öppet 
minst en timme efter att 
alkoholserveringen avslutats 

• att folkhälsan ska stå före andra 
värden i beslut om serveringstillstånd 

• att alla som innehar 
serveringstillstånd ska uppmuntra till 
ickebruk av alkohol 

• att kommuner ska ställa högre krav på 
att krogar och restauranger har ett 
likvärdigt alkoholfritt utbud 

• att 21-årsgräns införs på köp av 
alkohol i alla sammanhang 

• att alkohol aldrig får säljas för 
vinstintresse 

• att serveringstillstånd inte utfärdas på 
färdmedel i drift 

UNF kräver: 

• att kraven för att få serveringstillstånd 
blir hårdare 

• att alkoholtillsynsansvaret i 
kommuner ska organiseras i 
socialnämnder, ANDT-nämnder eller 
liknande 

• att regelverket för tillsynsavgifter 
omarbetas så avgifterna inte kan 
användas som näringspolitiskt 
verktyg 

• att Folkhälsomyndighetens 
tillsynsansvar intensifieras och 
utvecklas 

• att det genomförs minst två kontroller 
av varje serveringstillstånd per år 

• att alla som är med och beslutar om 
serveringstillstånd ska vara bildade i 
alkoholfrågor 

• att det ska vara enklare att bli av med 
serveringstillstånd 

• att serveringstillstånd aldrig ska gälla 
efter klockan 22:00 

• att serveringsställen ska ha öppet 
minst en timme efter att 
alkoholserveringen avslutats 

• att folkhälsan ska stå före andra 
värden i beslut om serveringstillstånd 

• att alla som innehar 
serveringstillstånd ska aktivt 
uppmuntra till ickebruk av alkohol 

• att kommuner ska ställa högre krav på 
att krogar och restauranger har ett 
likvärdigt alkoholfritt utbud 

• att 21-årsgräns införs på köp av 
alkohol i alla sammanhang 

• att alkohol aldrig får säljas för 
vinstintresse 
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Nuvarande program Förslag 

• att alla som serverar alkohol ska ha en 
utbildning angående ansvarsfull 
alkoholhantering 

• att serveringstillstånd inte utfärdas på 
färdmedel i drift  

• att alla som serverar alkohol ska ha en 
utbildning angående ansvarsfull 
alkoholhantering 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Budget 2024–2025” 
(11a) 
Bakgrund 
De senaste åren har UNF:s intäkter minskat och därmed har även kostnaderna behövt effektiviseras. Det 
ser tyvärr ut som att det inte blir någon större vändning gällande inkomster under de kommande åren 
även om vi nu arbetar hårt för att inkomsterna ska öka, exempelvis genom att ha anställt en 
finansieringssamordnare. Den tydligaste minskningen i intäkter är Miljonlotteriet och med minskade 
intäkter behöver kostnaderna anpassas för att verksamheten inte ska ta för mycket av det egna kapitalet. 
Förbundsstyrelsen vet att framtiden gällande intäkter är oviss. Därför har vi lagt en budget som går plus 
på en tvåårsperiod för att ta höjd för ännu mer minskade intäkter. Värt att nämna är att budgeten för 
2025 är extra oviss både med tanke på Miljonlotteriet och det ekonomiska världsläget. Därtill kan 2025 
även påverkas av potentiella beslut kring framtidens nykterhetsrörelse. Skulle det bli någon form av ny 
organisering kan denna budget komma att ersättas av en ny budget på en extra kongress. 

Huvudsakliga förändringar 
Vi har ändrat från tio rubriker till sju och i dessa kastat om en del kostnader vilket går att se genom 
rubrikerna i underbudgeten. Värt att notera är att kongressen beslutar om huvudbudgeten och styrelsen 
om underbudgeten. Genom att se underbudgeten kan kongressen se vad styrelsen har tänkt kring 
respektive huvudbudgetpost. Man kan säga att huvudbudgeten ger ramarna och underbudgeten ger 
detaljerna för verksamheten. 

Miljonlotteriet och övriga bidrag 
Vårt överskott minskar och det är drastiskt. Kommande år räknar vi med drygt fem respektive tre 
miljoner kronor utifrån de prognoserna vi nu har fått. Detta är konservativt räknat och vi hoppas givetvis 
på mer intäkter. För övriga bidrag har vi redan stärkt upp arbetet rejält, bland annat har vi anställt en 
finansieringssamordnare som vi tror kommer kunna hjälpa oss att nå upp i summorna som vi budgeterat 
för. Detta är naturligtvis också ovisst men vi räknar med att det ska gå vägen och vi tror därtill på en 
ökning på 500 tkr mellan 2024 och 2025 i externa medel.  

Avkastning 
Under nuvarande mandatperiod har förbundsstyrelsen börjat att placera vårt egna kapital annorlunda och 
vi räknar med en avkastning på cirka 4% per år vilket gör att det ger oss mer medel att använda framöver 
jämfört med tidigare. Dessa är på ett annat sätt en del av de planerbara intäkterna i den föreslagna 
budgeten. 

Förbundsorganisation – styrelse 
Här är den största förändringen en minskning av kostnader för styrelsemöten där vi föreslår att man 
ersätter vissa möten med digitala möten samt ser över möteslokaler och använder rörelsens lokaler i den 
mån det går. Kommande styrelse uppmanas också försöka centralisera möten för att minska 
resekostnaderna för styrelsens kommande mandatperiod.  
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Förbundsorganisation – drift 
Här kan det initialt se ut som en ökning av kostnader, men det beror på att kostnaderna för 
kommunikation och Motdrag flyttat till denna rubrik. Vi har effektiviserat våra kostnader för kansliet, 
våra olika administrativa system och tagit hem lönehanteringen som varit ute hos en extern part. 
Motdrags kostnader minskar och ställer nya krav på hur tidningen ges ut i framtiden för att potentiellt 
avvecklas 2025. 

Stöd till landet – personal 
Även personalkostnader minskar kraftigt vilket i praktiken innebär att det personella stödet till 
verksamheten kan komma att se annorlunda ut. Om budgeten bifalls på kongressen inleds en utredning 
av personalorganisationen vilket i slutändan sannolikt innebär en minskning av antalet tjänster och så att 
kostnaderna anpassas till den nya budgeten. 

Stöd till landet 
På detta område blir det en sänkning av de interna bidragen från cirka 700 tkr till 500 tkr och en ganska 
stor minskning av medel till samlingar och utbildningar. Utöver det har vi valt att fortsätta ge stöd i form 
av andra riktade insatser såsom ekonomisystem och digitala utbildningar. Utöver det är personalen en 
stor satsning som vi i förbundsstyrelsen ser som ett viktigt stöd som kommer att gynna distrikt och 
föreningar i stort framöver. 

Verksamhet – arbetsplan & projekt 
POPBOX ska under kommande år gå plus 50 tkr respektive 100 t kr enligt budgetförslaget men för att 
tydliggöra kostnader och intäkter finns dessa på varsitt ställe i underbudgeten. Arbetsplansinsatser har 
tidigare varit blandade på flera poster, men innehåller medel för att genomföra det som kongressen avser. 
Detta skulle kunna innebära allt från Vit Jul till kommunrankning eller andra projekt förbundsstyrelsen 
genomför på beslut från kongressen.  

Kongress 
UNF:s kanske viktigaste arrangemang som även fortsättningsvis genomförs vartannat år. Precis som alla 
andra områden föreslås minskningar vilket ställer krav på kostnadseffektivitet och utformning. 

Samverkan 
Olika projekt som genomförs tillsammans med exempelvis IOGT-NTO-rörelsen. Här har kostnader 
minskat för det internationella arbetet sedan tidigare period och kursgårdsfonden är nedlagd. Vi har 
flyttat Vit Jul från denna rubrik till ovan nämnt område. Övriga samarbeten – det vill säga olika 
medlemsavgifter – har setts över och sänkts till den kostnaden vi beräknas ha framåt; dessa innefattar till 
exempel Movendi, NBV och CAN.  
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Sammanfattning 
Med föreslagen budget hamnar vi på ett budgeterat verksamhetsresultat på minus 1,3 mkr respektive 
minus 65 tkr. Eftersom vi använder vårt överskott från Miljonlotteriet ett år senare men får intäkten 
samma år så påverkas verksamhetsresultatet på detta sätt. Om vi däremot tittar på den sista raden, där vi 
kan se hur mycket vi tar från vårt eget kapital så ser vi att årsresultatet 2024 hamnar på plus 200 tkr 
respektive plus 110 tkr 2025. För en tvåårsperiod kan det ses som ett plus/minus noll resultat vilket är en 
hållbar bokslutsväg. För verksamhetsresultatet ser det ut som att vi använder upp mycket, vilket vi gör. 
Att vi går så pass mycket minus under 2024 är för att kunna fortsätta vara en stark organisation som 
växer men även för att kunna möte övriga organisationer inom rörelsen som även de går minus under 
kommande år. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

Att fastställa huvudbudgeten för 2024 och 2025. 
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Huvudbudget 
 

För jämförelse 
Utfall 2022  

För jämförelse 
Budget 2023 Budget 2024 Budget 2025 

Intäkt     

Bidrag 13 876 537 kr 14 550 000 kr 9 200 000 kr 8 000 000 kr 

Försäljning 49 216 kr 550 000 kr 600 000 kr 750 000 kr 

Övriga intäkter 377 198 kr 240 000 kr 550 000 kr 700 000 kr 

Summerade intäkter 14 302 951 kr 15 340 000 kr 10 350 000 kr 9 450 000 kr 

     

Kostnad     

Förbundsorganisation 

Styrelse 
734 185 kr 720 000 kr 730 000 kr 790 000 kr 

Förbundsorganisation 

Drift 
2 334 751 kr 1 725 000 kr 1 065 000 kr 795 000 kr 

Stöd till landet 

Personal 
6 884 645 kr 8 800 000 kr 6 750 000 kr 4 825 000 kr 

Stöd till landet 1 839 897 kr 1 355 000 kr 905 000 kr 655 000 kr 

Verksamhet 

Arbetsplan & projekt 
887 614 kr 1 015 000 kr 1 100 000 kr 1 100 000 kr 

Verksamhet 

Kongress 
0 kr 600 000 kr 125 000 kr 350 000 kr 

Verksamhet 

Samverkan 
1 314 911 kr 1 100 000 kr 1 000 000 kr 1 000 000 kr 

Summerade kostnader 13 996 003 kr 15 315 000 kr 11 675 000 kr 9 515 000 kr 

     

Verksamhetsresultat 306 948 kr 25 000 kr -1 325 000 kr -65 000 kr 
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Avskrivningar - Inventarier 0 kr 0 kr 0 kr 0 kr 

Resultat efter avskrivningar 306 948 kr 25 000 kr -1 325 000 kr -65 000 kr 

     

Ränteintäkter 225 852 kr 40 000 kr   

Räntekostnader  -5 000 kr   

Resultat efter finansiella poster 532 800 kr 60 000 kr  -1 325 000 kr -65 000 kr 

     

Avsättning för kongressen   -175 000 kr  

Upplösning för kongress 200 000 kr   175 000 kr 

Avsättningar     

Upplösning av specifika 
nykterhetsfrämjande medel 

12 993 662 kr 11 000 000 kr 5 200 000 kr 3 500 000 kr 

Avsättning av specifika 
nykterhetsfrämjande medel 

-10 585 530 kr -5 200 000 kr -3 500 000 kr -3 500 000 kr 

Budgeterat årsresultat efter 
bokslutsdispositioner 

3 140 932 kr 5 860 000 kr 200 000 kr 110 000 kr 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Medlemsavgift 2024–
2025” (11b) 
Bakgrund 
På föregående kongress beslutade kongressen att fastställa UNF:s medlemsavgift för denna mandatperiod 
till 0 kronor. Det tydliggjordes att distrikt och föreningar hade möjlighet att själva ta ut en medlemsavgift 
på respektive nivå för att kunna söka eventuella bidrag som kräver en högre summa än 0 kronor.  

Att inte ha medlemsavgift gör steget till att bekräfta sitt medlemskap lägre, men det finns också en risk i 
en avsaknad av stolthet kring att betala för något som UNF. Men förbundsstyrelsen ser värdet i att 
tillgängliggöra engagemanget och är därav av åsikten att inte ha någon medlemsavgift.  

Vi behöver fortsatt besluta om att ha en summa för att vi ska kunna söka vissa bidrag, även om denna 
summa är 0 kronor. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

Att fastställa UNF:s medlemsavgift för 2024 och 2025 till 0 kronor/år. 
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Motion om ”Medlemsavgift” (11c) 
UNF är byggt på den enskilda medlemmen, och dess engagemang i UNF:s verksamhet. Frågan om 
medlemsavgift är en stående fråga, inte minst i tider som dessa när UNF:s pengar behöver prioriteras 
annorlunda än tidigare. 

Förbundet hävdar att man ger större möjlighet till fler att vara med om man har en medlemsavgift på 0 kr 
än 50 kr. Fast vilket resultat ger det egentligen? Har UNF fått fler medlemmar för att man har en 
medlemsavgift på 0 kr för att ”sänka tröskeln”. För att kunna känna delaktighet så anser vi att en 
medlemsavgift är en naturlig del, både för att hjälpa föreningen man är medlem i att kunna hålla sig 
levande, och UNF i sin helhet. Likaväl att kunna sätta medlemsavgiften olika på olika instanser anser vi 
starkt är fel, det ger signaler om att på förbundsnivå är det en, distrikt har en och förening har en. Det blir 
inte att UNF har en medlemsavgift, utan respektive instans har varsin medlemsavgift, något som bara blir 
förvirrande för potentiella medlemmar. 

50 kr, kan mer ses som en symbolisk summa än en verklig summa. En summa som ingår i bekräftelsen av 
medlemskapet att man gör sig delaktig i UNF, både genom att hjälpa sin förening att kunna göra bra 
verksamhet. Men främst en bekräftelse, annars blir det lätt att verksamhetstanken tappas och 
verksamheten förändras mer till en fritidsgårdskänsla, vad händer då med medlemskapets värde eller 
stoltheten av att vara UNF:are? Fritidsgårdar i all sin ära, men det är inte vad UNF:s huvudsyfte hänger 
på. Utan det är bra verksamhet för medlemmarna. Och där ingår medlemsavgiften för att kunna vara en 
garanti för att det inte ska ges samma känsla som på en fritidsgård där allt är gratis. För det är det inte. 
Ekonomiska förutsättningarna för bra verksamhet ska inte viftas bort utan garanteras. Medlemsavgiften 
spelar in i den ekonomiska kakan. Den 50 lappen ger en viss form av ”garanti” på att medlemmen vill vara 
med i UNF och tycker att vi gör bra saker 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

Att  återinföra central medlemsavgift på 50 kr 

Att  medlemsavgiften betalas ut till lokala föreningen 

Att  förbundet ska återta hanteringen utav medlemsavgifter 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Förbundsstyrelsen håller med motionären om att UNF bygger på den enskilda medlemmen och dess 
engagemang i UNF:s verksamhet samt att stoltheten i medlemskapet är viktigt. Vi håller även med om att 
pengar behöver prioriteras i många fall. 

Att ha en avgift kan tyckas vara enkelt men det är i praktiken något som tar mycket resurser och 
administration för att dels se vem som betalat in, administrera detta i eBas och sedan eventuellt göra en 
utanordning till föreningarna för dessa medlemsavgifter. Det kostar mer för UNF än att endast skapa 
bekräftande medlemskap. 

Idag finns det möjlighet för föreningar och distrikt att lokalt ta ut en medlemsavgift. Denna avgift kan 
föreningarna och distrikten skriva in i eBas och där göra att medlemmarna betalar direkt via eBas för att 
sedan få det utbetalt till sig och därmed behöver inte föreningarna administrera det mer då förbundet 
sköter den administrationen. Det är ett fåtal föreningar och distrikt som vi vet om som idag har en 
medlemsavgift och majoriteten av dessa gör det för att kommunen eller regionen kräver det i sina krav 
för bidrag. 

Vi i förbundsstyrelsen menar att alla ska ha möjlighet att vara med och att det inte ska kosta att få vara 
medlem och därav lägger vi själva fram ett förslag kring att behålla medlemsavgiften på 0 kronor för 2024 
och 2025. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

Att avslå motionen i sin helhet. 
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Motion om ”Stöd om bokföringsprogram” (11d) 
För att kunna ha god koll på sin bokföring så behöver föreningar o distrikt ha ett bokföringsprogram som 
kan göra just detta, förbundet har i nuläget en möjlighet för distrikten att kunna ta del av Visma till en 
lägre kostnad/gratis i sin helhet. Men våra föreningar då? 

Distrikten i sig bör ha tillräcklig god ekonomi att i praktiken kunna införskaffa sig ett eget 
bokföringssystem, dock så är det bra att förbundet möjliggör den möjligheten så att distrikten kan 
använda sina pengar till annan än kostnader för bokföringsprogram med mera. 

Våra föreningar är det viktigaste vi har, det är grundbulten i all vår verksamhet och som vi då behöver 
värna o stötta på alla vis som är möjliga. Både för nya och existerande föreningar. Är det inte mer än rätt 
att skapa något liknande som våra föreningar kan få ta del av? Annars blir det lätt att nystartade 
föreningar inte kan på korrekt sätt göra sin bokföring och eller att det blir tokigt ifrån början eller att det 
läggs som belastning på distriktet att förvalta föreningens ekonomi o bokföring. Så att distriktet 
egentligen blir en sorts mellanhand över lång tid. Vilket i sin tur kan leda till otydlighet vem som faktiskt 
har pengarna och inte samt vem som har det ”ekonomiska bokföringsansvaret” om det inte följs upp 
löpande ifrån distriktet och föreningen i fråga 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

att förbundsstyrelsen ska införa liknande upplägg som för distrikten o bokföringsprogram 
fast för UNF:s föreningar som alla våra föreningar får ta del av 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 

  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Motion om ”Stöd om bokföringsprogram” (11d) 

191 (248) 

 

Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Förbundsstyrelsen håller med motionären att det är viktigt för föreningarna och distrikten att ha koll på 
sin ekonomi och sin verksamhet. 

I dag har majoriteten av föreningarna sin ekonomi hos distrikten vilket gör att ett bokföringsprogram för 
varje förening blir överflödig och då föreningarna i dag inte har samma skyldighet för bokföring som ett 
distrikt i vår organisation är arbetet inte detsamma för kassörerna. Vi ser det dock som positivt om 
föreningarna själva skapar konton samt bokför och lär sig från grunden vilket vi gärna stöttar. Om 
enskilda föreningar önskar att få ett bokföringsprogram så kan vi lösa det utan ett kongressbeslut om 
denne hör av sig till förbundsstyrelsen. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet. 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Övriga ersättningar” 
(11e) 
Bakgrund 
Förtroendeuppdrag inom Ungdomens Nykterhetsförbund (förutom arvodering inom förbundsstyrelsen) 
är ideellt arbete och ska därmed ej omfattas av annat arvode än ren kostnadsersättning. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att förbundsstyrelsens ledamöter ersätts för resekostnader enligt resepolicyn. 

att förbundsstyrelsens ledamöter ersätts för mat och boende i samband med 
förbundsstyrelsemöten eller förbundsuppdrag i enlighet med arbetsgivarorganisationens och 
arbetstagarorganisationens gemensamma avtal, om dessa inte redan är bekostade av UNF. 

att kostnader som uppkommer vid uppdrag som görs för UNF-förbundet ersätts enligt 
antagna policyer. 

att i övrigt ej utbetala några arvoden för förtroendevalda vid UNF:s kongress. 
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Arvode inom 
förbundsstyrelsen” (11f) 
Förbundsvalberedningens ska inför varje kongress behandla frågan om arvoden och lägga fram förslag 
om eventuell arvodering. Inför årets kongress har vi undersökt frågan genom att dels se till arvodering 
inom nykterhetsrörelsen historiskt, dels genom att undersöka hur arvodering fungerar på andra platser i 
civilsamhället och då särskilt i barn- och ungdomsorganisationer. Dessutom har förbundsvalberedningen 
också samlat in åsikter i arvodesfrågan från tidigare engagerade medlemmar och medarbetare i 
organisationen. 

Arvodering är inte tänkt att vara en kompensation för nedlagd arbetstid. Därför är det inte heller att 
betrakta som lön för arbete. Det är istället kompensation för utförandet av ett förtroendeuppdrag och 
upprätthållandet av de funktioner som förtroendeuppdraget medför. 

I år föreslår förbundsvalberedningen att i arvoderingsstrukturen använda inkomstbasbeloppet istället för 
prisbasbeloppet. Inkomstbasbeloppet är en bättre indikator på det allmänna löneläget i samhället än 
prisbasbeloppet som snarare är mer lämpat för att justera för inflationen över tid. Med ett arvode baserat 
på inkomstbasbelopp säkerställer vi att arvodet är rimligt och rättvist, med en mer stabil utveckling än 
prisbasbeloppet som historiskt förändrats kraftigare från år till år. 

Förbundsvalberedningen föreslår att summan för ett heltidsarvode ska motsvara 40% av ett 
inkomstbasbelopp per månad. 2023 års inkomstbasbelopp är 74 300 kronor och heltidsarvodet för en 
förtroendevald blir således 29 720 kronor per månad, vilket går i linje med hur arvoden i andra barn- och 
ungdomsorganisationer ser ut på förbundsnivå. Värt att nämna är att det är en sänkning från det 
nuvarande månadsarvodet, som är högre eftersom prisbasbeloppet ökat kraftigt det senaste året. 

Förbundsvalberedningen anser att värdet i att arvodera en förtroendevald på heltid överstiger den 
kostnad arvodering innebär. Samtidigt vill vi ge förbundsstyrelsen möjlighet att själva bestämma hur 
arvodet ska fördelas, därför vill vi ge motsvarande en heltidsarvodering för förbundsstyrelsen att 
disponera inom sig. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att fastställa ett heltidsarvode till 40% av ett inkomstbasbelopp mer månad, samt 

att ge förbundsstyrelsen en (1) heltidsarvodering att fritt disponera inom sig. 
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Motion om ”Försäkringar” (11g) 
UNF har en verksamhet som är bred och på olika grad i storlek. Detta oberoende på dess storlek medför 
alltid en risk att olyckor sker, på aktiviteten eller till och från aktiviteten. Med detta så kommer frågor 
rörande försäkringar, vem har försäkring som täcker om en olycka skulle ske? Förbundet har bestämt sig 
för att ha en försäkring som enbart täcker dess aktiviteter på förbundsnivå och att distrikt och föreningar 
ska ha egna? Generellt sett så har föreningar inte kapitalet att ordna försäkringar, och ska dom använda 
pengarna till det istället för god verksamhet? Vi anser att det är fel att man ifrån förbundshåll inte driver 
denna fråga med stora trumman utan lägger över ansvaret för medlemmarnas säkerhet på distrikt och 
förening och inte tar ett helhetsgrepp om försäkringsfrågan. 

Junis har en medlemsförsäkring som täcker alla medlemmar och ledare oberoende på vart i 
organisationen som verksamheten bedrivs https://www.junis.se/faq/. Denna är satt ifrån centralt håll hos 
Junis. Varför tar inte UNF centralt liknande hantering på detta? Ett sådant ställningstagande visar främst 
emot medlemmarna att UNF centralt tar ansvar för dessa frågor och för medlemmarnas säkerhet och 
trygghet under vår verksamhet. 

Vi anser att då UNF håller hårt kring medlemmarnas säkerhet, det har man gjort över lång, lång tid. 
Främst baserat utifrån våra grundsatser så känner vi att det klaffar fel om man ifrån förbundshåll enbart 
lägger vikten vid att ”Vi tar enbart ansvar för förbundsarrangemang, distrikt och förening får ordna egna 
försäkringar”. Hur seriöst blir det om varje distrikt och förening ska ha ansvar över att ordna 
medlemsförsäkring? Det blir lätt att vissa gör och vissa gör inte. Därmed så blir det otydlighet om vilka 
som har eller inte har. Därmed så är gemensamma försäkringsfrågor något som man centralt ska hantera 
så att det blir gemensamt och tydligt vad som ska gälla. Ska nystartade föreningar behöva lägga en del av 
sina pengar på att ordna försäkringar som en ren förväntan är ska finnas som nystartade föreningar inte 
ska behöva lägga ner tid på? 

Vi föreslår UNF:s kongress besluta 

 

Att UNF ska på central nivå införskaffa en medlemsförsäkring som är rikstäckande och 
inkluderar all verksamhet som UNF genomför oavsett vilken nivå. 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Förbundsstyrelsen håller med motionären att det är viktigt att ha en säkerhet kring medlemmarna och att 
alla ska känna sig trygga på UNF:s verksamhet oavsett vilken nivå man är engagerad på. 

Vi vidhåller att detta är en viktig fråga som har funnits av och till i organisationen och som det ser ut idag 
så har förbundet en försäkring som endast täcker verksamhet på förbundsnivån. Att byta försäkringsbolag 
för en organisation är i praktiken inte en enkel fråga då det behöver utredas kring vilka bolag som ger en 
heltäckande försäkring för organisationen till en rimlig kostnad. Vi sitter även på vissa avtal som gör att 
byta direkt är något som inte går utan behöver ske när vi kan kopplat till avtalen för försäkringarna. Detta 
är en fråga som just nu är på förbundets bord och vi har skickat ut offerter till olika försäkringsbolag för 
att se vad de erbjuder och hittar vi något som passar organisationen så kommer vi att ta det och då 
kommunicera ut det.  

Försäkringsfrågor är komplicerade och för vår typ av organisation och verksamhet är det svårt att hitta 
bra lösningar. Samtidigt är vi ett stort förbund och vissa ärenden av försäkringsliknande karaktär kan vi 
även hantera själva, alltså kan det vara billigare att inte ha försäkringar som täcker vissa saker utan att 
förbundet själva stöttar medlemmar, föreningar och distrikt om något skulle hända. Därför blir det extra 
svårt att hitta en lämplig försäkring. Förbundsstyrelsen instämmer med motionären i att det behövs 
någon form av försäkringslösning som inkluderar, förbundsaktiviteter, distrikt, föreningar och 
medlemmar. Eftersom det arbetet redan är pågående föreslår vi kongressen att besvara motionen. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anse motionen besvarad. 

  



 - Principer



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Motion om ”Tobakspolicyn” (12a) 

197 (248) 

 

Motion om ”Tobakspolicyn” (12a) 
UNF har i alla tider varit öppen för alla, sålänge dom följer vårt nykterhetslöfte som beskrivs i 
stadgarna,(§1:5 Medlemslöfte) ”Som medlem i UNF lovar jag att arbeta för ett bättre samhälle utifrån IOGT-

NTO-rörelsens grundsatser. Därmed lovar jag att leva helnyktert, det vill säga att inte använda alkoholdrycker 

med högre alkoholhalt än 2,25 volymprocent, narkotika eller andra gifter med berusande effekt”. Under 
kongressen 2019 där frågan om tobakspolicyn beslutades så ansåg man att det är mer solidariskt att 
säkerställa en miljö som är fri ifrån all form av tobak oberoende på hurvida den har en berusande effekt 
eller inte under vår verksamhet än att medlemmar ska kunna komma till vår verksamhet. 

Men vad får detta för konsekvenser? Visst ger det solidaritet men tänk på dom potentiella medlemmar 
som röker? Ska dom bli exkluderade ifrån UNF:s verksamhet utifrån att dom röker? Inte så värst 
solidariskt anser vi, ska vi släppa in dom hos oss när dom har slutat röka? Eller inte släppa in dom alls? 

Vi behöver medlemmar till UNF, det är det fakta. Vår rörelse står på våra grundsatser, våra grundsatser 
som vi delar med resten av rörelsen. Men den fråga i våra grundsatser som är aktuell är punkten om 
solidaritet, om vi inte kan acceptera in medlemmar som röker då och då, eller som är påväg att sluta eller 
överhuvudtaget röker, snusar med mera. Ska dom inte vara välkomna? Det anser vi inte direkt går ihop 
med solidaritetspunkten i grundsatserna, inte minst ”En värld där alla får ta del av välfärd och trygghet är en 

förutsättning för personlig utveckling och sammanhållning”. Tänk om den som vill bli medlem verkligen 
behöver UNF men röker, snusar eller annan tobak, ska denna avvisas medlemskap för att den potentiella 
medlemmen brukar tobak? Fundera själv och sätt dig i den situationen, hur skulle du känna? Skulle det 
vara så solidariskt eller gå bra ihop med den citerade mening ifrån våra grundsatser? Dom grundsatser 
som vi i slutändan grundar all vår verksamhet och våra värderingar på. 

Om vi inte låter medlemmar som brukar tobak såsom rökande, snusande eller liknande kunna vara i vår 
verksamhet vilka är vi? För att neka en rökande medlem förutsättningar att röka under verksamhet är i 
princip omöjligt, resultatet? Personen kommer inte till verksamheten för att den känner sig utsatt eller 
exkluderad för att den brukar tobak, vi anser att så kan vi inte ha det. 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

Att ändra texten ”det ska råda nolltolerans mot tobak på all verksamhet inom UNF” till gamla 
skrivningen ”Tobaksbrukande ska aldrig vara en social aktivitet och görs därför aldrig i grupp” i 
tobakspolicyn 

 

Antagen som sin egen utav UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Synen på tobak har ändrats och tobak ses ofta som något förlegat. Riksdagen beslutade 2019 att förbjuda 
tobak från uteserveringar samt allmänna platser. Att vara en nykterhetsrörelse kräver att ta ansvar och vi 
i förbundsstyrelsen anser att det skulle vara att gå ett steg tillbaka att återinföra föregående tobakspolicyn. 
Vi är en del av det moderna samhället – så det är viktigt att vi inte ger en bild att vi backar i tiden.  

En annan synvinkel är hur tobaksindustrin samt alkoholindustrin hänger samman. Det är känt att de som 
sitter i styrelserna för alkoholindustrin ofta sitter i styrelser för tobaksindustrin. Vi anser därför att det 
skulle vara att indirekt stötta tobaksindustrin att låta deras produkter brukas på våra evenemang och 
därmed alkoholindustrin. Som den folkrörelse vi är bör vi i sann anda av solidaritet ta steget för en 
tobaksfri miljö under vår verksamhet. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet. 
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Internrevisorernas förslag om ”Uppdragsbeskrivning för 
UNF:s internrevisorer” (12b) 
Förslag till beslut 
Internrevisorerna föreslår kongressen besluta  

 

att anta Uppdragsbeskrivning för UNF:s internrevisorer för kongressperioden 2023–2025. 

  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Internrevisorernas förslag om ”Uppdragsbeskrivning för UNF:s internrevisorer” (12b) 

200 (248) 

 

Uppdragsbeskrivning för UNF:s internrevisorer 
För kongressperioden 2023–2025. 

Val av revisorer 
Val av internrevisorer för Ungdomens Nykterhetsförbund sker på kongressen på förslag av 
valberedningen i enlighet med stadgarnas § 2:2. Kongressen väljer två till tre ordinarie internrevisorer 
och två ersättare, vilka väljs för tiden intill slutet av nästa ordinarie kongress. Internrevisorerna utser en 
föredragande revisor bland sig själva. De utser efter samråd med de övriga förbundens revisorer en 
auktoriserad revisor som bör vara gemensam för IOGT-NTO-rörelsens fyra förbund. 

Kompetenskrav för internrevisorer 
Den som väljs till internrevisor måste vara medlem i något av IOGT-NTO-rörelsens fyra förbund. 
Internrevisorn bör ha kunskap och erfarenhet av arbete inom UNF:s olika instanser och ett brett 
kunnande om organisationsledning. Internrevisorn bör även ha viss ekonomisk kompetens inom 
redovisning och revision. 

Uppdrag och ansvar 
Internrevisorerna är utsedda av och därmed underställda kongressen. De är fristående från och oberoende 
av UNF:s förbundsstyrelse och övriga delar av UNF. Ersättarna har, så länge de inte inträder i tjänst, inte 
något självständigt revisionsansvar, men har möjlighet att följa verksamheten och lära känna rollen som 
revisor. 

Eftersom UNF ska granskas av både internrevisorer och auktoriserad revisor krävs en tydlig roll- och 
ansvarsfördelning mellan revisorerna för att kunna uppnå en effektiv revision. 

Den auktoriserade revisorn har primärt fokus på redovisning och extern regeltillämpning avseende 
UNF:s förbundsstyrelses verksamhet och ekonomiska förvaltning och bör av förtroendeskäl vara strikt 
oberoende av föreningen. Den auktoriserade revisorn har expertkunskaper inom ekonomi och revision 
och är därför mest lämpad att utföra huvuddelen av den ekonomiska granskningen, för att på bästa sätt 
uppnå en effektiv revision. 

Internrevisorerna har ett föreningsdemokratiskt fokus med inriktning på ändamålsenligheten och 
effektiviteten i verksamheten. Deras granskning avser UNF:s förbundsstyrelse och organisationsledning 
och häri ingår att granska de stödfunktioner som anställda tjänstemän erbjuder förbundets medlemmar. 
Internrevisorerna ska, likt den auktoriserade revisorn, granska förbundsstyrelsens ekonomiska 
förvaltning, men bör i detta arbete hitta ett arbetssätt som kompletterar, snarare än strikt efterliknar, den 
auktoriserade revisorns granskning. Internrevisorerna bör lägga huvudfokus på intern regeltillämpning 
av stadgar, grundsatser, ideologiska program och kongressens beslut för att därmed säkerställa 
transparens och interndemokrati. De måste även använda sitt kunnande om UNF som organisation och 
om organisationsledning för att kunna granska ändamålsenligheten och effektiviteten i verksamheten. 

Att den auktoriserade revisorn respektive internrevisorerna har olika fokus innebär inte någon skillnad i 
ansvar. Varje ordinarie revisor har ett eget revisionsansvar och rätt att självständigt utforma och föredra 
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en revisionsberättelse. I praktiken bör givetvis enighet eftersträvas, men det individuella 
revisionsansvaret är övergripande. 

Rapportering till kongressen 
Samtliga revisorer avger till kongressen revisionsberättelse och ger förslag till beslut om ansvarsfrihet för 
UNF:s förbundsstyrelse, samt fastställande av resultat- och balansräkningar. Internrevisorerna har 
möjlighet att göra detta självständigt, men bör eftersträva att avlämna en med den auktoriserade revisorn 
gemensamt upprättad revisionsberättelse. 

Internrevisorerna ska till kongressen även avge en skriftlig rapport om sin granskning av 
ändamålsenligheten och effektiviteten i verksamheten. I denna rapport finns möjlighet att lämna förslag 
för kongressen att besluta om. 

Utöver revisionsberättelse och granskningsrapport ska internrevisorerna till kongressen lämna förslag på 
ny uppdragsbeskrivning. 

Övrig rapportering 
Internrevisorerna kan, när de finner det lämpligt, avge rapporter, rekommendationer och muntliga 
redovisningar till UNF:s förbundsstyrelse och generalsekreterare. Dessa rapporter kan också efter beslut 
från revisorerna offentliggöras på det sätt och i de kanaler som revisorerna så önskar. 

Avgränsning av uppdraget 
Förbundsstyrelsen utgör mellan kongresserna förbundets beslutande och verkställande organ (se §2:28 i 
förbundets stadgar) Detta medför att internrevisorerna inte bör granska pågående processer eller 
kommande beslut. 

Tjänstemannastöd 
Internrevisorerna har rätt att få utredningsstöd från förbundets tjänstemän i rimlig utsträckning. 
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Förbundsstyrelsens förslag om ”UNF:s principer” (12c) 
Bakgrund 
Ibland antar UNF:s kongresser beslut som är att betrakta som långsiktiga principer som ska styra eller 
vägleda organisationen under mer än en mandatperiod. För att dessa principer inte ska falla i glömska 
samlas de i ett dokument som benämns UNF:s principer som ska skickas för revidering till varje kongress. 
En annan anledning till detta är att senare kongresser ska ha en möjlighet att bekräfta eller förkasta de 
principer som tidigare kongresser antagit. 

För att underlätta för kommande styrelser och granskande organ att använda och följa upp dokumentet 
och öka dess legitimitet föreslår förbundsstyrelsen ett reviderat förslag på principer. Ambitionen är att 
bara ha kvar de principer som fortfarande är aktuella, som styr på ett relevant sätt och som inte regleras i 
andra dokument. Detta är viktigt om principerna på allvar ska kunna vara ett effektivt styrdokument. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att justera inledningen för styrdokumentet UNF:s principer till 
UNF regleras av flera dokument. Kongressens beslut hanteras vanligtvis genom att olika dokument 
revideras eller genom att besluten endast gäller för en mandatperiod och därmed hanteras direkt av 
förbundsstyrelsen. 

Men ibland tar kongressen beslut som är bestående och som inte hanteras i ordinarie dokument. För att 
dessa beslut inte ska hamna i glömska så föreslår förbundsstyrelsen till kommande kongress om 
eventuella nya principer baserat på föregående kongressbeslut – men även om att eventuellt ta bort eller 
revidera tidigare principer. Principdokumentet är ett historiskt dokument och reglerar inte direkt UNF – 
men när beslut tas bort eller revideras anses även tidigare kongressbeslut upphävda eller reviderade. 

att anta denna princip från kongressen 2021: 
§ 25 UNF:s klimatengagemang sker genom att föreningar, distrikt och förbund kan driva en 
intersektionell drogpolitik som lyfter klimatfrågor med utgångspunkt i de klimatpolitiska ramarna. 

att anta denna princip från kongressen 2021: 
§ 78 Ekologiska alternativ samt närproducerat ska i första hand väljas till förbundsarrangemang. 

att  förkasta denna princip från kongressen 2019: 
§ 178 UNF utgår från dessa [klimatpolitiska ramar] i organisationens klimatengagemang. 

att förkasta denna princip från kongressen 2019: 
§ 296 Det skall vara valberedningens ansvar att bereda förslag på arvodering. 
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Motion om ”Energidryck” (12d) 
UNF bedriver oberoende på om det är på förbundsnivå, distrikt eller föreningsnivå en rad mängd med 
aktiviteter för våra medlemmar. Vanligt förekommande är olika former av övernattningar eller 
kvälls/nattaktiviteter. 

I dom flesta fall av dessa så förekommer det att energidryck finns under aktiviteten som är bekostat av 
medlemmen själv och inte utav föreningen, distrikt eller förbund.  

För att förhindra att UNF:s pengar går till fel saker så anser vi att UNF ska införa ett subventionerings 
samt bekostningsförbud på energidryck med UNF:s pengar. Detta då vi anser att den handlingen i sig ger 
fel signaler att man använder UNF:s pengar som ska gå till bra verksamhet till våra medlemmar, medan 
man använder den till att köpa energidryck för pengar som inte är ens egna. 

Solidarisk handling eller ej att inte köpa? Baserat på vad man ifrån livsmedelsverket definierar 
energidryck så har den en viss ”berusningsgrad” baserat på koffein som definitionsmässigt finns i 
energidryck (https://www.livsmedelsverket.se/livsmedel-och-innehall/mat-och-dryck/drycker-och-
alkohol/energidrycker) 

Utifrån ovanstående så anser vi att det inte blir en solidarisk handling att köpa energidryck till 
medlemmar då det både lätt blir en utfallande effekt att alla ska ha. Likaväl att energidryck är något som 
medlemmarna själva kan införskaffa då främst pga. taurinhalten samt koffeinnivån som gör det mer fel att 
UNF:s pengar ska gå till det. 

Även kaffe innehåller koffein, dock så finns det ingen direkt fakta på att kaffe i sig är farligt, samt pga. den 
kaffedrickande rörelse vi är så anser vi att kaffe inte ska inkluderas i ett subventionerings eller 
bekostningsförbund på energidryck. Detta pågrund av att kaffe kommer in under definitionen på 
energidryck pågrund av att kaffe innehåller koffein. 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

att  UNF oberoende på nivå ska varken subventionera eller bekosta energidrycker till 
medlemmar under, innan eller efter aktiviteter 

att  en sådan subventionering eller bekostningsförbud inte ska inkludera kaffe 

 

Antagen som sin egen av UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack så mycket för att ni skickat in den här motionen och att frågan om energidryck fortfarande är ett 
ämne som fortfarande ger våra medlemmar energi! 

Vi ser att frågan om ett inköpsförbud av energidryck inte är rätt väg att gå och är således inte heller en 
fråga för kongressen. Vi anser inte att det är ett problem där konsumtion av energidryck inte har 
påverkat synen på UNF som organisation externt eller internt och inte heller påverkat våra medlemmar 
åt det negativa hållet där vi tidigare behövt agera från förbundsstyrelsen. 

Även om det självklart finns fall där UNF på olika platser i landet har köpt energidryck till sina 
verksamheter så uppfattar vi att så inte är fallet idag. Finns det ett problem i verksamheten så anser vi att 
våra distrikt och föreningar kan ta ansvar och se till att personer under 15 år inte konsumerar 
energidryck då det inte anses vara lämpligt av Livsmedelsverket och att det inte heller köps in till 
verksamheten. Vi yrkar således avslag på motionen i sin helhet. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet. 

  



 - Stadgar
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Förbundsstyrelsens förslag om ”Stadgerevidering” (13a) 
Bakgrund 
Förbundsstyrelsen ser inför varje kongress över stadgarna och lägger ett förslag till revidering. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anta de reviderade stadgarna. 

att delegera rätten att genomföra redaktionella justeringar i stadgarna till förbundsstyrelsen. 
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Föreslagna stadgerevideringar 
§ 1:7 Medlemskapets upphörande 
Punkt 3 

Nuvarande Revideringsförslag 

En medlem som efter ett års tid inte har 

bekräftat sitt medlemskap stryks ur 

medlemsregistret 

En medlem som inte bekräftar sitt 
medlemskap årligen stryks från 
medlemsregistret i slutet av varje kalenderår. 

Punkt 6–7 

Nuvarande Revideringsförslag 

• Distriktsstyrelsen och 

förbundsstyrelsen har rätt att stänga 

av en medlem från verksamhet. 

Förbundsstyrelsen kan även stänga av 

personer som är medlemmar i andra 

förbund i IOGT-NTO-rörelsen från 

att delta på verksamhet som UNF 

genomför. En avstängning innebär att 

personen inte är välkommen på 

någon av UNF:s verksamheter. En 

avstängning ska vara tidsbegränsad 

och efter passerat slutdatum är 

personen fri att återigen delta på 

verksamhet. Under ett uteslutnings- 

eller avstängningsärende kan en 

person pausas från 

förtroendeuppdrag. Beslut om att 

pausa förtroendeuppdrag kan bara 

fattas av förbundsstyrelsen. 

• I fråga om uteslutning eller 

avstängning från verksamhet ska den 

berörda personen ges möjlighet att 

yttra sig innan beslut fattas. Efter att 

ett beslut har fattats ska den berörda 

• UNF:s förbundsstyrelse kan utesluta 

medlemmar, stänga av medlemmar 

från verksamhet samt pausa 

förtroendevalda från deras uppdrag 

under ett uteslutningsärende. 

Förbundsstyrelsen kan också stänga 

av medlemmar från andra 

organisationer inom IOGT-NTO-

rörelsen från att delta på verksamhet 

som UNF genomför. En 

distriktsstyrelse kan också stänga av 

medlemmar från verksamhet, men då 

bara förbundets egna medlemmar. 

• En avstängning innebär att personen 

inte är välkommen på någon av 

UNF:s verksamheter. En avstängning 

ska vara tidsbegränsad och efter 

passerat slutdatum är personen fri att 

återigen delta på verksamhet. Om 

avstängningsprocess initieras har 

medlemmen rätt att yttra sig i ärendet 

innan beslut fattas. 

• En uteslutning innebär att personen 

stryks från medlemsregistret och 
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personen informeras om beslutet. Om 

beslutet har fattats av 

förbundsstyrelsen eller 

distriktsstyrelsen ska den berörda 

personens förening informeras. Om 

beslutet har fattats av 

föreningsstyrelsen eller 

distriktsstyrelsen kan personen 

överklaga beslutet 

tillförbundsstyrelsen, det ska göras 

inom 30 dagar från att personen blivit 

informerad av beslutet. 

nekas eventuellt nytt inträde i 

organisation. Förbundsstyrelsen kan 

under en pågående 

uteslutningsprocess stänga av en 

medlem utan att behöva invänta 

medlemmens yttrande i frågan. 

• Om beslut av uteslutning har fattats 

av förbundsstyrelsen eller 

distriktsstyrelsen ska den berörda 

personens förening informeras efter 

beslut. Detsamma gäller om 

förbundsstyrelsen har fattat beslut om 

avstängning. 

• Beslut som avser uteslutningar och 

avstängningar och fattats av 

föreningsstyrelsen eller 

distriktsstyrelsen kan överklagas till 

förbundsstyrelsen, det ska i så fall ske 

inom 30 dagar från att den berörda 

personen blivit informerad av 

beslutet. 

 

Punkt 8 

Nuvarande Revideringsförslag 

Alla ideella som regelbundet möter 
medlemmar och representerar UNF genom 
uppdrag på förbunds- eller distriktsnivå ska 
skriva under uppförandekoden. Påskriften ska 
ske inom tre månader från att de har fått sitt 
uppdrag. Väljer personen att inte skriva 
under uppförandekoden får den pausa sitt 
uppdrag tills dess att uppförandekoden är 
underskriven. Det är kongressen som beslutar 
om uppförandekoden och det är 

Alla ideella som regelbundet möter 
medlemmar och representerar UNF genom 
uppdrag på förbunds- eller distriktsnivå ska 
skriva under uppförandekoden. Påskriften ska 
ske inom tre månader från att de har fått sitt 
uppdrag. Väljer personen att inte skriva 
under uppförandekoden så har 
förbundsstyrelsen rätt att pausa medlemmen 
från verksamhet till dess att uppförandekoden 
är underskriven. Det är kongressen som 
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förbundsstyrelsen som är ansvariga för att 
den skrivs under. 

beslutar om uppförandekoden och det är 
förbundsstyrelsen som är ansvariga för att 
den skrivs under. 

§ 2:6 Kongressärenden 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 

På en ordinarie kongress ska följande ärenden 
tas upp: 

a. fastställande av föredragningslista 

b. fastställande av antalet anmälda och 

närvarande ombud 

c. ställningstagande till om kongressen 

har kallats enligt stadgarna  

d. ställningstagande till om kongressen 

är beslutsmässig 

e. val av ordförande och sekreterare för 

kongressen, minst två rösträknare och 

minst två protokolljusterare 

f. fastställande av arbetsordning 

g. rapport om eventuella 

kongressutskott 

h. föredragning av förbundsstyrelsens 

verksamhetsberättelse  

i. föredragning av förbundsstyrelsens 

ekonomiska berättelser 

j. föredragning av revisionsberättelser 

och internrevisorernas rapport 

k. fastställande av resultaträkningar och 

balansräkningar 

l. beslut i frågan om ansvarsfrihet för 

ledamöterna i förbundsstyrelsen 

m. beslut om motioner och förslag 

n. beslut om ersättningar 

På en ordinarie kongress ska följande ärenden 
tas upp: 

a. fastställande av föredragningslista 

b. fastställande av antalet anmälda och 

närvarande ombud 

c. ställningstagande till om kongressen 

har kallats enligt stadgarna  

d. ställningstagande till om kongressen 

är beslutsmässig 

e. val av ordförande och sekreterare för 

kongressen, minst två rösträknare och 

minst två protokolljusterare 

f. fastställande av arbetsordning 

g. rapport om eventuella 

kongressutskott 

h. föredragning av förbundsstyrelsens 

verksamhetsberättelse  

i. föredragning av förbundsstyrelsens 

ekonomiska berättelser 

j. föredragning av revisionsberättelser 

och internrevisorernas rapport 

k. fastställande av resultaträkningar och 

balansräkningar 

l. beslut i frågan om ansvarsfrihet för 

ledamöterna i förbundsstyrelsen 

m. beslut om motioner och förslag 

n. beslut om ersättningar 
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Nuvarande Revideringsförslag 

o. beslut om arbetsplan för de 

kommande två kalenderåren  

p. beslut om medlemsavgift 

q. beslut om budget för de kommande 

två kalenderåren 

r. beslut om antal ledamöter, minst sju, i 

förbundsstyrelsen 

s. val av ordförande, sekreterare, kassör, 

och ytterligare minst två ledamöter i 

förbundsstyrelsen 

t. val av två ledamöter i riksstyrelsen 

u. val av ombud och ersättare till 

Movendi Internationals kongress  

v. fastställande av uppdragsbeskrivning 

för internrevisorerna 

w. val av två till tre internrevisorer och 

två ersättare 

x. val av valberedning med fem 

ledamöter, varav en sammankallande, 

och fem ersättare 

y. eventuella ytterligare val 

z. beslut om eventuella andra frågor som 

finns med i kallelsen 

o. beslut om arbetsplan för de 

kommande två kalenderåren  

p. beslut om medlemsavgift 

q. beslut om budget för de kommande 

två kalenderåren 

r. beslut om antal ledamöter, minst sju, i 

förbundsstyrelsen 

s. val av ordförande, eventuella vice 

ordförande, sekreterare, kassör, 

bildningsledare och övriga ledamöter i 

förbundsstyrelsen 

t. val av två ledamöter i riksstyrelsen 

u. val av ombud och ersättare till 

Movendi Internationals kongress  

v. fastställande av uppdragsbeskrivning 

för internrevisorerna 

w. val av två till tre internrevisorer och 

två ersättare 

x. val av valberedning med fem 

ledamöter, varav en sammankallande, 

och fem ersättare 

y. eventuella ytterligare val 

z. beslut om eventuella andra frågor som 
finns med i kallelsen 
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§ 2:7 Förbundsstyrelse 
Förbundsstyrelsen föreslår att paragrafen splittras upp i två paragrafer. 

Punkt 1–2 
Punkterna kvarstår i paragrafen. 

Förbundsstyrelsen föreslår inga förändringar i texten. 

Nuvarande 

§ 2:7 Förbundsstyrelse 

Punkt 1–2 

Revideringsförslag 

§ 2:7 Förbundsstyrelse 

• Kongressen ska välja en 

förbundsstyrelse med minst sju 

ledamöter. Styrelsen väljs för tiden 

intill slutet av nästa ordinarie 

kongress. Om kongressen ajournerar 

sig kan den dock besluta att den nya 

styrelsen ska tillträda vid en tidpunkt 

som infaller innan kongressen har 

avslutats. Ordförande, eventuella vice 

ordförande, sekreterare, kassör och 

bildningsledare väljs särskilt. 

• Förbundsstyrelsen är beslutsmässig 

när samtliga ledamöter erhållit 

kallelse, innehållande tid och plats för 

mötet samt föredragningslista, senast 

en vecka innan mötets inledande samt 

att mer än halva antalet ledamöter är 

närvarande. 

• Kongressen ska välja en 

förbundsstyrelse med minst sju 

ledamöter. Styrelsen väljs för tiden 

intill slutet av nästa ordinarie 

kongress. Om kongressen ajournerar 

sig kan den dock besluta att den nya 

styrelsen ska tillträda vid en tidpunkt 

som infaller innan kongressen har 

avslutats. Ordförande, eventuella vice 

ordförande, sekreterare, kassör och 

bildningsledare väljs särskilt. 

• Förbundsstyrelsen är beslutsmässig 

när samtliga ledamöter erhållit 

kallelse, innehållande tid och plats för 

mötet samt föredragningslista, senast 

en vecka innan mötets inledande samt 

att mer än halva antalet ledamöter är 

närvarande. 
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Punkt 3–4 
Punkterna splittras ut till den nya paragrafen Förbundsstyrelsens möten och handlingar. Paragrafen 
slås in mellan § 2:7 Förbundsstyrelse och § 2:8 Förbundsstyrelsens uppgifter. 

Nuvarande 

§ 2:7 Förbundsstyrelse 

Punkt 3–4 

Revideringsförslag 

§ 2:x Förbundsstyrelsens möten och 

handlingar 

• Protokoll från förbundsstyrelsemöten 

skall göras tillgängligt för medlemmar 

och förtroendevalda senast sex veckor 

efter mötets avslutande. 

• Handlingar inför 

förbundsstyrelsemöten skall göras 

tillgängligt för medlemmar och 

förtroendevalda senast en vecka innan 

mötets öppnande. 

• Protokoll från förbundsstyrelsemöten 

skall göras tillgängligt för medlemmar 

och förbundsstyrelsen senast sex 

veckor efter mötets avslutande. 

• Handlingar inför 

förbundsstyrelsemöten skall göras 

tillgängligt för medlemmar och 

förbundsstyrelsen senast en vecka 

innan mötets öppnande. 

• När handlingar innehåller särskilt 

känsliga uppgifter, som kan orsaka 

skada för enskilda eller organisationen 

om de blir tillgängliga för 

medlemmar, kan förbundsstyrelsen 

besluta att handlingen och berörda 

delar av protokollet hålls hemligt. 

Beslut ska innehålla vad som hålls 

hemligt och hur länge det ska hållas 

hemligt. 

• Om handlingar eller delar av 

protokoll hålls hemligt ska det noteras 

i det offentliga protokollet.  
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• Ledamöter i förbundsstyrelsen och 

revisorer äger alltid rätt till att tillgå 

även de hemliga handlingarna och 

delarna av protokollen.  

• Beslut om att hålla handlingar 

hemliga kan vara tillsvidare. Beslut 

om att hålla delar av protokoll hemligt 

får inte vara tillsvidare. 
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§ 3:3 Extra distriktsårsmöte 
Nuvarande Revideringsförslag 

• Om distriktsstyrelsen, revisorerna 

eller förbundsstyrelsen beslutar det 

ska extra distriktsårsmöte hållas. Extra 

distriktsårsmöte ska också hållas om 

det begärs av minst en tredjedel av de 

föreningar i distriktet som senast den 

31 december föregående år har 

rapporterat att de har haft verksamhet 

under året. 

• Ett extra distriktsårsmöte får bara 

behandla den fråga eller de frågor som 

är anledningen till att 

distriktsårsmötet hålls. 

• Distriktsstyrelsen ska kalla till extra 

distriktsårsmöte senast en månad 

innan det öppnas. 

• De personer som valts till ombud till 

det senaste ordinarie distriktsårsmötet 

är också ombud på det extra 

distriktsårsmötet, om inte ett 

föreningsmöte beslutar något annat. 

• Ett extra distriktsårsmöte är 

beslutsmässigt när det har blivit kallat 

enligt stadgarna och minst hälften av 

de anmälda ombuden är närvarande 

dock minst tre. 

• Ett extra distriktsårsmöte kan inte 

helt ersätta ett ordinarie årsmöte. 

• Om distriktsstyrelsen, revisorerna 

eller förbundsstyrelsen beslutar det 

ska extra distriktsårsmöte hållas. Extra 

distriktsårsmöte ska också hållas om 

det begärs av minst en tredjedel av de 

föreningar i distriktet som senast den 

31 december föregående år har 

rapporterat att de har haft verksamhet 

under året. 

• Ett extra distriktsårsmöte får bara 

behandla den fråga eller de frågor som 

är anledningen till att 

distriktsårsmötet hålls. 

• Distriktsstyrelsen ska kalla till extra 

distriktsårsmöte senast en månad 

innan det öppnas. 

• Förbundsstyrelsen ska kalla till extra 

distriktsårsmöte senast två veckor 

innan det öppnas. 

• De personer som valts till ombud till 

det senaste ordinarie distriktsårsmötet 

är också ombud på det extra 

distriktsårsmötet, om inte ett 

föreningsmöte beslutar något annat. 

• Ett extra distriktsårsmöte är 

beslutsmässigt när det har blivit kallat 

enligt stadgarna och minst hälften av 

de anmälda ombuden är närvarande 

dock minst tre. 

• Ett extra distriktsårsmöte kan inte 

helt ersätta ett ordinarie årsmöte. 
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§ 4:14 Upplösning 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 

En förening kan upplösas genom beslut med 
två tredjedels majoritet på ett föreningsmöte. 
Till detta möte ska varje medlem få en 
skriftlig kallelse senast två veckor före mötet. 
Där ska det tydligt framgå att mötet gäller 
upplösning av föreningen. Om mötet inte blir 
beslutsmässigt kan förbundsstyrelsen eller 
distriktsstyrelsen upplösa föreningen efter 
samråd med föreningens medlemmar. 

En förening kan upplösas genom beslut med 
två tredjedels majoritet på ett föreningsmöte. 
Varje medlem ska få en skriftlig kallelse senast 
två veckor före mötet. Det ska tydligt framgå i 
kallelsen att mötet gäller upplösning av 
föreningen. Om mötet inte blir beslutsmässigt 
kan förbundsstyrelsen eller distriktsstyrelsen 
upplösa föreningen efter samråd med 
föreningens medlemmar. 

 

§ 4:15 Särskilda stadgar 
Nuvarande Revideringsförslag 

Föreningen ska anses ha antagit § 1:1–7, § 
4:1–14 samt § 6:1 i dessa stadgar som sina 
egna stadgar. Om dessa paragrafer ändras ska 
ett årsmöte anta de reviderade stadgarna. 
Föreningen kan anta egna stadgar med 
innehåll utöver det ovan så länge dessa inte 
strider mot övriga stadgar eller UNF:s vision. 

Föreningen ska anses ha antagit § 1:1–7, § 
4:1–14 samt § 6:1 i dessa stadgar som sina 
egna stadgar. Om dessa paragrafer ändras ska 
ett årsmöte anta de reviderade stadgarna. 
Föreningen kan anta egna stadgar med 
innehåll utöver det ovan så länge dessa inte 
strider mot övriga stadgar eller UNF:s vision. 
Om en förening ändrar sina stadgar ska de 
nya stadgarna skickas till förbundsstyrelsen 
för kännedom 

 

§ 5:2 Kretsårsmöte 
Punkt 2 

Nuvarande Revideringsförslag 

Varje IOGT-NTO-förening, UNF-förening 
och NSF-kår har rätt till två ombud och 
därutöver ett ombud för varje fullt 
tjugofemtal medlemmar. Varje förening av 
Junis representeras av sin ansvariga 
juniorledare och därutöver av ett ombud för 
varje fullt tjugofemtal medlemmar. 

Varje IOGT-NTO-förening, UNF-förening, 
Junis-förening och NSF-kår har rätt till två 
ombud och därutöver ett ombud för varje 
fullt tjugofemtal medlemmar. 
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§ 5:4 Kretsårsmötesärenden 
Punkt 2 

Nuvarande Revideringsförslag 

Protokollet från kretsårsmötet ska inom tre 
veckor lämnas till riksstyrelsen, revisorerna 
och varje ansluten förening och kår. Det ska 
också finna stillgängligt på kretsexpeditionen 
eller hos kretsens ordförande. 

Protokollet från kretsårsmötet ska inom tre 
veckor lämnas till riksstyrelsen, revisorerna 
och varje ansluten förening och kår. Det ska 
också finnas tillgängligt på kretsexpeditionen 
eller hos kretsens ordförande. 
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§ 6:5 Förhållande till annat förbund 
Numreringen för denna paragraf ändras till § 6:4. 

Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 

Som stadgar som rör förhållande till annat 
förbund betraktas de bestämmelser i 
stadgarna 
hos IOGT-NTO, UNF, NSF och Junis som 
behandlar 

a) samarbete inom IOGT-NTO-rörelsen 

(§ 1:1), 

b) IOGT-NTO-rörelsens grundsatser (§ 

1:2) 

c) samtidigt medlemskap i fler än ett 

förbund (§ 1:4), 

d) medlemslöftet (§ 1:5), 

e) riksstyrelsens sammansättning och 

funktion (§ 1:3, 2:1, 2:9, 2:10), 

f) samverkan på regional nivå (§ 3:1), 

g) IOGT-NTO-kretsar (§ 1:3 och kapitel 

5), 

h) rörelsesamordnad verksamhet (§ 2:2), 

i) närvarorätt vid IOGT-NTO-rörelsens 

beslutande församlingar (§ 2:5, 3:5), 

j) rätt att delta i IOGT-NTO-rörelsens 

verksamhet (§ 4:9), 

k) valbarhet till förtroendeuppdrag (§ 

2:11, 3:11, 4:10), eller 

l) stadgeändringar som rör förhållande 

till annat förbund (§ 6:4, 6:5). 

Som stadgar som rör förhållande till annat 
förbund betraktas de bestämmelser i 
stadgarna 
hos IOGT-NTO, UNF, NSF och Junis som 
behandlar 

a) samarbete inom IOGT-NTO-rörelsen 

(§ 1:1), 

b) IOGT-NTO-rörelsens grundsatser (§ 

1:2) 

c) samtidigt medlemskap i fler än ett 

förbund (§ 1:4), 

d) medlemslöftet (§ 1:5), 

e) riksstyrelsens sammansättning och 

funktion (§ 1:3, 2:1, 2:9, 2:10), 

f) samverkan på regional nivå (§ 3:1), 

g) IOGT-NTO-kretsar (§ 1:3 och kapitel 

5), 

h) rörelsesamordnad verksamhet (§ 2:2), 

i) närvarorätt vid IOGT-NTO-rörelsens 

beslutande församlingar (§ 2:5, 3:5), 

j) rätt att delta i IOGT-NTO-rörelsens 

verksamhet (§ 4:9), 

k) valbarhet till förtroendeuppdrag (§ 

2:11, 3:11, 4:10), eller 

l) stadgeändringar som rör förhållande 

till annat förbund (§ 6:3, 6:4). 
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Riksstyrelsens förslag om ”Revidering av stadgar om 
kretsar” (13b) 
Bakgrund 
IOGT-NTO, UNF, Junis och NSF kommer att lämna förslag till kongresser och förbundsmöte om att 
förenkla medlemsbegreppet. Förslaget innebär att nuvarande varianter i stadgarna ersätts med ett 
gemensamt begrepp, nämligen att vara medlem. 

Skälet till att dessa revideringar görs av respektive förbund är för att begreppen enbart begränsar 
medlemmarnas rättigheter. Förslaget innebär att alla medlemmar ska ha samma rättigheter och därmed 
att begränsningarna tas bort. 

För att stadgarna ska vara likalydande föreslår riksstyrelsen att samma ändring görs i avsnittet som 
reglerar samverkan i kretsar. 

Förslag till beslut 
Riksstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anta de reviderade stadgarna.  
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Föreslagna stadgerevideringar 
§ 5:2 Kretsårsmöte 
Punkt 3 
Struken skrivning om begräsning till betalande och avgiftsbefriade medlemmar. 

Nuvarande Revideringsförslag 
Beräkningen av det antal ombud en förening eller kår 
har rätt till grundar sig på föreningens antal bekräftade 
och avgiftsbefriade registrerade medlemmar den 31 
december föregående år. 

Beräkningen av det antal ombud en förening eller kår 
har rätt till grundar sig på föreningens antal 
medlemmar den 31 december föregående år. 

Punkt 8 
Bortplockad begränsning till löftesbunden medlem. 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje ansluten förening och kår och varje löftesbunden 
medlem i dessa kan skicka motioner till kretsårsmötet. 

Varje ansluten förening och kår och varje medlem i 
dessa kan skicka motioner till kretsårsmötet. 

 

§ 5:3 Mötesrättigheter och beslutsformer 
Bortplockad begränsning till löftesbunden medlem. 

Punkt 1 
Nuvarande Revideringsförslag 
Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvarorätt 
på kretsårsmötet. Varje löftesbunden medlem i IOGT-
NTO-rörelsen har yttranderätt på kretsårsmötet. 
Mötesordföranden kan ge yttranderätt till andra 
närvarande. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvaro- och 
yttranderätt på kretsårsmötet. Mötesordföranden kan 
ge yttranderätt till andra närvarande. 

 

§ 5:7 Valbarhet till förtroendeuppdrag 
Bortplockad begränsning till löftesbunden medlem. 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje löftesbunden medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan 
väljas till förtroendeuppdrag i kretsen. Ett 
kretsårsmötesombud måste dock vara löftesbunden 
registrerad medlem i någon av kretsens föreningar 
eller kårer. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan väljas till 
förtroendeuppdrag i kretsen. 
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Riksstyrelsens förslag om ”Revidering av stadgar om 
medlemskap och medlemsrättigheter” (13c) 
Bakgrund 
Riksstyrelsen har beslutat att föreslå revideringar av stadgar om medlemskap och medlemsrättigheter till 
kongresserna och förbundsmötet för UNF, IOGT-NTO, Junis och NSF. 

Revideringen har föreslagits av IOGT-NTO:s förbundsstyrelse. 

Förslag till beslut 
Riksstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att anta de reviderade stadgarna.  
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Föreslagna stadgerevideringar 
§ 1:4 Medlemskap 

Nuvarande Revideringsförslag 

• Den som avlagt medlemslöfte och är 
registrerad i förbundets 
medlemsregister är medlem i UNF. 
Varje medlem skall tillhöra en 
förening. En medlem kan ha lokalt 
medlemskap i flera föreningar i 
IOGT-NTO-rörelsen men kan bara 
vara registrerad medlem i en enda 
förening. 

• Man kan vara medlem i UNF från och 
med det år man fyller 13 år till och 
med det år man fyller 25 år. 

• Varje registrerad medlem i UNF anses 
också som medlem i IOGT-NTO. 
Varje registrerad medlem i IOGT-
NTO anses från och med det år 
medlemmen fyller 13 år till och med 
det år medlemmen fyller 25 år också 
som medlem i UNF. Den som anses 
som medlem i ett annat förbund har 
de rättigheter som följer av ett 
medlemskap i förbundet ifråga, med 
undantag för de rättigheter som är 
förbehållna förbundets registrerade 
medlemmar. 

• Varje registrerad medlem i Junis 
registreras som medlem i UNF det år 
den fyller 15 år 

Medlemskap i UNF 
Den som har avlagt medlemslöftet kan bli medlem i 
UNF. Man kan vara medlem i UNF från och med det 
år man fyller 13 år till och med det år man fyller 25 år. 
 
Alla medlemmar ska registreras i UNF:s 
medlemsregister. 
 
Varje medlem i UNF anses också som medlem i IOGT-
NTO. 
 
Varje medlem i IOGT-NTO anses också som medlem i 
UNF från och med det år medlemmen fyller 13 år till 
och med det år medlemmen fyller 25 år. 
 
Varje medlem i Junis anses också som medlem i UNF 
från och med det år medlemmen fyller 15 år till och 
med det år medlemmen fyller 25 år. 
 
Registrering i förening 

En medlem kan registreras i en eller flera föreningar. 
 
En medlem kan bara vara registrerad primärt i en av de 
föreningar medlemmen är registrerad i. 
 
En medlem som inte är registrerad i någon förening 
ska vara direktansluten till ett distrikt eller förbundet. 
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§ 2:4 Kongressombud 
Punkt 3 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje distrikt eller region representeras av minst två 
ombud. Kvarvarande platser fördelas enligt ojämkad 
uddatalsmetod efter hur många betalande registrerade 
medlemmar distrikten eller regionerna hade den 31 
december året före kongressen. Distriktet eller 
regionen har rätt till hälften så många ersättare som 
antal ombud. Vid udda antal ombud justeras detta 
nedåt. Alla distrikt eller regioner har dock rätt till 
minst två ersättare. Ersättarna ska väljas i en bestämd 
inbördes ordning. 

Varje distrikt eller region representeras av minst två 
ombud. Kvarvarande platser fördelas enligt ojämkad 
uddatalsmetod efter hur många registrerade 
medlemmar distrikten eller regionerna hade den 31 
december året före kongressen. Distriktet eller 
regionen har rätt till hälften så många ersättare som 
antal ombud. Vid udda antal ombud justeras detta 
nedåt. Alla distrikt eller regioner har dock rätt till 
minst två ersättare. Ersättarna ska väljas i en bestämd 
inbördes ordning. 

 

§ 2:5 Mötesrättigheter och beslutsformer 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvarorätt 
på kongressen. Varje löftesbunden medlem i IOGT-
NTO-rörelsen har yttranderätt på kongressen. 
Mötesordföranden kan ge yttranderätt till andra 
närvarande. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvaro- och 
yttranderätt på kongressen. Mötesordföranden kan ge 
yttranderätt till andra närvarande. 

 

§ 2:11 Valbarhet till förtroendeuppdrag 
Nuvarande Revideringsförslag 
Varje löftesbunden medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan 
väljas till förtroendeuppdrag i förbundet. Vid 
ombudsvalen och under kongressen måste ett ombud 
vara registrerad medlem i det distrikt den 
representerar, eller i någon av föreningarna i den 
region ombudet representerar. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan väljas till 
förtroendeuppdrag i förbundet. Vid ombudsvalen och 
under kongressen måste ett ombud vara registrerad 
medlem i det distrikt den representerar, eller i någon 
av föreningarna i den region ombudet representerar. 

 

§ 3:4 Distriktsårsmötesombud 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 
Föreningsårsmötet väljer ombud och ersättare till 
distriktsårsmötet. Föreningen har rätt till ett ombud 
för varje påbörjat tiotal bekräftade registrerade 
medlemmar den 31 december föregående år, samt två 
ersättare. Ersättarna ska väljas i en bestämd inbördes 
ordning. 

Föreningsårsmötet väljer ombud och ersättare till 
distriktsårsmötet. Föreningen har rätt till ett ombud 
för varje påbörjat tiotal registrerade medlemmar den 
31 december föregående år, samt två ersättare. 
Ersättarna ska väljas i en bestämd inbördes ordning. 
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§ 3:5 Mötesrättigheter och beslutsformer 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvarorätt 
på distriktsårsmötet. Varje löftesbunden medlem i 
IOGT-NTO-rörelsen har yttranderätt på 
distriktsårsmötet. Mötesordföranden kan ge 
yttranderätt till andra närvarande. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvaro- och 
yttranderätt på distriktsårsmötet. Mötesordföranden 
kan ge yttranderätt till andra närvarande. 

 

§ 3:9 Valbarhet till förtroendeuppdrag 
Nuvarande Revideringsförslag 
Varje löftesbunden medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan 
väljas till förtroendeuppdrag i distriktet. Ett 
distriktsårsmötesombud måste dock vara registrerad 
medlem i den förening som ombudet representerar. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan väljas till 
förtroendeuppdrag i distriktet. Ett 
distriktsårsmötesombud måste dock vara registrerad 
medlem i den förening som ombudet representerar. 

 

§ 4:3 Mötesrättigheter och beslutsformer 
Punkt 1 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvarorätt 
på föreningsmötet. Varje löftesbunden medlem i 
IOGT-NTO-rörelsen har närvaro- och yttranderätt på 
föreningsmötet. Mötesordföranden kan ge yttranderätt 
till andra närvarande. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen har närvaro- och 
yttranderätt på föreningsmötet. Mötesordföranden kan 
ge yttranderätt till andra närvarande. 

 

§ 4:7 Föreningsverksamhet 
Punkt 4 

Nuvarande Revideringsförslag 
Varje löftesbunden medlem i IOGT-NTO-rörelsen får 
delta i föreningens verksamhet. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen får delta i 
föreningens verksamhet. 

 

§ 4:8 Valbarhet till förtroendeuppdrag 
Nuvarande Revideringsförslag 
Varje löftesbunden medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan 
väljas till förtroendeuppdrag i föreningen. Ett 
distriktsårsmötes- eller regionmötesombud måste dock 
vara registrerad medlem i föreningen. Ett 
kretsårsmötesombud måste vara löftesbunden 
registrerad medlem i någon av kretsens föreningar 
eller kårer. 

Varje medlem i IOGT-NTO-rörelsen kan väljas till 
förtroendeuppdrag i föreningen. Ett distriktsårsmötes- 
eller regionmötesombud måste dock vara registrerad 
medlem i föreningen. Ett kretsårsmötesombud måste 
vara registrerad medlem i någon av kretsens 
föreningar eller kårer. 
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Motion om ”Ändring av stadga § 6:3” (13d) 
UNF Stadga § 6:3 lyder idag 

"Dessa stadgar kan ändras genom samstämmiga beslut på två kongresser eller genom beslut med två 
tredjedels majoritet på en ordinarie kongress. En stadgeändring gäller från det att kongressen avslutas 
eller från den tidpunkt som kongressen beslutar. En stadgeändring som rör förhållande till annat förbund 
inom IOGT-NTO- rörelsen kan endast göras genom samstämmiga kongressbeslut av alla förbund som 
stadgeändringen"  

Vi fokuserar på meningen "En stadgeändring gäller från det att kongressen avslutas eller från den 
tidpunkt som kongressen beslutar."  

Vi anser att så som stadgan § 6:3 gäller idag ger den inte det skyddet som stadgarna bör förse förbundet, 
distrikten, föreningarna och medlemmarna med. 
Det riskerar att göra stadgarna irrelevanta då vi ser att det kan försämrar möjligheten till en demokratisk 
process ifall en stadgeändring kan träda i kraft under pågående kongress och det följer inte UNF:s vision 
om en demokratisk värld. 
Vi anser därför att en stadgeändring tidigast ska kunna träda i kraft efter att kongressen avslutats. 
Därför vill vi att stadga § 6:3 ska ändras så att stadgeändringar tidigast träder i kraft efter att kongressen 
avslutats.  

Vi föreslår att kongressen beslutar  

att ändra stadga § 6:3 till att göra det omöjligt för en stadgeändring att träda i kraft innan 
kongressen avslutats.  

att  om första att-satsen bifalles, att stadgeändringen börjar gälla direkt efter bifallet.  

 

Våxtorp 14 april 2023  
UNF:s Hallands styrelse  

 

Hugo Karlsson 
ordförande 

"Allt det som sker inom UNF ska ha förankring hos medlemmar och tas fram genom en öppen 
demokratisk process."  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Motion om ”Ändring av stadga § 6:3” (13d) 

226 (248) 

 

Förbundsstyrelsens svar 
Vi tackar för motionen och intresset i stadgefrågor! 

Vi delar motionärernas bild om att det är grovt olämpligt att stadgeändringar skulle börja gälla under 
sittande kongress - under kongressen 2021 skedde just detta. Det är ytterst kongressen själva som tolkar 
sina egna stadgar. Praxis och förbundsstyrelsens tolkning av dagens stadgar är att det inte tillåts - 
formuleringen En stadgeändring gäller från det att kongressen avslutas eller från den tidpunkt som kongressen 

beslutar är tydlig. Stadgeändringar gäller från kongressens avslutning eller senare om kongressen beslutar. 

Vi kan förstå viljan att förändra stadgarna för att förebygga att detta händer igen. Vi vill därför se ett 
förtydligande i stadgarna - men formuleringen i motionens att-satser går inte att direkt införa i våra 
stadgar. Vi tror samtidigt att det är olämpligt att fortsätta bryta praxis och direktjustera beslutet om 
stadgeändring. Vi väljer därför att presentera ett motförslag som vi hoppas fångar det motionärerna 
avser. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att ändra § 6:3 i stadgarna till 
Dessa stadgar kan ändras genom samstämmiga beslut på två kongresser eller genom beslut med 

två tredjedels majoritet på en ordinarie kongress. En stadgeändring gäller från det att kongressen 

avslutas eller från den tidpunkt efter kongressens avslutning som kongressen beslutar. En 

stadgeändring som rör förhållande till annat förbund inom IOGT-NTO-rörelsen kan endast göras 

genom samstämmiga kongressbeslut av alla förbund som stadgeändringen berör. 

att anse motionen besvarad. 
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Motion om ”Förhindra stadgevidriga beslut och 
godtyckliga stadgeändringar” (13e) 
Vid kongressen 2021 togs ett stadgevidrigt beslut.1 Som framkommer av kongressprotokollet 
uppmärksammades detta inte förens efter att beslutet hade tagits,2 tråtts att Organisationsutskottet redan 
vid den första behandlingen av ärendet föreslog en stadgeändring som skulle göra förslaget förenligt med 
dem.3 Vad som sedan inträffade, enligt protokollet, var att tre alternativ presenterades: omedelbart justera 
stadgarna och ta om beslutet; istället utreda beslutet; samt att avfärda det stadgevidriga beslutet; varav det 
första antogs.4 Denna situation belyser ett demokratiproblem. 

För det första: om stadgar kan ändras samtidigt som annars stadgevidriga följdbeslut tas finns det ingen 
poäng att ha stadgarna. Det är ett problem i sig då det inte finns någon egentlig grund för förbundet men 
det leder till ett annat problem. 

För det andra: representeras UNF:s medlemmar indirekt på kongresser.56 För att en representativ 
(särskilt en indirekt) demokrati ska fungera måste det finnas tydliga procedurer som efterföljs. 
Medlemmarna som inte är närvarande i plenisalen ska kunna ha förtroende för att allt går rätt till. Det är 
därför viktigt att stadgevidriga beslut inte tillåts och att stadgarna inte ändras samtidigt som ett annars 
stadgevidrigt följdbeslut tas. Därför bör: stadgevidriga beslut omedelbart avfärdas i alla lägen, alla beslut 
som tas vara i enlighet med stadgarna som gällde innan kongressens öppnande samt att stadgar endast 
justeras när allt annat är avklarat.. 

En invändning mot detta skulle vara att det skapar ett eftersläp i UNF:s beslutfattande. Detta problem kan 
enkelt kringgås: om ett eller flera beslut anses så viktigt att de behöver tas snarast kan en extra kongress 
kallas i enligt med § 2:3 i stadgarna7, för att behandla beslutet/besluten. 

  

                                                           

1 PROTOKOLL fört vid Ungdomens Nykterhetsförbunds tjugonionde kongress den 30 juni - 4 juli 2021 (Kongressprotokoll 

2021), § 231, s. 92. (hämtad från https://www.unf.se/for-medlemmar/protokoll-handlingar/ 08-04-2023). 
2 Kongressprotokoll 2021, § 265, s. 107. 
3 Kongressprotokoll 2021, § 230, ss. 91–92. 
4 Kongressprotokoll 2021, § 265, 271–272, 274, ss.107, 109–110 
5 Stadgar Senast reviderade av UNF:s kongress den 30 juni – 4 juli 2021 (UNF:s stadgar 2021), § 2:4, s. 7. (hämtad från 
https://www.unf.se/om-unf/styrande-dokument/ 08-04-2023). 
6 Nationalencyklopedin, indirekt val. http://www.ne.se/uppslagsverk/encyklopedi/lång/indirekt-val (hämtad 2023-
04-08) 
7 UNF:s stadgar 2021, § 2:4, s. 7 

https://www.unf.se/for-medlemmar/protokoll-handlingar/
https://www.unf.se/om-unf/styrande-dokument/
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Därför föreslår jag: 

 

att under § 2:5 i stadgarna lägga till följande paragrafer: 

• Beslut som tas måste vara i enlighet med stadgarna antagna inför 

avslutandet av förra ordinarie kongress. Stadgevidriga beslut förkastas 

omedelbart. 

• Reviderade stadgar kan endast antas som sista ärende på en ordinarie 

kongress. Kongressen kan inte anse stadgarna som helhet eller enskilda 

paragrafer eller enskilda stycken däri omedelbart justerade. 

• Om reviderade stadgar har antagits men kongressen inte avslutats, och ett 

beslut rivs upp måste även beslutet om att anta reviderade stadgar rivas 

upp. 

att under första punkten i § 2:6 i stadgarna lägga till: 

å) Anta eventuellt reviderade stadgar om ändringar har gjorts. 

 

Jesper Hallbert 
Motionär  
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Förbundsstyrelsens svar 
Vi tackar för motionen och intresset för UNF:s interndemokrati! 

Enligt våra stadgar har förbundsstyrelsen tolkningsföreträde av stadgarna. Det uppstod stor förvirring 
och otydlighet i hanteringen av ett ärende under förra kongressen. Dåvarande förbundsstyrelse var osäkra 
på hur frågan skulle hanteras och gav därför kongressen flera alternativ. Kongressen är förbundets högsta 
beslutande organ och deras tolkning av stadgarna har sista ordet internt. Vi motsätter oss därför mot 
beskrivningen av kongressbeslutet som stadgevidrigt.  

Vi medger samtidigt att hanteringen av ärendet var olycklig. Vi tror därför att det kan vara nödvändigt 
att förtydliga skrivelsen om när stadgeändringar träder i kraft och har förslagit en justering i vårt svar till 
motionen om Ändring av stadga § 6:3.  

Vi anser att förslaget i vårt motionssvar är enkelt och tydligt; och förordnar därmed det över 
motionärens. Vi tror därtill att förslaget fångar motionärens andemening. Vi menar att förslaget från 
motionären är onödigt komplicerat, svårt att hantera i praktiken och otydligt. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet. 
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Motion om ”DÅM:ets förläggning” (13f) 
På kongressen 2021 så antogs förbundsstyrelsens förslag till reviderade stadgar, där en uppenbar 
justeringsmiss hade skett ifrån 2019 där ändringen i 3:2 om DÅMet förläggning (tid och plats) inte hade 
förts in utan att gamla texten som fanns innan revideringen 2019 fanns. Lydelsen som var fastställd av 
Kongressen 2019 var "Distriktsårsmöte hålls varje år på den tid och plats som distriktsstyrelsen 
bestämmer." 

Kongressen fastställde dom reviderade stadgarna helt i enlighet med förbundsstyrelsen förslag på denna 
punkt där en hel borttagning av denna punkt var föreslagen, förbundsstyrelsen sa under denna punkt på 
kongressen att detta var något som skulle justeras så att det stod rätt i stadgarna, men var inte tydliga nog 
om det var en jämkning med förslaget eller inte. 

Utan delen om DÅM:ets förläggning i stadgarna så finns det inget som reglerar när eller om DÅM ska 
hållas, det enda som finns är att den ska hållas senast veckan då 15:onde april infaller och minst tio veckor 
innan kongressen. Mer än så finns inte numera. Så egentligen så kan man ha DÅM vart annat år. Vilket i 
vårt tycke blir fel och blir i förlängningen ett rent problem för vår interndemokrati. DÅM ska hållas varje 
år. FÅM hålls varje år, DÅM hålls varje år då det är kort period men ändå rimlig period att ha mellan 
varje DÅM då en distriktsstyrelse ska kunna producera verksamhet och förvalta ett UNF distrikt på ett års 
intervaller. Kongressen hålls vart annat år för det är svårt för en förbundsstyrelse att få något direkt gjort 
på ett års intervaller.  

Likaväl, om detta inte är tydligt i våra stadgar, vad säkerställer att UNF:s interndemokrati på distriktsnivå 
fungerar? Vad blir garanten i stadgarna som bromsar från att interndemokratin blir hotad? Inte ens UNF 
är fria ifrån tanken om att ens interndemokrati kan bli skadad, och då behövs det garantier som stoppar 
det. 

Vi föreslår kongressen besluta 

 

att  återinföra stycket i §3:2: "Distriktsårsmöte hålls varje år på den tid och plats som 
distriktsstyrelsen bestämmer." 

 

Antagen som sin egen av UNF Gävleborgs DÅM 1–2 april 

UNF Gävleborg 
Motionär 
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Förbundsstyrelsens svar 
Tack för motionen! 

Vi delar motionärens åsikt i att återinföra stycket. 

Vi föreslår dock att slå ihop stycket med det första punkten i paragrafen för att göra det mer likt 
motsvarande punkt i § 4:2 Föreningsmöte. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta  

 

att ändra punkt 1 i § 3:2 i stadgarna till 
Distriktsårsmötet hålls varje år senast den vecka då 15 april infaller och minst tio veckor före 

kongressen på den tid och plats som distriktsstyrelsen har beslutat. 

att anse motionen besvarad. 
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Motion om ”Distriktskontroll över upplösning och 
sammanslagning” (13g) 
Två gånger sedan 2000 har det på kongresser föreslagits att två distrikt ska slås samman. Vad dessa båda 
förslag hade gemensamt var att ett av de berörda distrikten inte hade fått möjlighet att yttra sig och att 
förslagen inte var förenliga med UNF:s stadgar vid tidpunkterna.89 Vid det senare fallet ändrades 
stadgarna så att det är kongressen som beslutar om omorganisering av distrikten för att rättfärdiga 
sammanslagningen.10 

På UNF:s kongresser finns medlemmarna bara indirekt representerade.1112 Detta kan sättas i kontrast 
med distriktsårsmöten där ombuden väljs direkt av medlemmar vid föreningsårsmöten.13 Med andra ord 
är medlemmarna mer representerade i distrikten. 

Utöver förbundets form finns det också en generell princip om att beslut som handlar om en specifik 
politiskenhet bör tas av den enheten. Det nu rådande stadgarna öppnar upp för att upplösning och 
sammanslagning av distrikt kan ske utan att de berörda distrikten samtycker. Mer specifikt skulle större 
distrikt kunna annektera mindre genom att övertyga tillräckligt många ombud från oberörda distrikt att 
det bör ske tråtts att det mindre distriktet inte är villiga. Samma situation kan hända med alla distrikt i fall 
av upplösning, bara ersätt ”större distrikt” med förbundsstyrelsen. 

För att säkra demokratiska principer bör kongresser bara kunna slå samman eller upplösa distrikt om det 
finns stöd för det i berörda distrikt. Samtidigt finns det situationer som kan kräva en sammanslagning 
eller nedläggning, såsom att ett distrikt inte kan få till stånd ett distriktsårsmöte eller inte har några 
föreningar eller medlemmar. 

  

                                                           

8 PROTOKOLL fört vid Ungdomens Nykterhetsförbunds tjugonionde kongress den 30 juni - 4 juli 2021 
(Kongressprotokoll 2021), § 230, s. 91. (hämtad från https://www.unf.se/for-medlemmar/protokoll-handlingar/ 
08-04-2023). 
9 PROTOKOLL fört vid Ungdomens Nykterhetsförbunds tjugoandra kongress i Göteborg den 8-11 juli 2009 (Kongressprotokoll 

2009), § 38, 102, s. 14. (hämtad från https://www.unf.se/for-medlemmar/protokoll-handlingar/ 08-04-2023). 
10 Kongressprotokoll 2021, § 271–272, s. 109–110. 
11 Stadgar Senast reviderade av UNF:s kongress den 30 juni – 4 juli 2021 (UNF:s stadgar 2021), § 2:4, s. 7. (hämtad 
från https://www.unf.se/om-unf/styrande-dokument/ 16-04-2023). 
12 Nationalencyklopedin, indirekt val. http://www.ne.se/uppslagsverk/encyklopedi/lång/indirekt-val (hämtad 
2023-04-08) 
13 UNF:s stadgar 2021), § 3:4; ss. 17–18. 

https://www.unf.se/for-medlemmar/protokoll-handlingar/
https://www.unf.se/om-unf/styrande-dokument/
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Jag föreslår därför: 

 

att som andra stycke i § 3:13 i stadgarna lägga till följande: 

• För att kongressen ska få besluta om att distrikt ska gå samman eller 

upplösas måste ett av följande kriterier gälla för berörda distrikt: 

a) Det finns ett beslut om sammanslagning eller upplösning från 

senaste distriktsårsmötet innan kongressen där förslag om 

sammanslagning eller upplösning presenteras. 

b) Inget distriktsårsmöte har hållits de senaste tre åren. 

c) Inga föreningar och/eller medlemmar finns i distriktet. 

 

Jesper Hallbert 
Motionär  
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Förbundsstyrelsens svar 
Vi tackar för motionen och intresset för UNF:s interndemokrati! 

Samtliga distrikt i UNF har rätt till representation, genom kongressombud, på kongressen. Därigenom 
har de möjlighet att yttra sig i alla frågor som hanteras av kongressen. I fallet som lyfts av motionären 
valde UNF Älvsborg att inte skicka någon representant som kunde lyfta distriktets talan.  

Motionären lyfter även att det ska finnas en princip i UNF om att beslut ska tas av den berörda politiska 
enheten. Någon sådan princip finns inte i UNF. UNF:s föreningar och distrikt är egna juridiska personer 
och därmed till stora delar självstyrande. Dagens stadgar, som samtliga distrikt antagit som sina egna, ger 
förbundsorganisationen vissa möjligheter att ingripa i distrikts angelägenheter och samordna UNF-
landet.  

En av dessa möjligheter är det som motionären föreslår att ändra, som beskrivs i stadgar § 3:13 Bildande, 

samgående och upplösning av distrikt. Dessa ger kongressen rätt att besluta om distrikt ska bildas, gå 
samman eller upplösas. Distrikt är ett sätt för förbundet att samordna och stötta föreningsverksamhet – 
därför är det viktigt att det går att ändra i distriktsstrukturen när behov och förutsättningarna för att 
samordna och stötta föreningsverksamheten förändrats.  

Kongressen är förbundets högsta beslutande organ och behöver därför kunna styra och leda hela 
förbundet. Det är därför viktigt att de även kan forma förbundet för framtida behov. Motionärens förslag 
skulle innebära att det är mycket svårt att slå samman distrikt, särskilt där det finns svaga distrikt. 
Kongressen måste även kunna ta beslut som inte alla håller med om, det är nödvändigt för en fungerande 
demokrati.  

UNF är en organisation som bygger på solidaritet. Trots dagens stadgar och de delar av stadgarna som 
motionären menar är ett problem så har det inte i mannaminne skett en sammanslagning av distrikt mot 
medlemmarnas åsikt. Det finns idag goda möjligheter inom dagens ramar att sätta stopp mot 
problematiska sammanslagningar av distrikt genom dialog inför och på kongress. Förbundsstyrelsen 
tolkar stadgan om själva mötet för sammanslagningen dit där förbundsstyrelsen också kallar att de 
berörda parterna också behöver bifalla förslaget och kan då också även efter kongressen stoppa en icke 
godtycklig sammanslagning. Vi tror därför inte på motionärens förslag och föreslår kongressen att avslå 
motionen i sin helhet. 

Förslag till beslut 
Förbundsstyrelsen föreslår kongressen besluta 

 

att avslå motionen i sin helhet. 
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Rapport om vilande stadgeändringar (13h) 
Bakgrund 
Stadgeändringar styrs av § 6:3 i stadgarna: 

Dessa stadgar kan ändras genom samstämmiga beslut på två kongresser eller genom beslut med två 

tredjedels majoritet på en ordinarie kongress. En stadgeändring gäller från det att kongressen avslutas 

eller från den tidpunkt som kongressen beslutar. En stadgeändring som rör förhållande till annat förbund 

inom IOGT-NTO-rörelsen kan endast göras genom samstämmiga kongressbeslut av alla förbund som 

stadgeändringen berör. 

Rapport 
Kongressen 2021 beslutade utan två tredjedelars majoritet att bifalla tre stadgeändringar: 

§ 115 ändra § 4:2 fjärde stycket i stadgar till: 
”Varje medlem i föreningen kan skicka motioner till årsmötet. Styrelsen ska ha fått motionerna 
senast en vecka före årsmötet. Styrelsen ska yttra sig över varje motion.” 

§ 210 ändra §2:6 till val av ordförande, sekreterare, kassör, bildningsledare och övriga ledamöter i 
förbundsstyrelsen. 

§ 217 Ändra paragraf 1:6 i UNF:s stadgar till 

§ 1:6 Medlemsavgift och bekräftelse av medlemskapet 

Kongressen kan besluta om medlemsavgift för medlemmarna i förbundet, distriktsårsmötet för 
medlemmarna i distriktet och föreningsårsmötet för medlemmarna i föreningen. 

Föreningsstyrelsen kan besluta att en medlem ska vara befriad från att betala sina avgifter. 

Varje medlem ska bekräfta sitt medlemskap varje år. Om en medlem är skyldig att betala 
medlemsavgift bekräftas medlemskapet genom att medlemmen betalar avgiften. I annat fall 
bekräftas medlemskapet på det sätt som förbundsstyrelsen beslutar. 

Konkurrerande förslag 
Förbundsstyrelsen föreslår i sitt förslag om Stadgerevidering 

 

att ändra ärende S i förteckningen över ärenden som ska tas upp på en ordinarie kongress i § 
2:6 Kongressärenden till 

Val av ordförande, eventuella vice ordförande, sekreterare, kassör, bildningsledare och 

övriga ledamöter i förbundsstyrelsen 

  



Övriga motioner och 
förslag
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Förbundsvalberedningens förslag om 
”Valberedningsinstruktion” (14a) 
Bakgrund 
Vid varje kongress utses valberedare till en förbundsvalberedning som har i uppgift att bereda valen till de 
nationella förtroendeuppdragen i UNF. Det är ett långt arbete som kräver ett kontaktnät hos såväl 
nuvarande som tidigare medlemmar i UNF och rörelsen i stort. Inte sällan är valet av förtroendevalda på 
förbundsnivå också något som väcker känslor hos medlemmar och ombud. 

Syftet med instruktionen för förbundsvalberedningen är därför att låta kongressen besluta om vad som 
ingår i förbundsvalberedningens uppdrag samt lägga ramarna kring vad som utgör 
förbundsvalberedningen och vilka principer som ska följas i organets arbete. 

Senast kongressen fick lägga sin hand i frågan om instruktion för förbundsvalberedningen var i 
Örnsköldsvik 2019, vid den 28:e kongressen. Då diskuterades inte minst frågan om vilket organ som ska 
vara ansvarig för att föreslå arvodering. En fråga som även var uppe vid den senaste kongressen 2021. 

Med anledning och avstamp i de diskussioner som fördes under kongresserna 2021 och 2019 har 
förbundsvalberedningen under den gångna mandatperioden genomfört en revision av instruktionen som 
här presenteras. Revideringarna som föreslås syftar till att förtydliga vad som ingår i 
förbundsvalberedningens uppdrag. Följande ändringar föreslås: 

- Vi tydliggör att instruktionen gäller just UNF:s förbundsvalberedning, inte distrikt och 

föreningar. 

Det finns tankar om att satsa på valberedningsarbetet på distrikts- och föreningsnivå, vilket 
förstås är fantastiskt kul. För att undvika missförstånd använder vi konsekvent begreppet 
“förbundsvalberedning” istället för “valberedning” i hela instruktionen. 
 

- Vi byter ut uppdraget “förvaltningsrevisor” mot “internrevisor” för att stämma överens 

med stadgarna. 

I den nuvarande instruktionen anges att förbundsvalberedningen ska bereda val till 
förvaltningsrevisorer tillika verksamhetsrevisorer. I våra stadgar är dock titeln för uppdraget 
internrevisor och det speglar vi i instruktionen. 
 

- Vi tydliggör att förbundsvalberedningen är ansvariga för att lägga fram förslag om 

arvodering till kongressen. 

Det har varit diskuterat om huruvida det borde vara förbundsvalberedningen, internrevisorerna 
eller förbundsstyrelsen som lägger fram förslag om arvodering till kongressen. Vi föreslår att 
förbundsvalberedningen fortsatt ska ha det ansvaret, eftersom det också är den som föreslår 
förbundsstyrelsens sammansättning. 
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- Vi genomför mindre redaktionella ändringar för att göra språket enklare och 

mer begripligt. 

Vi har förändrat viss meningsuppbyggnad och stavning för att göra språket enklare utan 
att förändra innebörden av valberedningsinstruktionen. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta  

 

att anta valberedningsinstruktionen enligt handlingarna. 
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Föreslagna revideringar i valberedningsinstruktionen 
Nuvarande instruktion Förslag 
Valberedningsinstruktion för UNF:s 

förbundsvalberedning 

Instruktion för UNF:s förbundsvalberedning 

UNF:s valberedning väljs vid kongressen vartannat år. 
UNF:s förbundsvalberedning väljs vid kongressen vartannat 
år. 

Valberedningen ska bestå av fem ledamöter, varav en 
sammankallande, med sammantaget goda kunskaper om 
UNF som organisation och förutsättningar samt med ett 
brett nätverk inom organisationen. 

Förbundsvalberedningen ska bestå av fem ledamöter, varav 
en sammankallande, med sammantaget goda kunskaper om 
UNF som organisation och dess förutsättningar, samt med 
ett brett nätverk inom organisationen. 

Valet av valberedning bereds av en kommitté där UNF:s 
distriktsordförande utser gemensamt tre representanter till 
kommittén och förbundsstyrelsen samt 
förbundsvalberedningen utser en representant var inom sig. 
Samtliga representanter ska vara utsedda senast den 31 
januari det år som kongress infaller. 

Valet av förbundsvalberedning bereds av en kommitté där 
UNF:s distriktsordförande gemensamt utser tre 
representanter till kommittén. Dessutom utser 
förbundsstyrelsen och förbundsvalberedningen inom sig en 
representant var. Samtliga representanter ska vara utsedda 
senast den 31 januari det år som kongress infaller. 

Valberedningen bereder val av kongresspresidium, 
förvaltningsrevisorer tillika verksamhetsrevisorer och 
ersättare, riksstyrelserepresentanter och förbundsstyrelse 
inklusive enskilda val om ordförande, sekreterare och kassör. 
Valberedningen kan efter behov även föreslå andra klädda 
poster i förbundsstyrelsen. 

Förbundsvalberedningen bereder val av kongresspresidium, 
internrevisorer och ersättare, riksstyrelserepresentanter samt 
förbundsstyrelse inklusive enskilda val av ordförande, 
sekreterare och kassör. De kan efter behov även föreslå andra 
klädda poster i förbundsstyrelsen. Förbundsvalberedningen 
ska inför varje kongress också behandla frågan om arvode 
och lägga fram förslag om eventuell arvoderingsstruktur. 

Valberedningens förslag på riksstyrelserepresentanter ska 
också föreslås sitta i förbundsstyrelsen. Dessa två personer 
blir också ledamöter i IOGT-NTO-rörelsen ideell förening 
samt stiftelsen IOGT-NTO-rörelsens internationella institut. 
Dessa personer ska därför ha eller vilja införskaffa sig 
kunskaper om insamling och internationellt biståndsarbete. 

Förbundsvalberedningens förslag på 
riksstyrelserepresentanter ska också föreslås sitta i 
förbundsstyrelsen. Dessa två personer blir också ledamöter i 
IOGT-NTO-rörelsen ideell förening samt stiftelsen IOGT-
NTO-rörelsens internationella institut. De ska därför ha eller 
vilja införskaffa sig kunskaper om insamling och 
internationellt biståndsarbete. 

Valberedningen arbetar enligt följande vägledande principer: 
Förbundsvalberedningen arbetar enligt följande vägledande 
principer: 

Transparens/öppenhet – arbetet ska präglas av öppenhet och 
insyn, genom att valberedningen ska kunna redogöra för sitt 
tillvägagångsätt och arbetsprocessens gång, men också av att 
interna överläggningar och bedömningar ska vara förtroliga. 

Transparens/öppenhet – Arbetet ska präglas av öppenhet 
och insyn, genom att valberedningen ska kunna redogöra för 
sitt tillvägagångssätt och arbetsprocessens gång, men också 
av att interna överläggningar och bedömningar ska vara 
förtroliga. 

Mångfald/bredd/strategi – Valberedningen ska i sin 
beredning av valen verka för att sammansättningen av de 
förtroendevalda präglas av en bredd gällande erfarenheter 
och kompetens. 

Mångfald/bredd/strategi – Förbundsvalberedningen ska i sin 
beredning av valen verka för att sammansättningen av de 
förtroendevalda präglas av en bredd gällande erfarenhet och 
kompetens. 

Proaktiv/uppsökande – Även om valberedningen fått 
uppdrag av kongressen att bereda valen finns möjlighet för 
medlemmar att till ett av valberedningen bestämt sista datum 
nominera lämpliga kandidater till samtliga uppdrag. 

Proaktiv/uppsökande – Även om förbundsvalberedningen 
fått uppdrag av kongressen att bereda valen finns möjlighet 
för medlemmar att till ett av förbundsvalberedningen 
bestämt sista datum nominera lämpliga kandidater till 
samtliga uppdrag. 

Sekretess/jäv – De som ingår i valberedningen får inte 
obehörigen röja vad de i denna egenskap i förtroende fått 
kännedom om, och får inte heller delta i beslut eller 
beredning i de delar där jäv föreligger. 

Sekretess/jäv – De som ingår i förbundsvalberedningen får 
inte obehörigen röja vad de i denna egenskap i förtroende 
fått kännedom om, och får inte heller delta i beslut eller 
beredning i de delar där jäv föreligger. 



 - Val
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Antal ledamöter i 
förbundsstyrelsen” (15) 
I enlighet med förbundsvalberedningens förslag till val av förbundsstyrelse föreslår vi att fastställa antalet 
ledamöter i förbundsstyrelsen till sju personer. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att fastställa antalet ledamöter i förbundsstyrelsen till sju (7). 
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av 
förbundsstyrelse” (16) 
Förbundsordförande:  Jane Segerblom (omval) 
Vice förbundsordförande:   Simon Elfström Schönbeck (omval, men ny post) 
Förbundssekreterare:  Sebastian Udenius (omval) 
Förbundskassör:   Lina Sultan (nyval) 
Bildningsledare:   Louis Eckeskog (nyval) 
Förbundsstyrelseledamöter:  Javad Naseri (nyval), Johan Dixelius (nyval) 

Med vårt förslag på förbundsstyrelse har vi letat efter en bredd av erfarenheter, kompetenser och 
intressen. Vi har även haft som mål att föryngra styrelsen något och se till att det finns åldersmässig 
spridning.  

Vi tror att denna styrelse kommer kunna komplettera varandra bra och innehåller en mix av personer 
med gedigen distrikts- eller föreningserfarenhet från UNF, men även personer som har erfarenhet från 
andra organisationer. Vi tror att denna mix av interna och externa perspektiv och erfarenhet från olika 
nivåer kommer att hjälpa förbundsstyrelsen se nya vägar och utveckla organisationen framåt. 

Vi har valt att föreslå ordförande och vice ordförande snarare än ett ordförandepar, som det har varit de 
senaste åren. Detta eftersom vi tror att det kommer förenkla förbundsstyrelsearbetet genom att göra 
rollerna tydligare och ansvarsfördelningen mer översiktlig. 

En närmare presentation av kandidaterna till förbundsstyrelsen finns bifogat. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att välja Jane Segerblom till förbundsordförande för mandatperioden 2023–2025, 

att välja Simon Elfström Schönbeck till vice förbundsordförande för mandatperioden 2023–
2025, 

att välja Lina Sultan till förbundskassör för mandatperioden 2023–2025, 

att välja Sebastian Udenius till förbundssekreterare för mandatperioden 2023–2025, 

att välja Louis Eckeskog till bildningsledare i förbundsstyrelsen för mandatperioden 2023–
2025, samt 

att välja Javad Naseri och Johan Dixelius till förbundsstyrelseledamöter för mandatperioden 
2023–2025.   
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Presentation av kandidaterna 
Här kommer en kortare presentation av kandidaterna till förbundsstyrelsen. Varje kandidat har själv fått 
svara på frågorna varefter förbundsvalberedningen sammanställt svaren. Vissa svar kan ha redigerats 
redaktionellt. Kandidaterna är listade efter vilken post de kandiderar till men i övrigt utan inbördes 
ordning. 

Ordförande Jane Segerblom (16a) 
Född 1998 

Bostadsort Jönköping 

Distriktstillhörighet Jönköping 

Mest relevanta erfarenhet UNF:s förbundsordförande 2019–2023 

Gymnasieprogram Barn- och fritidsprogrammet, inriktning barnskötare. 

Vidareutbildning Påbörjad förskollärarutbildning, 2 år gjorda. 

Sysselsättning nu Heltidsarvoderad i UNF:s förbundsstyrelse. 

Brinner för 

Jag brinner mycket för att se ungdomar utvecklas och växa 
inom organisationen och få möjligheter som de i andra 
sammanhang inte har samma möjlighet till. Och jag älskar 
att kunna vara en möjliggörare och få vara en del av det. 

Mål under mandatperioden 

Under den kommande mandatperioden hoppas jag att kunna 
få möjlighet att lägga en del fokus på att se till att UNF blir 
den självklara unga rösten i den drogpolitiska debatten. Sen 
har jag alltid haft en förkärlek till att jobba med vår interna 
organisation, träffa medlemmar och jobba med att utveckla 
förenings- och distriktsstödet och kommer vilja fortsätta 
göra det i den mån det går inom ramen för den tid jag har i 
mitt uppdrag. 

 
  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av förbundsstyrelse” (16) 

244 (248) 

 

Vice ordförande Simon Elfström Schönbeck (16b) 
Född 1998 

Bostadsort Stockholm 

Distriktstillhörighet Örebro 

Mest relevanta erfarenhet 

Sitter i förbundsstyrelsen 2021–2023 som Bildningsledare 
och varit engagerad i drogpolitiken i många år. 

Gymnasieprogram Samhällsvetenskapsprogrammet. 

Vidareutbildning Master i offentlig förvaltning, kandidat i statsvetenskap. 

Sysselsättning nu Arbetar som utredare på fackförbundet IF Metall. 

Brinner för 

Drogpolitik och demokrati! Alla ska ha möjligheten och 
förmågan att påverka. 

Mål under mandatperioden 

Jag vill se ett UNF som utvecklas. Vi har påbörjat ett arbete 
som har stor potential, men för att gå vidare så behöver vi 
mer visioner och mer driv. Jag tror verkligen på det nya 
UNF. 

 
Sekreterare Sebastian Udenius (16c) 

Född 1995 

Bostadsort Söderhamn 

Distriktstillhörighet Gävleborg 

Mest relevanta erfarenhet 

Förbundssekreterare i UNF 2021–2023, förbundssekreterare 
i Junis 2012-2021, distriktssekreterare i UNF Gävleborg 
2015-2020. 

Gymnasieprogram Teknikprogrammet, inriktning teknikvetenskap. 

Vidareutbildning 

Studier inom IT-systemutveckling med inriktning mot 
geografiska informationssystem vid Högskolan i Gävle 
2014–2017. 

Sysselsättning nu Systemutvecklare på Försäkringskassan. 

Brinner för 

Struktur, strategiskt arbete och att göra det möjligt för fler 
att engagera sig i UNF. 

Mål under mandatperioden 

Utveckla vår organisation för att kunna bli större och finna 
den rätta platsen för oss i framtidens nykterhetsrörelse. 
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Kassör Lina Sultan (16d) 
Född 1999 

Bostadsort 

Stockholm (Men befinner mig mycket i Borlänge där jag 
studerar.). 

Distriktstillhörighet Stockholm 

Mest relevanta erfarenhet 

Satt i förbundsstyrelsen 2017–2019 och sitter nu i NBV:s 
förbundsstyrelse. 

Gymnasieprogram Hotell- och turismprogrammet. 

Vidareutbildning Personal- & Arbetsprogrammet vid Högskolan Dalarna. 

Sysselsättning nu Student vid Högskolan Dalarna. 

Brinner för 

Brinner för att vara med och påverka hur UNF använder 
sina resurser på bästa sätt och hur vi ska organisera oss nu 
samt i framtiden. 

Mål under mandatperioden 

Det största målet för mig är att vi ska bli fler medlemmar 
och bli en självklar organisation för fler. 

 
Bildningsledare Louis Eckeskog (16e) 

Född 2004 

Bostadsort Växjö 

Distriktstillhörighet Kronoberg 

Mest relevanta erfarenhet 

Suttit i föreningsstyrelsen för UNF Kamratkretsen 38 i flera 
år. 

Gymnasieprogram Estetiska programmet, inriktning grafisk design. 

Sysselsättning nu Elev på LBS Kreativa Gymnasiet Växjö. 

Brinner för Medlemmar och utbildning. 

Mål under mandatperioden Att få folk taggade på kurser igen. 
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Ledamot Johan Dixelius (16f) 
Född 2001 

Bostadsort Stockholm 

Distriktstillhörighet Gävleborg 

Mest relevanta erfarenhet Har suttit i UNF Gävleborgs distriktsstyrelse. 

Gymnasieprogram Estetiska programmet, inriktning estetik och media. 

Vidareutbildning Film- och TV-produktion vid Högskolan Dalarna 

Sysselsättning nu Troligen sommarvikare hos TV4. 

Brinner för Film, teknik och produktion. 

Mål under mandatperioden 

Jag hoppas dra mitt strå till stacken och ser fram emot att bli 
mer aktiv i rörelsen igen! 

 
Ledamot Javad Naseri (16f) 

Född 2002 

Bostadsort Oxelösund 

Distriktstillhörighet Södermanland 

Mest relevanta erfarenhet Erfarenhet av styrelsearbete i andra föreningar, framförallt 
den lokala FN-föreningen och föreningen Tamam. 

Gymnasieprogram Estetiska programmet. 

Sysselsättning nu Elev på Nyköpings gymnasium. 

Brinner för demokrati, mänskliga rättigheter, antirasism, miljöfrågor 
och ett samhälle fritt från droger. 

Mål under mandatperioden Göra ett så bra jobb som möjligt som ledamot och bygga 
kunskap och erfarenhet. 

 

  



Ungdomens Nykterhetsförbunds 30:e kongress 

Uppsala 29 juni – 2 juli 2023 

Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av ledamöter i riksstyrelsen” (17) 

247 (248) 

 

Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av ledamöter i 
riksstyrelsen” (17) 
Riksstyrelsen är det beslutande organet för samarbete inom IOGT-NTO-rörelsen på nationell nivå. I 
riksstyrelsen sitter representanter från alla rörelsens förbundsstyrelser, totalt åtta till antalet. Deras 
uppgift är att arbeta för att samordna IOGT-NTO-rörelsens förbund och verksamhet samt verka för att 
nykterhetsrörelsens resurser används på ett effektivt sätt. 

Ett exempel på vad riksstyrelsen gör är att de beslutar om plats och datum samt samordnar rörelsens 
kongress, så att Junis, UNF och IOGT-NTO:s kongresser kan äga rum samtidigt. 

Som ledamot i riksstyrelsen blir man också styrelseledamot i IOGT-NTO-rörelsen ideell förening och 
stiftelsen IOGT-NTO-rörelsens internationella institut. Det krävs därför gedigen kunskap om vår rörelse 
och ett intresse av internationellt biståndsarbete för att trivas med uppdraget. 

Samtidigt representerar man UNF mot den övriga rörelsens förbundsstyrelser och måste också ha god 
kännedom om medlemmarnas viljor kring nykterhetsrörelsen och vårt gemensamma samarbete, både i 
tid av förändring men också till vardags. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att välja Jane Segerblom och Simon Schönbeck till ledamöter i riksstyrelsen för 
mandatperioden 2023–2025. 
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Förbundsvalberedningens förslag om ”Val av 
internrevisorer” (18) 
UNF:s internrevisorer har i uppdrag att granska effektiviteten och ändamålsenligheten i UNF:s 
förbundsverksamhet. Två eller tre ordinarie internrevisorer och två ersättare väljs varje kongress för 
perioden till slutet av nästa ordinarie kongress. De är underställda kongressen, men fristående från UNF:s 
förbundsstyrelse och andra delar av UNF. De måste vara medlemmar i något av IOGT-NTO-rörelsens 
fyra förbund, ha erfarenhet av UNF, koll på organisationsledning och viss kompetens inom revision. 

Internrevisorerna har i uppdrag att granska förbundsstyrelsen och organisationsledningen. Det ska även 
ske en viss granskning av den ekonomiska förvaltningen, men på ett sätt som kompletterar snarare än 
efterliknar den auktoriserade revisorns granskning. Internrevisorerna ska till exempel granska 
efterföljande av policys, styrdokument och kongressbeslut. 

Internrevisorerna producerar en rapport inför kongressen med resultaten från deras revision. 

Förslag till beslut 
Förbundsvalberedningen föreslår kongressen besluta 

 

att välja Olle Günther-Zillén och David Söderström till internrevisorer för mandatperioden 
2023–2025, samt 

att välja Tina Engström och Jens Lindh till internrevisorsersättare för mandatperioden 2023–
2025. 
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